
از کاهش کارت سوخت در جایگاه ها تا تعیین سقف برای خرید بنزین

صفر تا صد تصمیمات جدید بنزینی
 درخواست ۴۵ کشور برای پیوستن بریکس

 حذف دلار از معاملات با ایجاد 
ارز جدید توسط بریکس
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خانه  هنر   میرا

بازسازی پر مسئله  بافت فرسوده

کنعانی در نشست خبری:
 به افغانستان زمینی نداده ایم

 که بخواهیم پس بگیریم

تجمیع کارت های بانکی به کجا رسید؟

وزیر صمت مطرح کرد
احیای صنایع راکد و توسعه شهرک های 

صنعتی در دستور کار
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صفحه 2

صفحه 3

 شلختگی حکمرانی فضای مجازی پاشنه آشیل 
توسعه دیجیتال

چالش حکومت ها و دولت ها با پلتفرم های اینترنتی یک مســأله  علی ســعد
جهانی است. امروز هیچ دولتی در جهان از جدال با پلتفرم های بزرگ بی نصیب 
نمانده است. البته این مسأله به معنی منتفع نشدن حکومت ها از خدمات پلتفرم ها 
نیست بلکه بدین معنی است که ظهور و بروز پلتفرم های بزرگ اینترنتی با برخی 

از کارکردهای سنتی حکومت ها و دولت ها در تداخل قرار گرفته است.
افقی کردن ارتباطات شــهروندان به جای ارتباطات عمودی و رصد پذیر توسط 
دولت، بازتعریف ســبک جدید زیستن و شــیوه جدید کســب و کارها پارادایم 
جدیدی را ایجاد کرد که پر واضح اســت در تضاد با نسبت و رابطه سنتی دولت ها 
با جامعه دارد. در این تغییرات بنیانــی، پلتفرم های اینترنتی نقش ویژه ای دارند. 
این پلتفرم ها با تغییر مدل اقتصادی کسب و کارها که در آن سه جزء کاربر )طرف 
تقاضا(، پلتفرم، کاربر )طرف عرضه( با امکان دسترسی »هر زمان« و »هر مکان« 
به بازار آنلاین وجود داشــت شــکل جدیدی به فعالیت های اقتصادی دادند و به 
سرعت کسب و کارهای ســنتی را با چالش  روبرو کردند. از سوی دیگر گسترش 
دامنه و تسهیل برقراری ارتباطات، سبک متفاوتی از تعامل انسان ها در جامعه را 

ایجاد کرد که به پژوهشگران از آن به عنوان جامعه شبکه ای یاد می کنند. 

یادداشت

 انرژی اتمی

 رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با بیان اینکه در 
این مقطع زمانی در سازمان مبنا را بر استفاده از 
فرصت های بازار سرمایه گذاشتیم، گفت: همه 
زیرفصل های صنعت هسته ای دارای بازدهی و 

ارزش افزوده است.
محمد اســلامی در بازدید از بورس تهران و تالار 
معاملات به همــراه هیاتی از معاونــان، اظهار 
داشــت: به منظور همکاری بیشتر بورس تهران 
و این ســازمان و همچنین ســهیم کردن مردم 
در اقتصاد هســته ای، کارگروه تخصصی بورس 
تهران و ســازمان انــرژی اتمی ایران تشــکیل 

می شود.

وی به قابلیت های بازار ســرمایه اشــاره کرد و 
افزود: بازار ســرمایه باید بتوانــد در ابعاد واقعی 
خود ظهور کــرده و اعتماد مــردم را جلب کند، 
همچنین باید تلاش کرد با جلوگیری از هیجان 
زدگی و حفــظ تعادل و ثبات، بازار ســرمایه ای 

پویا داشته باشیم.
اســلامی، اقتصاد هســته ای را بســیار شکوفا 
دانســت و تصریح کرد: در این مقطــع زمانی در 
سازمان انرژی اتمی، مبنا را بر استفاده از فرصت 
های بازار سرمایه گذاشــتیم، زیرا اقتصادهای 
شــکوفا در جهان از فرصت های بازار ســرمایه 
بهره می برند. مــا قصد داریم در افق ۲۰ ســاله 

۸۰ میلیارد دلار ســرمایه گــذاری کنیم و همه 
زیر فصل های صنعت هســته ای دارای بازدهی 
و ارزش افــزوده اســت.رئیس ســازمان انرژی 
اتمی گفت: ما به ایــن موضوع به صورت تصمیم 
راهبــردی معتقدیــم و مقدمــات آن را فراهم 
کردیم تا شــرکت های زیر مجموعه ســازمان 

انرژی هسته ای وارد بورس شوند.
وی ادامه داد: همچنین در بعُد دیگر برای ایجاد 
پروژه ها از تامین مالی بازار ســرمایه اســتفاده 
می کنیم، این شرکت ها طراحی و تاسیس شده 
اســت و در قالب »شــرکت پروژه« سازماندهی 

شده از بازار سرمایه تامین مالی می شوند.

فعالیت سازمان انرژی اتمی بر مبنای استفاده از فرصت های بازار سرمایه است

آگهی مناقصه عمومی) یک مرحله ای (
 )نوبت اول(

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران

شناسه آگهی : 1549163

مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران
موضوع مناقصه : انتخاب پیمانکار جهت اجرای طرحهای توسعه شهری و روستایی به شرح جدول زیر:

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه مبلغ پایه به ریالشرح مناقصهشماره مناقصهردیف
)فرایند ارجاع کار( به ریال

۹,۹۸۵,۲۵۶,۰۹۵۹۹۸,۵۲۶,۰۰۰تجدید اجرای طرحهای توسعه شهری و روستایی بخش چمستان11۴۰۲/1۵1-۰۶

1۹,۸۰۹,111,۳۹۷1,۷1۵,۴۵۶,۰۰۰تجدید توسعه شهری و روستایی و بهسازی شبکههای امور توزیع برق شهرستان نور۲1۴۰۲/1۵1-۰۷

1۰,۵۶۳,۸۴۹,۵۰۴1,۰۵۶,۳۸۵,۰۰۰تجدید توسعه و احداث شهری و روستایی و بهسازی شبکه امور برق نشتارود۳1۴۰۲/1۵1-۰۸

1۰,۳۹۹,۶۵۲,۰1۵1,۰۳۹,۹۶۶,۰۰۰اجرای طرحهای توسعه شهری و روستایی بخش خرم آباد۴1۴۰۲/1۵1-1۸

مهلت خرید و نحوه دریافت اسناد مناقصه:داوطلبان می توانند از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۴ لغایت روز یکشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۵/۲۹به منظور 
دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

 مبلغ خرید اسناد مناقصه:مبلغ ۵۴۵,۰۰۰ ریال به ازای خرید هر اسناد در مدت زمان تعیین شده در بند فوق به حساب سپهر) )شماره ۰۱۰۱۸۵۳۷۶۵۰۰۵( 
بانک صادرات کد ۲۰۰۸

نوع تضمین شرکت در مناقصه فرایند ارجاع کار به شرح زیر می باشد:
- ضمانت نامه بانکی حداقل با اعتبار سه ماه و قابل تمدید به مدت سه ماه دیگر

- اصل فیش واریز وجه به حساب جام به شماره  ۱۶۷۲۰۴۰۵/۵۰بانک ملت شعبه مرکزی چالوس
- ضمانتنامه صادره توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور ضمانت نامه از سوی بیمه مرکزی ایران

- کسر از محل مطالبات به صورت سند حسابداری از محل مطالبات قطعی تایید شده از سوی امور مالی
- چک تضمین شده بانکی )چک شخصی مورد قبول نمی باشد(

تاریخ بارگزاری پاکات مناقصه: روز شنبه )ساعت ۰۸:۰۰( مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۱۱ 
تاریخ گشایش پاکات مناقصه: زمان بازگشایی ساعت ۰۹:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۱۱ در محل حوزه ستاد شرکت اتاق معاون مالی و پشتیبانی

سایر شرایط:
- هزینه آگهی هر دو نوبت بر عهده دستگاه مناقصه گزار می باشد.

-به پیشنهادهای فاقد امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت انقضاء مقرر در فراخوان واصل می شود ، مطلقا ترتیب اثر داده نمی شود.
-اعتبار موضوع مناقصه از منابع داخلی تامین شده است. 

-حضور یک نفر از طرف مناقصه گران با ارائه معرفی نامه کتبی در جلسه گشایش پاکات آزاد  می باشد.
- سایر اطلاعات و جزییات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

چاپ نوبت اول روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۴ چاپ نوبت دوم روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۵

آگهی تجدید مناقصه عمومی

شهرداری در نظر دارد مناقصه عمومی با عنوان جدول ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و   گران 
 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۲/۵/۱۷ می باشد. 
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا: ساعت ۱۳ روز شنبه تاریخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۸ 

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت ۱۳ روز سه شنبه تاریخ ۱۴۰۲/۶/۷
زمان بازگشایی: ساعت ۱۳/۳۰ روز سه شنبه تاریخ۱۴۰۲/۶/۷ 

شماره مناقصهمبلغ قراردادسپرده شرکت در مناقصهعنوانردیف

اجرای کارهای متفرقه 1
عمرانی در سطح شهر

۳۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰۲۰۹۴۵۰۰۰۰۰۰۲۴ ریال1/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: 
آدرس: بزرگراه آیت اله سعیدی- روبروی سه راهی بوتان- خیابان شهید حاجی احمد – پلاک ۱۰ – 

ساختمان شهرداری و تلفن: ۰۲۱-۵۵۲۷۹۲۹۵
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: 

مرکز تماس: ۰۲۱-۴۱۹۳۴
دفتر ثبت نام: ۸۵۱۹۳۷۶۸ و ۸۸۹۶۹۷۳۷

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۵/۱۷ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۵/۲۴

 نوبت دوم

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

شرکت توزیع نیروی برق استان مازندران

هنگام خرید وسایل برقی تجهیزاتی را انتخاب کنیم که مصرف برق کمتر و بازده بالاتری دارند

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ای شماره )۱۴۰۲/۲۱(
شرکت مدیریت تولید برق اهواز - نیروگاه رامین در نظر دارد بازسازی یک دستگاه استاتور کندانسیت پمپ مرحله اول خود را از طریق مناقصه عمومی به 

یکی از شرکتهای واجد شرایط که سابقه کار مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشد واگذار نماید.
لذا از شرکتهایی که توانایی انجام کار مذکور را دارا میباشند دعوت به عمل می آید از تاریخ  ۱۴۰۲/۰۵/۲۸لغایت  ۱۴۰۲/۰۶/۰۲جهت دریافت اسناد مناقصه به آدرس 

WWW.setadiran.ir مراجعه نمایند.ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۴-۳۴۴۴۹۰۴۱-۰۶۱ داخلی ۴۵۶۹ تماس حاصل فرمایید.
الف - نوع مناقصه: عمومی یک مرحله ای

ب -تاریخ و ساعت تحویل پاکت ها:  روز سه شنبه  ۱۴۰۲/۰۶/۱۴تا ساعت ۱۲:۰۰
ج- تاریخ و ساعت افتتاح پاکت ها: روز سه شنبه  ۱۴۰۲/۰۶/۱۴راس ساعت ۱۴:۰۰

 د-محل تامین اعتبار:  از محل بودجه تعمیرات رفع محدودیت می باشد.
ه- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: مبلغ  ۸۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ) هشتصد و پنجاه میلیون ریال( میباشد که بر اساس آخرین آیین نامه تضمین برای معاملات 

دولتی می بایست تهیه و تسلیم گردد.
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

 حق الدرج دو نوبت اگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
تاریخ انتشار  نوبت اول:۱۴۰۲/۰۵/۲۴ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۵/۲۶

روابط عمومی شرکت مدیریت تولید برق اهواز-نیروگاه رامین

 نوبت اول

آگهی مناقصه عمومی) یک مرحله ای (
 )نوبت اول(

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران

شناسه آگهی : 1549163

مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق غرب مازندران
موضوع مناقصه : انتخاب پیمانکار جهت اجرای طرحهای توسعه شهری و روستایی به شرح جدول زیر:

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه مبلغ پایه به ریالشرح مناقصهشماره مناقصهردیف
)فرایند ارجاع کار( به ریال

۹,۹۸۵,۲۵۶,۰۹۵۹۹۸,۵۲۶,۰۰۰تجدید اجرای طرحهای توسعه شهری و روستایی بخش چمستان11۴۰۲/1۵1-۰۶

1۹,۸۰۹,111,۳۹۷1,۷1۵,۴۵۶,۰۰۰تجدید توسعه شهری و روستایی و بهسازی شبکههای امور توزیع برق شهرستان نور۲1۴۰۲/1۵1-۰۷

1۰,۵۶۳,۸۴۹,۵۰۴1,۰۵۶,۳۸۵,۰۰۰تجدید توسعه و احداث شهری و روستایی و بهسازی شبکه امور برق نشتارود۳1۴۰۲/1۵1-۰۸

1۰,۳۹۹,۶۵۲,۰1۵1,۰۳۹,۹۶۶,۰۰۰اجرای طرحهای توسعه شهری و روستایی بخش خرم آباد۴1۴۰۲/1۵1-1۸

مهلت خرید و نحوه دریافت اسناد مناقصه:داوطلبان می توانند از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۴ لغایت روز یکشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۵/۲۹به منظور 
دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

 مبلغ خرید اسناد مناقصه:مبلغ ۵۴۵,۰۰۰ ریال به ازای خرید هر اسناد در مدت زمان تعیین شده در بند فوق به حساب سپهر) )شماره ۰۱۰۱۸۵۳۷۶۵۰۰۵( 
بانک صادرات کد ۲۰۰۸

نوع تضمین شرکت در مناقصه فرایند ارجاع کار به شرح زیر می باشد:
- ضمانت نامه بانکی حداقل با اعتبار سه ماه و قابل تمدید به مدت سه ماه دیگر

- اصل فیش واریز وجه به حساب جام به شماره  ۱۶۷۲۰۴۰۵/۵۰بانک ملت شعبه مرکزی چالوس
- ضمانتنامه صادره توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور ضمانت نامه از سوی بیمه مرکزی ایران

- کسر از محل مطالبات به صورت سند حسابداری از محل مطالبات قطعی تایید شده از سوی امور مالی
- چک تضمین شده بانکی )چک شخصی مورد قبول نمی باشد(

تاریخ بارگزاری پاکات مناقصه: روز شنبه )ساعت ۰۸:۰۰( مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۱۱ 
تاریخ گشایش پاکات مناقصه: زمان بازگشایی ساعت ۰۹:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۱۱ در محل حوزه ستاد شرکت اتاق معاون مالی و پشتیبانی

سایر شرایط:
- هزینه آگهی هر دو نوبت بر عهده دستگاه مناقصه گزار می باشد.

-به پیشنهادهای فاقد امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت انقضاء مقرر در فراخوان واصل می شود ، مطلقا ترتیب اثر داده نمی شود.
-اعتبار موضوع مناقصه از منابع داخلی تامین شده است. 

-حضور یک نفر از طرف مناقصه گران با ارائه معرفی نامه کتبی در جلسه گشایش پاکات آزاد  می باشد.
- سایر اطلاعات و جزییات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

چاپ نوبت اول روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۴ چاپ نوبت دوم روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۵

آگهی تجدید مناقصه عمومی

شهرداری در نظر دارد مناقصه عمومی با عنوان جدول ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و   گران 
 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۲/۵/۱۷ می باشد. 
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا: ساعت ۱۳ روز شنبه تاریخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۸ 

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت ۱۳ روز سه شنبه تاریخ ۱۴۰۲/۶/۷
زمان بازگشایی: ساعت ۱۳/۳۰ روز سه شنبه تاریخ۱۴۰۲/۶/۷ 

شماره مناقصهمبلغ قراردادسپرده شرکت در مناقصهعنوانردیف

اجرای کارهای متفرقه 1
عمرانی در سطح شهر

۳۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰۲۰۹۴۵۰۰۰۰۰۰۲۴ ریال1/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: 
آدرس: بزرگراه آیت اله سعیدی- روبروی سه راهی بوتان- خیابان شهید حاجی احمد – پلاک ۱۰ – 

ساختمان شهرداری و تلفن: ۰۲۱-۵۵۲۷۹۲۹۵
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: 

مرکز تماس: ۰۲۱-۴۱۹۳۴
دفتر ثبت نام: ۸۵۱۹۳۷۶۸ و ۸۸۹۶۹۷۳۷

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۵/۱۷ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۵/۲۴

 نوبت دوم

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

شرکت توزیع نیروی برق استان مازندران

هنگام خرید وسایل برقی تجهیزاتی را انتخاب کنیم که مصرف برق کمتر و بازده بالاتری دارند

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ای شماره )۱۴۰۲/۲۱(
شرکت مدیریت تولید برق اهواز - نیروگاه رامین در نظر دارد بازسازی یک دستگاه استاتور کندانسیت پمپ مرحله اول خود را از طریق مناقصه عمومی به 

یکی از شرکتهای واجد شرایط که سابقه کار مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشد واگذار نماید.
لذا از شرکتهایی که توانایی انجام کار مذکور را دارا میباشند دعوت به عمل می آید از تاریخ  ۱۴۰۲/۰۵/۲۸لغایت  ۱۴۰۲/۰۶/۰۲جهت دریافت اسناد مناقصه به آدرس 

WWW.setadiran.ir مراجعه نمایند.ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۴-۳۴۴۴۹۰۴۱-۰۶۱ داخلی ۴۵۶۹ تماس حاصل فرمایید.
الف - نوع مناقصه: عمومی یک مرحله ای

ب -تاریخ و ساعت تحویل پاکت ها:  روز سه شنبه  ۱۴۰۲/۰۶/۱۴تا ساعت ۱۲:۰۰
ج- تاریخ و ساعت افتتاح پاکت ها: روز سه شنبه  ۱۴۰۲/۰۶/۱۴راس ساعت ۱۴:۰۰

 د-محل تامین اعتبار:  از محل بودجه تعمیرات رفع محدودیت می باشد.
ه- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: مبلغ  ۸۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ) هشتصد و پنجاه میلیون ریال( میباشد که بر اساس آخرین آیین نامه تضمین برای معاملات 

دولتی می بایست تهیه و تسلیم گردد.
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

 حق الدرج دو نوبت اگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
تاریخ انتشار  نوبت اول:۱۴۰۲/۰۵/۲۴ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۵/۲۶

روابط عمومی شرکت مدیریت تولید برق اهواز-نیروگاه رامین

 نوبت اول



کنعانی در نشست خبری:

به افغانستان زمینی نداده ایم که بخواهیم پس بگیریم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      2۴ مرداد 1۴02    شماره 1387

 شلختگی حکمرانی فضای مجازی پاشنه آشیل 
توسعه دیجیتال

چالش حکومت ها و دولت ها با پلتفرم های اینترنتی یک  علی ســعد
مسأله جهانی اســت. امروز هیچ دولتی در جهان از جدال با پلتفرم های 
بزرگ بی نصیب نمانده اســت. البته این مســأله به معنی منتفع نشدن 
حکومت ها از خدمات پلتفرم ها نیســت بلکه بدین معنی است که ظهور و 
بروز پلتفرم های بزرگ اینترنتی با برخی از کارکردهای سنتی حکومت ها 

و دولت ها در تداخل قرار گرفته است.
افقی کردن ارتباطات شــهروندان به جای ارتباطات عمودی و رصد پذیر 
توســط دولت، بازتعریف ســبک جدید زیستن و شــیوه جدید کسب و 
کارها پارادایم جدیدی را ایجاد کرد که پر واضح اســت در تضاد با نسبت 
و رابطه سنتی دولت ها با جامعه دارد. در این تغییرات بنیانی، پلتفرم های 
اینترنتی نقش ویژه ای دارند. این پلتفرم ها با تغییر مدل اقتصادی کسب 
و کارها که در آن ســه جزء کاربر )طــرف تقاضا(، پلتفــرم، کاربر )طرف 
عرضه( با امکان دسترســی »هر زمــان« و »هر مکان« به بــازار آنلاین 
وجود داشت شــکل جدیدی به فعالیت های اقتصادی دادند و به سرعت 
کسب و کارهای ســنتی را با چالش  روبرو کردند. از سوی دیگر گسترش 
دامنه و تسهیل برقراری ارتباطات، ســبک متفاوتی از تعامل انسان ها در 
جامعه را ایجاد کرد که به پژوهشگران از آن به عنوان جامعه شبکه ای یاد 
می کنند. توسعه این ارتباطات نیز موجب شــد برخی از مفاهیم گذشته 
مانند حریم خصوصی، خود افشــاگری و ... دچار تغییرات بنیانی شود و 
ســبک پیوندهای جامعه و مســیر تغییرات آن دگرگون شود. به همین 
جهت دولت ها تلاش کردند از طریق تدوین قوانین و مقررات و همچنین 
تأســیس نهادهای تنظیم گر به منظور تأمین منفعت عمومی جامعه در 

این پارادایم جدید بکوشند.
در کشورمان سابقه تلاش دولت برای تطبیق قوانین با این شرایط جدید 
به دی ماه 13۸1 و مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی برمی گردد که بر 
اساس آن کمیته ای متشــکل از وزارت اطلاعات، وزارت ارشاد، سازمان 
صدا و ســیما نســبت به پالایش فضای مجازی اقدام کنند. روشن است 
که این شیوه قانون نویسی به ســنت دیرینه مواجهه تهدید محور جامعه 
ایرانی در قبال تکنولوژی های نوین تکیه کرده اســت. از این ســال به بعد 
تلاش های کم اثر دیگری برای جرم انگاری و یا ساماندهی فضای مجازی 
چه در قالب قوانین موضوعه و یــا در قالب آیین نامه هــا در این زمینه به 
انجام رســید تا در سال 139۰ شــورای عالی فضای مجازی برای اتخاذ و 

تدوین سیاست هایی همه جانبه در فضای مجازی تشکیل شد.
اما در دهه 9۰ با تغییر رویکرد تهدیدانگارانه بخشــی از حاکمیت نسبت 
به استارتاپ ها و کســب و کارهای دیجیتال و از سوی دیگر مرتفع شدن 
محدودیت های پیشین در زمینه سرعت اینترنت و پهنای باند و گسترش 
ضریب نفوذ تلفن همراه، فضای نســبتاً مســاعدی برای رشــد کسب و 
کارهای اینترنتی فراهم آمد و پلتفرم های اینترنتی داخلی توانستند بازار 
اختصاصی خود را بیابند. اما پاشنه آشــیل این رشد و توسعه پلتفرم های 
دیجیتال عدم تعریف مجرای مشــخص و واحدی از سوی حاکمیت برای 
انتقال و دریافت دوسویه نیازها و خواسته های بازیگران این عرصه جدید و 
حاکمیت بود و البته تعارض منافع بخشی از دیوانسالاران کشور نسبت به 
این پدیده نوظهور نیز لاینحل باقی ماند که همچنان به عنوان علت العلل 

عدم رشد متوازن و موزون اکوسیستم دیجیتال کشور به حساب می آید.
در این بین عدم اتخاذ رویکردی همه جانبه در بخش های مختلف کشور 
که منجر به تعدد قوانین، مقررات و نهادهــای مرتبط با فضای مجازی در 
۲۰ سال گذشته شــد که در یک هارمونی قابل تشخیص قرار نداشت، نه 
تنها نتوانست گره ای از مشکلات برای ریل گذاری صحیح و بهینه در این 
حوزه ایجاد کند بلکه موجب کند کردن مســیر حرکتی فعالان را بوجود 
آورد. البته یک مرتبه در سال 94 بر اساس دستور رهبر انقلاب، شوراهای 
موازی با شورای عالی فضای مجازی منحل شدند و بخشی از تورم نهادی 
شکل گرفته، تعدیل شــد ولی همچنان با تفسیر موســع دستگاه قضا از 
جایابی خود در نظام حکمرانی کشور، شیوه برخورد آن همانند مواجهه با 

کسب و کارهای سنتی باقی ماند.
اگرچه مسأله تطبیق با نظام تنظیم گری موجود یک چالش جهانی است 
و مباحث فراوانی حول آن شکل گرفته است ولی در این عرصه لوکوموتیو 
نظام حکمرانی در تطبیق پذیــری با قواعد جدید بــه دلیل عدم تعیین 
تکلیف برای پذیرش اکوسیســتم دیجیتال به عنوان فرزند مشروع خود 
به کندی حرکت می کند و در برخی از ایســتگاه هــا توقف های طولانی 
دارد. تدوام تنازع بقا این اکوسیســتم میــان دو ایــده »تهدیدانگار« و 
»فرصت انگار« حاکمیت که هر یک نمایندگان پــر قدرتی دارند، زمینه 
برای ورود دولت به مسائل مهمی مثل حفاظت از داده و اطلاعات، حقوق 
کاربران، نظام مالیاتی نوین، رقابــت منصفانه و ... به خوبی فراهم نیامده و 
همچنان قاعده گذاری بازار به صورت نقطه زنی و موردی بر اساس چالش 

های مستحدثه صورت می پذیرد.
در ســال های اخیر با وجود توســعه مفهوم تنظیم گری در کشور که به 
معنــای قضازدایی و تطبیق پذیــری مقررات در قبال کســب و کارهای 
بخش خصوصی اســت، شــاهد تقابل این دو جریان »تهدیــد انگار« و 
»فرصت انگار« نسبت به اکوسیستم دیجیتال و فراز و فرود زورآزمایی آنها 
هستیم که فرصت اصلاح بنیانی »شلختگی نهادی« در این حوزه را نداده 
است. در این موقعیت اســت که فتح برخی از نهادهای تنظیم گر توسط 
نمایندگان گفتمان »تهدیدمحور«، آنها را به جای حامی بخش خصوصی 

و کسب و کارهای دیجیتال، در سطح یک مبصر و نگهبان افول می دهد.
این درحالی اســت که این فرض بدیهی در جدال این دو تفکر گم می شود 
که تنظیم گری و ایجاد نســبت با ارزش های بومی تنها در صورت حضور 
پتلفرم های قدرتمند بومی بدســت می آید و در صورت شکســت آنها یا 
خروجشــان از مرزهای حاکمیتی، نه تنها منفعت عمومی کشور معنایی 
نخواهد داشــت بلکه منافــع عمومی رقبــای منطقــه ای و جهانی در 

تنظیم گری آنها اولویت می یابد.
باید توجه داشــت الزام مهم حکمرانی در پارادایم جدید حاکم بر جامعه، 
سیاســت و اقتصاد در عصر فراگیــری ارتباطات افقی و پلتفرمی شــدن 
خدمات و کســب و کارها، گسترش »رواداری« از ســوی حاکمیت برای 
استفاده از ظرفیت شتابدهی آن در توسعه و پیشرفت کشور است. اصلاح 
تورم نهادی و شلختگی حکمرانی در این حوزه حلقه مفقوده ای است که 
به صورت دوره ای پای طفل نوپای اکوسیستم کسب و کارهای دیجیتال 
را به زنجیر می کشــد و فرصــت جهش های بلند را از آن ســلب می کند. 
ماجرای چندی پیش برخورد نهادهای مختلف پلیســی، قضایی و برخی 
از تنظیم گران با پلتفرم های بومی پرمخاطب زنگ خطر را برای قوه عاقله 
نظام به صدا درآورد که نیاز جدی به بازنگری در حدود و وظایف دستگاه ها 
و تدقیق اختیارات آنها در همراستایی با سیاست های کلی کشور است.در 
حالیکه کشــورهای مختلف در مواجهه و همزیستی با تحولات دیجیتال 
به حکمرانی پلتفرمی روی آورده اند تا بتوانند در زمین بازی جدید رابطه 
میان پلتفرم ها، کارکنان آنها و کاربران مصرف کننده را تعادل بخشــند، 
فربه شدن ســهم نگاه قضایی و امنیتی در این حوزه ناامید کننده و نگران 
کننده است.فناوری های جدید با سرعت سرسام آوری در جهان به رشد 
خود ادامه می دهند و پیشگویی مناسبات و شــکل آینده نسبت جامعه، 
سیاست و اقتصاد در نظام  حکمرانی کار ساده ای نیست. آنچه امروز مهم 
به نظر می رسد ایجاد اراده مســتحکم در حاکمیت برای کمک به رشد و 
جهش این اکوسیستم در داخل کشور اســت و ضروری است که عقلای 
کشور با تجربه گیری از فراز و فرودهای دهه 9۰ رفتار اجزای مختلف نظام 
حکمرانی را در برابر این جریان بهینه کنند. این درحالی است که به دلیل 
سرعت پایین توسعه زیرساخت های نســل پنجم ارتباطی و کمبودهای 
تجهیزات ناشــی از تحریم ها محدودیت های اجباری پیش پای توسعه 
هوش مصنوعی و فضای ابری به عنوان ایستگاه بعدی حرکت اکوسیستم 
دیجیتال وجود دارد.باید توجه داشت در صورت ایجاد سقف های کاذب 
در مسیر این اکوسیستم با رشد شــتابان کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
به حرکت توده وار سرمایه های انسانی به سمت موقعیت های فراهم آمده 
در همسایگی کشورمان منجر می شود که به ســختی امکان جایگزینی 

دارد. امری که در سال های اخیر به روشنی قابلیت رصد و شناسایی دارد.

یادداشت

 رئیس کمیســیون عمران در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکــه بانک ها در زمینه اجــرای قانون جهش 
تولید مسکن همراهی لازم را نداشته اند،گفت: حداکثر 
تسهیلات پرداختی توسط بانک ها ۲۰ درصد بوده که 

این موضوع در ساخت مسکن تاثیر منفی می گذارد.
 محمدرضــا رضائی کوچی در نشســت علنی مجلس 
شــورای اســلامی در نطق میان دســتور خود، حمله 
تروریستی در شــاهچراغ را محکوم کرده و از نیروهای 
امنیتی که در کوتاه ترین زمان ممکن اقدامات اولیه را 

انجام دادند، تشکر کرد.
وی افزود: در آستانه بزرگترین تجمع و حرکت معنوی 
مســلمانان به ویژه شــیعیان و اهل بیــت در اربعین 
حسینی هستیم؛ ضمن تشکر از همه دست اندرکاران 
این حوزه، انتظــار می رود حداکثر تــلاش و همراهی 
جهت تسهیل در رفت و آمد زائران را فراهم کنند تا این 

تجمع زمینه ظهور حضرت مهدی )عج( را فراهم کند.
نماینده مردم جهرم و خفر در مجلس شورای اسلامی 

عنوان کرد: انصافا می توان اذعان کرد مجلس 
یازدهم تلاش زیــادی در همه حوزه ها بویژه 
رفع مســائل اقتصــادی و معیشــتی انجام 
داده و افتخار دارد مزین بــه مهر تایید مقام 
معظم رهبری )مدظله العالی( است. در این 
میان مجلس هر زمان احســاس کرده کشور 
نیازمنــد قانون بــوده و خلاء وجــود دارد، 

نمایندگان وارد شــده و قوانین را در اختیار دولت قرار 
داده است. بنابراین امروز زمان آن رسیده که نظارت بر 
اجرای صحیح قانون از سوی کمیسیون های تخصصی 

ورود جدی تری صورت بگیرد.
رضایی کوچی بیــان کرد: در این راســتا قانون جهش 
تولید مسکن یکی از مسائل یاد شده محسوب می شود؛ 
باید یادآور شــد ما بســته ای از قوانین اعــم از قانون 
جهش تولید مسکن، ســاماندهی اجاره بهاء و زمین و 
مالیات بر خانه های خالی که برای حوزه مســکن نیاز 
بود را در اختیار دولت قرار دادیــم.وی تصریح کرد: در 

این میان برای ساخت مســکن نیز صندوق 
ملی مسکن پیش بینی شــده که قرار است 
منابعی از سوی دولت برای آن تامین شود تا 
شاهد فراهم شدن زیرساخت های این حوزه 
باشــیم؛ در واقع این موضوع به کاهش نرخ 
ســود بانکی نیز کمک می کند اما باید اذعان 
کرد خلاء وجود دارد و دولت همراهی لازم را 
نداشته لذا انتظار می رود دولتمردان منابع پیش بینی 
شــده در قانون را تامین کند.رئیس کمیسیون عمران 
مجلس شورای اســلامی گفت: همچنین در این رابطه 
باید یادآور شد بانک ها نیز همراهی لازم را نداشته اند و 
حداکثر تسهیلات پرداختی توسط بانک ها ۲۰ درصد 
بوده که این موضوع در ســاخت مســکن تاثیر منفی 
می گذارد.رضایی کوچی با اشــاره به مسائل آموزش و 
پرورش و تلاش های نمایندگان برای رفع دغدغه های 
فعالان این عرصــه، اظهار کرد: در این راســتا مجلس 
یازدهم قانــون رتبه بندی معلمــان را تصویب کرد اما 

در اجرای قانون ایراداتی وجود دارد که انتظار می رود 
وزارت آموزش و پرورش عینا این قانون را اجرایی کند.

وی ادامــه داد: نبایــد فرامــوش کرد کــه گروه های 
متعــددی در آموزش و پرورش بــا عناوین مختلف در 
حال آموزش دادن هستند که نیروهای خرید خدمات، 
نهضتی ها، طرح امین، حق التدریســی ها، دانشــجو 
معلم و ... شامل آنها می شوند لذا انتظار می رود دولت و 
وزارتخانه یاد شده هر چه سریع تر نسبت به ساماندهی 
این افراد و ارائه لایحه در راستای ایجاد ثبات شغلی این 
افراد به مجلس اقدام کند.این نماینده مردم در مجلس 
یازدهم با اشاره به مسئله ساماندهی نیروهای شرکتی، 
افزود: در این راســتا طرحی در کمیســیون اجتماعی 
مجلس تهیه شده اســت. همگان می دانند که بیش از 
۵۰۰ هزار نفر نیروی شرکتی در دستگاه ها فعالیت می 
کنند اما بلاتکلیف محسوب می شوند از این رو از هیات 
رییسه مجلس انتظار می رود این طرح هر چه سریع تر 

به صحن علنی ارائه شود.

مجلس
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خریدار   نشســت هفتگی ســخنگوی 
وزارت خارجه با حضــور خبرنگاران داخلی 

و خارجی برگزار شد.
 در ابتدای این نشســت ناصر کنعانی حادثه 

تروریستی در شاهچراغ را محکوم کرد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه گفت: 
با تــلاش نیروهــای امنیتــی و محافظان 
امنیت مردم، تروریســت کوردل این اقدام 

تروریستی در لحظات اولیه دستگیر شد.
وی ادامه داد: تروریست ها در صدد هستند 
که انتقــام ضربات ســنگینی کــه ایران و 
نیروهای شــجاع امنیتی کشــور به شجره 
خبیثــه و پلید تروریســم طی ســال های 
گذشته وارد کرده اند را از مردم و شهروندان 

ایرانی بگیرند.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی 
با اشــاره به توافق اخیر ایران و آمریکا برای 
تبادل زندانیان بین دو کشــور  و آزاد سازی 
پول های بلوکه شده ایران گفت:  جمهوری 
اســلامی ایران تضمین هــای لازم را برای 
اجــرای مفاد تفاهم ایجاد شــده، توســط 
آمریکایی ها دریافت کرده اســت و این روند 

در چارچوب خودش پیش می رود.
وی با بیان این که دولت جمهوری اسلامی 
ایران در اســتیفای حقوق ملت ایران جدی 
اســت و ذره ای از حقوق ملت ایــران کوتاه 
نخواهد آمــد، اظهار کرد: رونــد قضایی در 
مورد زندانیان مورد درخواست طرف مقابل 
انجام شده است و این موضوع در چارچوب 
تفاهــم انجام شــده و رونــد قضایی پیش 

خواهد رفت.
ســخنگوی وزارت خارجــه در ادامــه این 
نشست در پاسخ به ســوال دیگری در مورد 
تفاهــم حاصل شــده بین ایــران و آمریکا 
گفت: در چارچوب یک تفاهــم دوجانبه با 
نقش آفرینــی دوســتان مان در منطقه از 
جمله دولت قطر ایــن تفاهم که حاصل یک 

دوره مذاکرات طولانی بود، ایجاد شد.
وی ادامــه داد: در این چارچــوب برای ما 
دو نکتــه حائز اهمیت بــود از جمله این که 
شــهروندان ایرانی که به اتهامات بی اساس 
و واهــی دولت آمریکا زندانی شــده بودند ، 
آزاد شوند و بخشــی از دارایی های مسدود 
شــده ایران که تحت فشار غیرقانونی دولت 

آمریکا بلوکه شده بود رفع انسداد شود.
وی ادامه ادامه داد : حصــول این دو نتیجه 
برای ما دارای اهمیت بود. ما از طریق واسطه 
با دولت آمریکا مذاکــره کردیم و بازه زمانی 
برای تحقــق هر دو موضــوع در نظر گرفته 

شده است.
کنعانی تاکید کرد: طــرح جزئیات در مورد 
این تفاهم در رســانه ها در این مقطع زمانی 

کمک کننده نیست.
ســخنگوی وزارت خارجه با بیــان این که 
پادشاه عربســتان از آقای رییس جمهور به 
صورت رسمی برای سفر به این کشور دعوت 
به عمل آورده اســت، گفت: هنوز تاریخی 
برای این ســفر در نظر گرفته نشده است و 
ان شاءالله براساس هماهنگی و برنامه ریزی 
که انجام می شود این سفر در مقطع  زمانی 

مناسب خود انجام می شود.
کنعانی با بیان این که روابط دو کشور ایران و 
عربستان گام به گام در حال پیشرفت است، 
تصریخ کرد: ســفر وزیر امور خارجه ایران 
به ریاض، ان شــاءالله در بازه زمانی نزدیک 
در چارچــوب دعوتی کــه  از ســوی  وزیر 
امور خارجه عربســتان انجام شده ، صورت 

می گیرد .
وی گفت: در این ســفر در مورد موضوعات 
مختلف از جمله گسترش همکاری های دو 
کشور در حوزه اقتصادی رایزنی و گفت وگو 

می شود.
کنعانی همچنین در پاســخ به ســوالی  در 
مــورد تابعیت عامــل حادثه تروریســتی 
شــاهچراغ گفت: تا این لحظــه خبر تایید 
شــده ای از ملیت و تابعیت عامل این اقدام  

تروریستی ندارم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در بخشــی 
دیگر از صحبت های خود در این نشســت 
تاکید کرد: خوشبین هستم که بخشی دیگر 
از دارایی های ایــران در مقطع زمانی آینده 
نزدیک آزاد شــود و رایزنی ها و تلاش ها در 

این زمینه ادامه دارد.
وی همچنین در پاسخ به ســوالی در مورد 
ادعای شــبکه خبری الجزیره مبنی بر این 
کــه ۲3 میلیــارد دلار از دارایی های ایران 
براســاس توافق حاصله آزاد شده است که 
حدود ۵ میلیارد آن مربــوط به دارایی های 
ایران در ژاپن اســت، خطاب بــه خبرنگار 
پرســش کننده گفت: نه عدد ۵ میلیارد را 
تایید می کنــم و نه رقم دیگری که اشــاره 

کردید.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاســخ 
به سوالی در مورد نحوه دســتیابی ایران به 
منابع  آزاد شده خود براساس اخبار منتشر 
شده، گفت: بر اســاس تفاهمی که حاصل 
شــده اســت، ایران امکان دسترسی کامل 
به منابع خود برای اســتفاده مدنظر خود را 
خواهد داشت و کلیه کالاهای غیر تحریمی 
را می تواند از محل ایــن منابع به هر میزانی 

که احتیاج داشته باشد، خریداری کند.
وی ادامــه داد: میــزان باقی مانــده نیز  به 
صورت ســپرده باقی  می ماند و  بر اســاس 
آنچه که اعلام شــده به این سپرده، سود نیز 

داده می شود.
وی در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران 
در پاســخ به ســوال دیگری در مورد تاثیر 
توافق صورت گرفته میــان ایران و آمریکا بر 
مذاکرات برجام و رفــع تحریم ها علیه ایران 
گفت: روند برجام مسیر خاص خود را دارد و 

روند بسته نیست.
وی با بیــان اینکه موضوع تبــادل زندانیان 
و آزادســازی منابع مالی مســدود شــده 
جمهوری اسلامی ایران با موضوع مذاکرات 
برجامی ارتباط مســتقیمی ندارد، تصریح 
کرد: امــا موضوعات می تواننــد بر یکدیگر 
تاثیر مثبت داشته باشــند  و پیشرفت یک 
رونــد می تواند در تنش زدایــی و باز کردن 

مسیرهای دیگر کمک کننده باشد .
 وی همچنیــن تاکید کرد: ایران  به مســیر 
دیپلماتیک در روند مذاکرات رفع تحریم ها 
پایبند اســت و به این مســیر برای احقاق 

حقوق ملت ایران ادامه می دهد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران در ادامــه گفت وگوی خود 
با خبرنگاران در پاســخ به سوالی در ارتباط 
با پول های مســدود شــده ایران در ژاپن و 
آخرین مذاکــرات صورت گرفتــه در این 
زمینه در جریان ســفر اخیــر وزیر خارجه 
به توکیو تصریح کرد: میــزان قابل توجهی 
از منابــع مالی ایران در ژاپــن در چارچوب 
مذاکرات و تفاهم هــای دوجانبه در مقطع 

زمانی گذشــته دریافت شده اســت و این 
منابع را دریافت کرده ایم. بخش محدودی 
از منابع مالی مان در بانک هــای ژاپن باقی 
اســت. گفت وگوهــا و مذاکــرات در این 
ارتباط در حال انجام اســت تــا منابع مالی 
باقی مانده آزاد شــود. در جریان سفر آقای 
امیرعبداللهیــان بــه ژاپن در ایــن ارتباط 
رایزنی و گفت وگو شــد. بــه گفت وگوهای 
صــورت گرفتــه خوشــبین هســتیم و 
امیدواریم هرچه زودتر امکان اســتفاده از 
این منابع مالی به روش هــای مدنظر ایران 
و تفاهم این که با طرف ژاپنی انجام می شود 

محقق شود.
وی همچنین در پاســخ به سوال دیگری در 
مورد زمان افتتاح رسمی سفارت عربستان 
در تهران و مســائل مرتبط با آن اظهار کرد: 
در مورد مراســم افتتاح رســمی ســفارت 
عربســتان ســعودی در تهران و مســائل 
مرتبط با آن باید از ســوی خود عربســتان 

اطلاع رسانی شود.
کنعانی ادامه داد: در چارچوب توافق انجام 
شــده و براســاس یادداشــتی که از سوی 
سفارت عربســتان ســعودی در تهران به 
وزارت امور خارجه ارائه شــده است سفارت 
عربســتان ســعودی در تهران از یکشنبه 
هفته گذشته به صورت رسمی فعالیت خود 
در تهران را شروع کرده اســت و همچنین 
براســاس اطلاع رســانی طرف عربستان از 
روز شنبه گذشته نیز کنسولگری عربستان 
سعودی در مشهد فعالیت خود را به صورت 

رسمی آغاز کرده است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران همچنین در پاسخ به سوال 
دیگری مبنــی بر ایــن که در تعــدادی از 
رسانه ها خبری منتشر شده مبنی بر این که 
دولت آلبانی اعضای گروهک تروریســتی 
منافقان را اخراج کرده و قرار اســت آنها از 
آلبانی خارج شــوند، اظهار کرد: ما نیز این 
خبر را از رســانه ها دریافت کرده ایم و خبر 

تایید شده ای نداریم.
کنعانی با بیان این که اخیرا شاهد اقداماتی 
از ســوی دولــت آلبانــی علیه ایــن گروه 
تروریستی بوده ایم، تصریح کرد: امیدواریم 
با توجه به شــناختی که از ماهیت این فرقه 
تروریستی وجود دارد دولت آلبانی اقدامات 
خود علیــه این گروهــک را تکمیل کند. ما 
از هر اقدامی برای برخــورد با این گروهک 
تروریســتی اســتقبال می کنیم و آن را در 
چارچوب مسئولیت بین المللی دولت ها در 

مقابله با تروریست ها قلمداد می کنیم.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط با 
اخبار منتشر شده در رسانه ها در مورد دیوار 
مرزی کشیده شــده بین ایران و افغانستان 
و برخی مسائل حاشــیه ای که این روزها در 
رسانه ها مطرح می شــود، گفت: اطلاعات 
بروز شــده ای در ایــن خصوص نــدارم و 

گمانه زنی های رســانه ای را نیــز نمی توانم 
تایید کنم.

ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری 
اســلامی ایــران همچنیــن در پاســخ به 
ســوال خبرنگاری مبنی بــر این که گفته 
می شود براســاس این دیوار مرزی بخشی 
از زمین های کشــاورزی ایران به طالبان و 
افغانستان داده شده است و آیا اقدامی برای 
بازپس گیری آنها انجام خواهد شد؟ تصریح 
کرد: زمینی داده نشــده که بخواهیم پس 
بگیریم. جمهوری اسلامی ایران حاکمیت 
کامل خود را بر مرزهای تعریف شده  اعمال 

کرده و می کند.
کنعانی درباره اعــزام هیأتــی از ایران به 
افغانســتان برای بازدید از ســد کجکی  و 
اخبار منتشــر شــده در این زمینه گفت: 
در چارچــوب معاهــده 13۵1 بین ایران 
و افغانســتان و با توجه بــه پیگیری های 
مکــرری که دولــت ایــران و دســتگاه 
دیپلماســی برای اســتیفای حقآبه ایران 
داشــت و از طرف مقابل اظهــارات طرف 
افغانستانی مبنی بر اینکه کمبود بارندگی 
باعث عدم امکان تحویل  حقآبه شــده و در 
صورت رهاسازی آب به دلیل بعد مسافت 
این آب احتمالا بــه مرزهای ایران نخواهد 
رســید، طرف ایرانی درخواست بازدید از 
سد و تأسیسات سد و مرکز رصد و ایستگاه 
آب ســنجی را داشــت. در ایــن مرحله 
درخواست بازدید طرف ایرانی از ایستگاه 
آب ســنجی موســوم به» دهراود «مورد 
موافقت دولت سرپرســتی افغانستان قرار 
گرفت و هیأتی فنی متشکل از کارشناسان 
فنی وزارت نیرو و تعــدادی از معتمدان و 
مسئولان از اســتان سیستان و بلوچستان 
با هماهنگــی مقامات افغانســتان به این 
کشــور ســفر کردند و هیأت راهی استان 
نیمروز شــد تا  هم با وضعیت منطقه آشنا 
شوند و هم به اتفاق مســئولان افغانستان 
و متخصصان افغانســتان از ایســتگاه آب 
ســنجی بازدید کنند که این اتفاق رخ داد 
و هیأت ســفر و بازدید مورد اشاره را انجام 

داد.
وی ادامه داد: چنــد روز  پیش این هیأت به 
کشور بازگشت و گزارش های این هیأت در 
جلسات تخصصی و کارشناسی در حال ارائه 
و تبادل نظر اســت و مقامات ذی ربط کشور 
در جریان گــزارش بازدید ایــن هیأت قرار 
خواهند گرفت و به جمع بندی اولیه در این 

مرحله خواهند رسید.
وی افــزود: در ایــن مرحلــه تنهــا یــک 
درخواست از درخواست ایران دایر بر بازدید 
از این ایســتگاه آب ســنجی مورد تأیید و 

اجابت قرار گرفته است.
کنعانی خاطرنشان کرد: همانطور که آقای 
کاظمی قمی، نماینــده ویژه رئیس جمهور 
در امور افغانســتان اعلام کردند  این اولین 

بازدیــد هیأت فنــی ایران از ایســتگاه آب 
ســنجی دهراورد از 13۵1 تاکنــون بوده 
اســت. انتظارات و توقعات ایــران از دولت 
سرپرســتی افغانســتان در تامین حقآبه 

کشور  همچنان وجود دارد.
ایــن دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی 
ایران همچنین در پاســخ به سوالی در مورد 
فعالیت گروه تروریســتی داعش در منطقه 
و اقدامات تروریســتی این گــروه در برخی 
از کشــورها از جمله ایران گفت: داعش به  
عنوان موجودی تروریســتی و موجودیتی 
که سابقه ســیاهی از جنایت علیه امنیت و 
ملت های منطقــه دارد در جغرافیای ایران 
در فواصل زمانی سال های گذشته مرتکب 
جنایاتی شــده اســت و این هم در استمرار 

جنایات گذشته این جریان پلید است.
وی ادامه داد: به نظر می رســد دســت ها یا 
طرف ها و یا کشورهایی برای استفاده ابزاری 
از داعــش، حمایــت پنهان از ایــن جریان 
شــوم را همچنان در برنامــه کار دارند و در 
این چارچوب شــاهد فعالیت های شــوم و 
تروریســتی این جریــان تروریســتی در 
کشورهای مختلف در عراق، سوریه و ایران 

و برخی دیگر از کشورهای منطقه هستیم.
کنعانی تصریح کرد: فعالیت های این گروه 
تروریســتی یک تهدید مشــترک است و 
نیازمند تلاش مشترک برای ریشه کنی این 

جریان شوم و تروریستی هستیم.
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران 
همچنین در پاسخ به ســؤالی درباره شهید 
قاسم سلیمانی و نقش این شهید در مبارزه 
با تروریسم از جمله گروه تروریستی داعش 
در منطقه گفت: روح بلند قهرمان مبارزه با 
تروریسم سردار شهید قاسم سلیمانی شاد 
باد. وقوع حادثه تلخ و شــوم و جنایت شب 
گذشــته در حرم شــاهچراغ یک بار دیگر 
همگان و ملــت ایران را به نقــش موثر و بی 
نظیر ســردار شــهید در مبارزه با تروریسم 
بیش از پیش واقف کــرد و اذهان را متوجه 
این ســردار شــهید کرد که اگــر مبارزات 
خســتگی ناپذیر قهرمان بزرگ نبود معلوم 
نبود داعش و جریان های تکفیــری و ابزار 
قدرت های بــزرگ در منطقه چــه به روز 

ملت های منطقه می آوردند.
وی با بیان این که اگــر داعش مورد حمایت 
برخی رژیم ها و دولت های شــناخته شده 
نبــود، طبیعتا  به ایــن میــزان در منطقه 
گســترش نمی یافت، تصریح کرد: برخی از  
بازیگران و قدرت ها از گروه های تروریستی 
به عنــوان ابزار بــرای حضــور در منطقه  
اســتفاده و این گروه های شــوم را به جان 

ملت های منطقه انداختند.
وی ادامه داد: نقشی که شهید سلیمانی در 
فرماندهی مبارزه موثــر و تعیین کننده در 
مبارزه با این گروه ها ایفا کرد تعیین کننده 
بود و همه کارشناســان نظامی و امنیتی به 
نقش آن شــهید بزرگوار واقف بودند و اقدام 
ناجوانمردانه رژیم آمریکا با دستور مستقیم 
رئیس جمهور  وقت آن کشور در ترور شهید 
سلیمانی به دلیل شــناخت از نقش شهید 
ســلیمانی بود. دولت آمریکا به سرکردگی 
ترامپ انتقام خــود و ابزارهای خود و داعش 
را از شهید سلیمانی در ترور ناجوانمردانه آن 

شهید در فرودگاه بغداد گرفت.
وی  همچنین با بیــان این که  امــروز روز 
مقاومت اســلامی در لبنان اســت، گفت: 
شهید قاســم ســلیمانی هم نقش تعیین 
کننده و بی نظیر در مبارزه علیه تروریســم 
و گروه های تکفیری به ویژه داعش داشــت 
و هم نقش برجســته در تقویــت مقاومت 
ضد صهیونیســتی در منطقه و لبنان. اقدام 
ناجوانمردانه دولت آمریکا در ترور شــهید 
ســلیمانی اقدام مســتقیم در انتقام گیری 
از فردی بود کــه نقش محــوری در مقابله 
با تروریســم و تهدید رژیم صهیونیســتی 

داشت.
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 درخواست ۴۵ کشور برای پیوستن بریکس
 حذف دلار از معاملات با ایجاد ارز جدید

 توسط بریکس
تعداد فزاینده ای از کشــورها از دلار و سیاست های مالی جهانی آمریکا 
ابراز نارضایتی می کنند؛ این نارضایتی مقارن با زمانی شــده که ائتلاف 
بریکس به دنبال کنار گذاشــتن دلار آمریکا از معامــلات بین المللی 
اســت، به طوری که 4۵ کشــور برای پیوســتن به بریکس ابراز علاقه 

کرده اند.
 نارضایتی از سلطه آمریکا کاملًا با نشســت سران بریکس، یعنی جایی 
که کشــورها در آن به دنبال یافتن جایگزین هایی غیــر از دلار آمریکا 

هستند، هم زمان شده است.
در مجموع، 4۵ کشــور در هفته هــای پیش از نشســت بریکس برای 

پیوستن به این بلوک اقتصادی ابراز علاقه کرده اند.
۲3 کشور به طور رسمی درخواست های خود برای پیوستن به بریکس 
را ارســال کرده اند و ۲۲ کشــور دیگر نیــز علاقه مندند بــه این بلوک 

اقتصادی بپیوندند.
انَدی شِــکتمَن )Andy Schectman(، رئیس شرکت سرمایه گذاری 
مایلز فرانکلین، می گوید ممکن است ۸۵ درصد از جمعیت جهان، دلار 

آمریکا را »به یکباره« کنار بگذارند.
وی معتقد است: اگر بریکس همه کشورهایی را که به دنبال پیوستن به 
این ائتلاف هستند، بپذیرد، ممکن است دلار آمریکا به صورت ناگهانی 
در معاملات فرامرزی کنار گذاشته شود.شِــکتمن، عربستان سعودی 
را بازیگری اساسی می داند که قادر است ســایر کشورها را تشویق کند 

تسویه حساب های نفتی خود را به ارزهای محلی انجام دهند.
وی تأکید کرد که در نهایــت ۸۵ درصد از جمعیــت جهان در صورت 

پیوستن به بریکس می توانند اتکای خود به دلار آمریکا را پایان دهند.
شکتمن دلیل پیوستن کشــورها به یکدیگر در بریکس را، تلاش برای 

رهایی از سلطه غرب می داند.
به گفته شکتمن، اگر همه گروه ها از جمله کشورهای بریکس، سازمان 
همکاری شانگهای، آسه آن و کشورهای شورای همکاری خلیج فارس، 
از دلار آمریکا استفاده نکنند، ۸۵ درصد از جمعیتی را تشکیل خواهند 

داد که دلار را در تجارت کنار می گذارند.

شــکتمن معتقد اســت: اگــر ابتــکار کمربنــد و جاده )یــک طرح 
ســرمایه گذاری در زیربناهــای اقتصادی بیش از ۷۰ کشــور جهان و 
سازمان های بین المللی و توسعه دو مســیر تجاری »کمربند اقتصادی 
راه ابریشــم« و »راه ابریشــم دریایی«(، بریکس، ســازمان همکاری 
شانگهای و اتحادیه اقتصادی اوراسیا در کنار هم قرار گیرند، کار بسیار 

بزرگی صورت گرفته است.
شکتمن خاطرنشان کرد: ســازمان همکاری شــانگهای بزرگ ترین 
سازمان نظامی و مالی منطقه ای در جهان اســت که حدود ۶۰ درصد 
از خشکی اوراســیا و 4۰ درصد از تولید ناخالص داخلی جهان را شامل 

می شود.

در نشست خبری اعلام شد
وازهای اربعین قشم ایر  عرضه بدون واسطه پر

از ۲۷ مرداد
 مدیرعامل هواپیمایی قشــم ایر از عرضه مســتقیم و بدون واســطه 
پروازهای نجف از ۲۷ مرداد ماه خبر داد و گفــت: هر زائر با یک کدملی 

می تواند تا 9 بلیت را با نرخ مصوب به مقصد نجف خریداری کند.
رامین حمزه در نشســت خبــری اربعین، گفــت: زمان بندی فروش 
بلیت های اربعین مطابق بخشنامه سازمان هواپیمایی از ۲۷ مرداد ماه 
به صورت اینترنتی و هم زمان حضوری انجام و پروازها با نرخ مصوب به 

فروش می رود.
مدیرعامل قشــم ایر گفت: سال گذشــته ۶۰ درصد بلیت ها به صورت 
اینترنتی به فروش رفت و امســال هم همین رویه ادامــه دارد. فروش 
مستقیم و بی واسطه بلیت از طریق درگاه قشم ایر به آحاد جامعه بدون 
این حُسن را دارد که هر فردی بدون داشتن آشــنا امکان تهیه بلیت را 

خواهد داشت.
به گفته وی، در مراسم اربعین امســال هر نفر با یک کدملی می تواند تا 
9 بلیت را به مقصد نجف با نرخ مصوب بخرد، در عین حال دفاتر فروش 

مرکزی هواپیمایی قشم ایر برای خرید حضوری فراهم است.

وی خبر داد کــه یک فروند هواپیمــای بک آپ )پشــتیبان( را در نظر 
گرفتیم که در ترمینال سلام فرودگاه امام مستقر باشد، اما محدودیت 
جای پارک به دلیل وجود یک تاکسی وی در ترمینال سلام وجود دارد 

که امکان بک آپ بیشتر هواپیما را نمی دهد.
حمزه در خصوص تعداد پروازهای اربعین قشــم ایــر گفت: روزانه 3 تا 
4 پرواز اربعین خواهیم داشــت که آمادگی فنی و عملیاتی می طلبد و 
از مردم تقاضا داریم در صورت تاخیر شــرایط شرکت های هواپیمایی 

را درک کنند.
مدیرعامل هواپیمایی قشــم ایر گفت: با هدف تکریم به موقع مســافر 
در فرودگاه نجف نیز بســته های غذایی را دپو می کنیم این بسته های 
غذایی خشک است و از روز گذشــته با پروازهای کارگو در حال ارسال 

به نجف است.
وی خبر داد: هم زمان کمیته تاخیرات به ریاســت مدیرعامل دو هفته 
یکبار تشکیل می شــود و نرمال تاخیرات بررسی می شود اگر فنی باشد 
به موضوع رسیدگی و اگر تاخیر آب و هوایی باشد که امکان بررسی آن 
وجود ندارد.به گفته حمزه، قشم ایر ســال گذشته 1۷ هزار زایر اربعین 
را جابه جا کرد و امســال نیز در راستای شــرکت فعال در پروژه اربعین 
قرارگاه مرکزی اربعین را تشــکیل داد و بین 1۶ تا 1۷ هزار مســافر را 

جابه جا خواهیم کرد.
مدیرعامل هواپیمایی قشم ایر خبر داد که با هدف تامین ناوگان اربعین 
برخی از پروازهای برنامه ای در مقاصد خارجــی را حذف و پیش بینی 
کردیم تا هواپیماهای تهران - نجف با ۲ فروند ناوگان ایرباس فعال انجام 
می شود.وی از توسعه شــبکه پروازی اربعین خبر داد و گفت: پرواز را از 
شهرها و شهرستان های جدید از جمله کرمانشاه و ایلام با هواپیماهای 

بدنه باریک فوکر و آرجی استفاده خواهد شد.

بازار

 وزیر اقتصاد گفت: بنا نداریــم از فعالان اقتصادی که با 
مشقت و زحمت و با وجود دست اندازهای غیرطبیعی 
و شرایط تحریم و فشارهای دستگاه های اجرایی کشور 
در حال فعالیت هستند ریالی به ناحق مالیات دریافت 
کنیم. سید احســان خاندوزی در نشست اعضای نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران کــه در وزارت اقتصاد 
برگزار شد ضمن تاکید بر آمادگی وزارت اقتصاد برای 
همکاری با سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور و بیش 
از ۶ هزار شرکت عضو آن ســازمان در زمینه تدوین و 
اجرای ضوابط مالیاتی اظهار داشــت: این همکاری ها 
می تواند هم در حوزه مالیاتی و هــم در حوزه گمرکی 

باشد.
وی افزود: به عنوان مثال در زمینه استعلام قیمت های 
گمرکی می توان از خود سازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشــور کمک گرفت اما ســازمان هم باید مسئولیت 
این مورد را بپذیرد که اگر در آینــده یک نهاد نظارتی 
خدشه ای بر ارقام و اعداد ارایه شــده وارد کند، در این 

زمینه پاسخگو باشد.
خاندوزی در ادامه گفت: درخصوص مالیات 
نیز به همین ترتیب می توان عمل کرد و من 
از ســازمان مالیاتی خواهم خواســت که در 
هفته آینده جلســه مشــترکی برگزار کنند 
تا فهرســت و موضوعات دیگری که باید در 
کارگروه مشــترک ســازمان نظــام صنفی 

رایانه ای کشور و ســازمان امور مالیاتی نهایی شود در 
آن جلسه مورد بررسی قرار گیرد.

وزیر اقتصاد در خصوص انتقاد یکــی از اعضای حاضر 
در این نشســت در خصوص ضرایب بالای مالیاتی این 
صنعت نیز گفت: این موضوع هم از مواردی اســت که 
به عنوان یک محور باید مورد بررسی و تبادل نظر بین 
سازمان نظام صنفی رایانه ای و ســازمان امور مالیاتی 
کشور قرار گیرد و حتما به نفع ســازمان امور مالیاتی 
خواهد بــود که به جــای مواجهه با چند هــزار مودی 
خرد با انــواع تکثرهای مختلف، با همــه آنها ذیل یک 

نمایندگی واحــد که همین ســازمان نظام 
صنفی یارانه ای است، تعامل کند.

خاندوزی افزود: در طول سال های گذشته 
بسیار تلاش شــده اســت که از تشخیص 
مالیاتی علی الراس فاصله گرفته شود و هنوز 
ممیز محوری در پرونده هــای مالیاتی رخ 
می دهد، اما رویکرد وزارت امور اقتصادی و 
دارایی این است که این موارد را به کمترین حد ممکن 
برســانیم و جز در مواردی که گریزی نیست و امکان 
نظارت و تشــخیص از طریق ســامانه وجود ندارد در 
بقیه موارد تاکید داریم که حتما تشــخیص های علی 
الراس و ممیز محــوری را در نظــام مالیاتی حداقل 

کنیم.
وزیر اقتصاد در ادامه تصریح کــرد: بنا نداریم از فعالان 
اقتصادی که در این کشــور با هزار مشقت و زحمت و 
با وجود دست اندازهای غیر طبیعی و شرایط تحریم و 
فشارهای دستگاههای اجرایی کشور در حال فعالیت 

هستند ریالی به ناحق مالیات دریافت کنیم.
وی در ادامــه ســخنان خود بــا تاکید بــر آمادگی 
کامــل وزارت اقتصــاد و بازرســی ایــن وزارتخانه 
برای برخــورد با هــر گونــه فســاد در حوزه های 
مالیاتی، گفت: خوشــبختانه بخــش بزرگی از نظام 
مالیاتی و بدنه کارشناسی این ســازمان از سلامت، 
تخصص و دانش خوبی برخوردار اســت اما چنانچه 
گزارش هایی در خصــوص تخلفــات در این بخش 
دریافت کنیم قطعا به طور ویژه از سازمان امور مالیاتی 
کشــور خواهم خواســت که با چنین مواردی برخورد 

جدی کند.
گفتنی است درابتدای این نشست که با هدف بررسی 
موضوعات مرتبــط با ســامانه مودیــان و پایانه های 
فروشــگاهی و در وزارت اقتصاد برگزار شــد، اعضای 
ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشور برخی مشکلات 
و چالش های فعالان اقتصادی این بخــش به ویژه در 

حوزه های مالیاتی و گمرکی را مطرح کردند.

وزیر

محمدحســین مقدم  در نگاه وزارت راه و 
شهرسازی، اولویت ساخت مسکن، به خاطر 
سهولت بازســازی بافت فرســوده، نادیده 
گرفته شده است و به نظر میرسد با این نوع 
مواجهه با نیاز مســکن، شاهد تولید مسائل 

جدید خواهیم بود.
مســکن یکی از نیازهای اساســی زندگی 
انسان اســت و همچنین یکی از مهمترین 
اهداف دولت ها در سراســر جهــان، تأمین 
نیاز مســکن برای مردم اســت. اما تأمین 
مسکن برای مردم در ایران، از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت؛ علت آن را هم می توان در 
قبل از انقلاب اســلامی جســت وجو کرد. 
کمبود مسکن سبب شد تا نارضایتی مردم 
از دســتگاه حاکمیتی افزایــش پیدا کند 
و یکی از مطالبات عمــده ی مردم در حوزه 
اقتصادی، تأمین مســکن بــود. به همین 
خاطر و نیز به دلیل اهمیت این مسئله، پس 
از پیروزی انقلاب اســلامی، یکی از اصول 
قانون اساسی کشــور به مسکن اختصاص 
داده شــد و اصل 31 قانون اساسی بر تأمین 
متناسب با نیاز مســکن برای مردم، تاکید 

می کند.

مسکن و پیام تاریخی امام خمینی )ره(
امام خمینی در طی یــک پیام، تحت عنوان 
پیام ماده 1۰۰، اظهارات شــورانگیزی در 
رابطه با بســیج مردم برای تأمین مســکن 
مورد نیاز ایشــان ایراد کردند و با اشــاره بر 
وضع نامطلوب مســئله مســکن در دوران 
پهلوی، به عنوان یکــی از مصیبت بارترین 
مســائل دوران رژیم پهلوی، بر مشــارکت 
مــردم جهــت ســاخت مســکن بــرای 

مستضعفان تاکید کردند.
در بخشــی از این پیام می خوانیم: »مشکل 
زمین باید حل شــود و همۀ بندگان محروم 
خدا باید از این موهبت الهی استفاده     کنند. 
همۀ محرومان باید خانه داشته باشند. هیچ 
کسی در هیچ گوشۀ مملکت نباید از داشتن   
  خانه محروم باشد. بر دولت اسلامی است که 
برای این مسئلۀ مهم چاره ای بیندیشد، و بر   
  همۀ مردم اســت که در این مورد همکاری 

کنند. «
آنچه ذکر شــد، مقدمه ای بود بــر چرایی 

اهمیت مسئله مسکن در جمهوری اسلامی 
و اینکه چرا این موضوع، یکی از اولویت های 
اصلی برای دولت هاســت. در طول حضور 
دولت های مختلف، مسکن سازی با کندی 
و تندی ســرعت، مواجه بوده است و در هر 
دولت، سیاســت های متفاوتی بــرای آن 
در نظر گرفته شده اســت. اما بررسی تاریخ 
معاصر کشــور، همذات پنداری بیشــتری 

برای ما ایجاد می کند.

آغاز انبوه سازی مسکن
در طی دولت های نهم و دهم، انبوه ســازی 
مسکن در دســتور کار دولت قرار گرفت و 
از ســال 13۸۶، تحت عنوان مســکن مهر 
اجرا شــد. این طرح سبب شــد که دولت 
بتواند با استفاده از زمین های ارزان قیمت، 
خانه هایی با قیمت مناســب برای طبقات 

ضعیف تر جامعه فراهم کند.
بر اساس مســتندات ارائه شــده از سوی 
وزارت راه و شهرســازی، تــا انتهای دولت 
دهم که مبدع پروژه مســکن مهر بود، در 
تاریــخ ۲9 مردادماه ســال 139۲، از 4.3 
میلیون واحــد در نظر گرفته شــده پروژه 
عظیم مســکن مهر، ۲ میلیون و 1۲۰ هزار 

واحد مسکن روســتایی در قالب این پروژه 
آغاز شد که بر اساس آمار 1 میلیون و ۶۰۰ 
هزار واحد از ۲ میلیون و 1۲۰ هزار مسکن 
روســتایی به طور 1۰۰ درصد بــه اتمام 
رسید و ۵۲۰ هزار واحد دیگر نیز به تأمین 
مالی نیاز داشت. از ســوی دیگر ۲ میلیون 
و 1۸۰ هزار واحد مســکن شــهری نیز به 
عنوان مســکن مهر در حال ســاخت بوده 
که تا ۲9 مرداد ســال 139۲، یک میلیون 
و 1۸۰ هزار واحد از افتتاح شده و 1 میلیون 
واحد دیگر آن نیز پیشــرفت ۷۰ درصدی 

داشت.

مسکن نمی سازیم!
روند انبوه سازی مسکن با تغییر دولت و آغاز 
دولت های یازدهم و دوازدهم تغییر کرد. با 
آغاز به کار دولت یازدهم، ثبت نام مســکن 
مهر متوقف گردید و رونــد تکمیل پروژه ها 
با کندی مواجه شــد. آمارها نشان می دهد 
که تا پایــان دولت دوازدهم، تــا 31 تیرماه 
ســال 14۰۰، تعداد 3۲ هزار مســکن مهر 
روستایی، 414 واحد واقع در بافت فرسوده 
و ۲4۰ هزار مســکن مهر شــهری مجموعاً 
۲۷3 هزار واحد مســکونی باقــی مانده و 

فروش اقساطی نشــده اند. عملکرد دولت 
در زمینه مســکن علاوه بر ایجاد تورم ۸۰۰ 
درصدی در بازار این کالای اساســی، زمینه 

فشار گسترده ای بر مردم را فراهم کرد.

قاطعیت در اعلام، سستی در اقدام
در مرداد 14۰۰، دولت ســیزدهم با وعده 
ســاخت 4 میلیون مســکن، روی کار آمد. 
وعده ای مهم برای دولت از جهت سیاســی 
و همچنین، برای مردم از آن جهت که نتایج 
این هدف گــذاری، تماماً بــه منافع مردم 
اصابت خواهد کرد. تحقق این وعده دولت، 
در گرو اتخاذ سیاست های صحیح در حوزه 
مسکن و همچنین همت و اراده متولیان امر 

در این عرصه خواهد بود.
اما با گذشت دو سال از عمر دولت سیزدهم، 
نه تجدید نظری در سیاســت های نادرستِ 
گذشته شــاهد هســتیم و نه عزم و اراده ی 
جــدی در متولیان حوزه مســکن خصوصاً 
وزارت راه و شــهر ســازی. نمونه ی اخیری 
که در تأیید این مطلــب می توان ذکر کرد، 
اظهارات محمــد آئینی، معــاون وزیر راه و 
شهرسازی در جلسه مشــترک بازآفرینی 

شهری پایدار و شورای مسکن استان است.

سهولت، اولویت است
او در این جلسه اظهار داشــت که بازسازی 
بافت های فرسوده باید در اولویت قرار گیرد. 
نکته قابل تأمل، در علت این اولویت ســازی 
اســت؛ او در راســتای تبییــن چرایی این 
موضوع اضافه کرد: اعطای مجوز احداث سه 
واحد آپارتمان بــه ازای تخریب یک واحد، 
البته با رعایت ضوابط، بســیار کم زحمت تر 
از آمــاده کــردن زمیــن و فراهــم کردن 

زیرساخت ها است.
ایــن اظهــارات با وعــده و سیاســت های 
اعلامی دولت ســیزدهم در رابطه با ساخت 
4 میلیون مســکن ســازگاری ندارد. این 

ناسازگاری از دو جهت قابل بررسی است. 
یک اینکه اولویت در حل مشــکل مسکن، 
افزایش ساخت وســاز مســکن در راستای 

سیاست افقی سازی است.
 از جمله مزایای طرح افقی ســازی مسکن 
می توان به سرعت بالای ساخت مسکن های 
یک طبقه به چندطبقه، کاهش هزینه های 
ســاخت واحد مســکونی، امکان ســاخت 
مسکن به صورت تدریجی در خانه های یک 
طبقه، کاهش آلودگی های محیطی، تعدیل 
قیمت مسکن، مطلوبیت اجتماعی و تطابق 
آن با فرهنگ ایرانی و امکان سلامی، کاهش 
مخاطــرات پدافنــدی و بلایــای طبیعی، 
کاهــش آســیب های اجتماعــی و امکان 
بازسازی و توسعه بسیار ساده تر واحدها در 

آینده دور اشاره نمود.
دوم آنکه به بیــان محمد آئینــی، اولویت 
بازسازی بافت فرسوده به این خاطر است که 
این کار کم زحمت تر از آماده کردن زمین و 
فراهم کردن زیرساخت هاست. این جمله با 
نیاز دولت به عــزم و اراده جدی و همت بالا 
در ساخت انبوه مســکن همخوانی ندارد و 
کار تولید مسکن را با مشکل اساسی مواجه 

می کند.
نتیجتــاً در نگاه وزارت راه و شهرســازی، 
اولویت ساخت مســکن، به خاطر سهولت 
بازســازی بافت فرســوده، نادیده گرفته 
شده اســت و به نظر می رســد با این نوع 
مواجهه بــا نیاز مســکن، شــاهد تولید 
مســائل جدید به جای حل مسئله مسکن 

هستیم.

وزیراقتصاد در نشست با اعضای نظام صنفی رایانه ای تاکید کرد؛ رعایت عدالت در دریافت مالیات از فعالان اقتصادی
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احیای صنایع راکد و توسعه شهرک های صنعتی در دستور کار

خریدار  وزیــر صمت گفــت: حمایت از 
صنایع کوچک در دستور کار وزارت صمت 
اســت و ما به دنبال احیای واحدهای راکد، 
مقاوم کــردن صنایع و کاهــش هزینه ها 

هستیم.
 عبــاس علی آبــادی در مراســم افتتــاح 
همزمان ۲۰ پــروژه زیرســاختی، طرح و 
واحد راکد احیا شــده در شهرک ها و نواحی 
صنعتی کشور به مناسبت حمایت از صنایع 
کوچک اظهار داشــت: امــروز روز مبارکی 
بــرای صنایع کوچک اســت؛ کشــور ما به 
دلیل موقعیت جغرافیایــی مزایای زیادی 
دارد و از برخی جنبه ها هم مزیت های مثلًا 
کشــاورزی نداریم. این موقعیت راهبردی 

باعــث می شــود در برخــی از مناطــق از 
ظرفیت توسعه صنعتی اســتفاده کنیم که 

پتانسیل های خوبی در این بخش داریم.
وزیر صمت افزود: سیاســت مــا در وزارت 
صمت حمایت از صنایع کوچک اســت زیرا 
این صنایع با ســرمایه اندک اشتغالزایی و 
ارزش افزوده بالایی داشــته باشد همچنین 
صنایع کوچک، چابک هســتند و با سرعت 
خود را با شرایط تطبیق می دهند. از سویی 
دیگر می توانند دانش محور باشــند. انسان 
محور هم هســتند در حالیکه صنایع بزرگ 

این ظرفیت را ندارند.
وی ادامــه داد: 9 پروژه زیربنایــی با هزینه 
1۸.۸۸ میلیــارد ریال، ۷ طــرح صنعتی با 

1۸.3۵۶ میلیارد ریــال و 4 واحد با 9.۲4۵ 
میلیاردریال تومــان افتتاح می شــود که 

زمینه اشتغال ۷۲3 نفر را فراهم می کند.
وزیر صمت گفــت: امیدواریــم بتوانیم در 
راهبــرد وزارت صمــت ضمــن حمایت از 
این واحدها و شناســایی نقاط ضعف آنها، 
خوشــه های صنعتی ایجاد کرده و زمینه را 
برای مقــاوم کردن صنایــع کوچک فراهم 
کنیم و از سویی دیگر هزینه صنایع کاهش 

یابد.
وی با بیــان اینکه مجمــوع حمایت وزارت 
صمت گســترده اســت، اضافه کــرد: این 
سیاست به عنوان نهضت با رویکرد صنعتی 
در وزارت صمت در دســتور کار است تا هم 
شهرک های صنعتی را توســعه دهیم و هم 

واحدهای صنعتی راکد را احیا کنیم.
وزیر صمت در ادامه اظهار داشــت: موضوع 
شــهرک های صنعتی بســیار مهم است و 
معتقدم هر چقدر جلوتــر می رویم به جای 
پرداختن به ایجاد صنایع بزرگ باید متوجه 
شرکت های کوچک باشــیم و به شکلی که 
با هم خوشــه شــوند. درخت تنومندی که 
ریشــه های عمیق و متصل دارد و می تواند 

در برابر طوفان ها بایستد.
وی گفت: نزدیک به ۲ هــزار طرح صنعتی 
یا شــرکت راکد داریم که باید تکمیل و احیا 

شوند.
وزیر صمت یادآور شــد: امروز نزدیک به 3 

همت سرمایه گذاری انجام می شود اما باید 
دید راندمان به چه وضعیتی است.

علــی آبــادی افــزود: میــزان ســرمایه 
گذاری توســعه صنعتــی صادرات محور 
در شــرکت های کوچــک زودتــر محقق 
می شــود تاش رکت های بزرگ. زیرا ایجاد 
ســرمایه برای شــرکت های بررگ سخت 
اســت. کما اینکه برای ایجاد زیرســاخت 
در شــهرک های صنعتی بایــد هزینه های 
زیادی کنیم و به تنهایی قــادر به انجام آن 

نیستیم.
وزیر صمت گفت: شــرکت فــولاد مبارکه 
علاوه بر سرمایه های قبلی، ایجاد ۲ نیروگاه 
برق با سرمایه گذاری نزدیک به یک میلیارد 
یورو در دستور کار دارد. این درحالیست که 

صنایع کوچک هزینه های کمتری دارند.
وی اظهار داشت: می دانم چقدر خون جگر 
خورده شده تا واحد صنعتی ایجاد شود و ما 
به راحتی افتتاح می کنیــم. صنعتگران به 
جای بردن ســرمایه خود به بازارهای سفته 
بازی به بخش تولیــد و صنعت آورده اند که 

جای تقدیر دارد.
وزیر صمت افزود: امیدواریــم در این دوره 

این نهصت را شتاب مضاعف بخشیم.
وی گفت: باید به سمت صنایع فناوری پایه 
و انســان پایه حرکت کنیم. شرکت صنایع 

کوچک این استراتژی را دنبال خواهد کرد.
علی آبادی تصریح کــرد: یک گروه به خاطر 

سیاســت گذاری غلط ما، یک گــروه بابت 
ســرمایه در گردش و برخی دیگر به خاطر 
مشکلات خودشــان و فناوری قدیمی راکد 
شده اند. این شرکتها باید تغییر مسیر دهند 

و مبتنی بر مزیت های نسبی احیا شوند.
وی گفت: تا پایان این دوره بنا داریم احیای 
واحدهای راکــد را انجام دهیــم و به ایجاد 

واحدهای بپردازیم.
وزیر صمت افزود: کشور ما کشور کشاورزی 
نیســت و ما آب به قدر کافــی نداریم. البته 
نمی گویم کار کشــاورزی نکنیــم بلکه در 
مسائل راهبردی کشــاورزی کنیم نه اینکه 
با آب نداشــته هندوانه تولید وصادر کنیم. 
باید با حداقل آب کارهای کشــاورزی را با 

راندمان بالا انجام دهیم.
وی گفت: منابع آبی باید به سمتی برود که 

حداکثر بهره وری را می دهد.
به گفتــه وزیر صمت، بــه زودی طرح های 
بزرگی در حوزه برق و آب در ســطح صنایع 
شروع خواهیم کرد تا چالش آب و برق برای 

صنایع کمتر شود.
وزیــر صمــت بــا بیــان اینکــه بایــد 
زیرساخت های صنعتی ایجاد کنیم، گفت: 
منابع و زیرســاخت ها موجود اســت باید 
ظرفیت ایجاد شــهرک های صنعتی جدید 
وجــود دارد. از این رو در انقــلاب صنعتی 
پنجــم باید به ســمت هوشمندســازی و 

شرکت های دانش بنیان برویم.
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پژوهشگر جمعیت عنوان کرد
وری در جهان  خ بار ایران سریع ترین کاهش نر

را دارد
آمارها و گزارش ها نشــان می دهد که ایران ســریع ترین کاهش نرخ 

باروری در جهان را دارد.
 صالح قاســمی، در نشســت مدیران قرارگاه قانون جوانی جمعیت در 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی، در خصوص روند تغییرات نرخ 
رشد جمعیت، گفت: نرخ رشد جمعیت در ســال 13۶۵، 3.91 درصد 
گزارش شد که این رقم تا پایان ســال 14۰1 به ۰.۶ درصد رسید و بنابر 
پیش بینی ها در سال 141۵ صفر خواهد شد.وی افزود: همچنین پس 
از سال 14۲۰ نیز با منفی شدن این شــاخص، شاهد کاهش جمعیت 
خواهیم بود. بر اســاس نتایج گزارش ها پیک جمعیــت در ایران تا 93 
میلیون نفر افزایش می یابد و هیچ گاه بیشــتر از این رقم نخواهد شــد؛ 
این موضوع نشان می دهد چالش بسیار جدی در حوزه جمعیت وجود 
دارد.قاسمی با اشاره به روند ســقوط نرخ باروری تصریح کرد: میانگین 
تعداد فرزند به ازای هر زن از ۶.۵ فرزند در ســال 13۶۵ به 1.۶ فرزند در 
سال 14۰۰ سقوط کرد. این شاخص در حال حاضر در شهرهای بزرگ 
1.4 و در اســتان گیلان، مازندران، البرز، مرکزی و ســمنان 1.۲ است. 
کاهش این شاخص از ۶ به زیر ۲ در طی ۲۰ ســال نشان می دهد ایران 

سریع ترین کاهش نرخ باروری را در جهان دارد.
به گفته وی، ســرعت در تغییرات موجب می شــود نظــام مدیریت و 
برنامه ریزی از ایــن تغییرات جا بماند؛ به عنــوان مثال جمعیت جهان 
به سمت ســالمندی با ســرعت در حرکت اســت، در حالی که تعداد 

متخصص طب سالمندی در کشور به 3۰ نفر هم نمی رسد.
قاسمی اظهار کرد: تعداد تولد در ســال 1394 یک میلیون و ۵۷۰ هزار 
مورد ثبت شــد که این رقم در ســال 14۰۰ به یک میلیون و 1۰۶ هزار 
نفر رســید، به بیانی دیگر در بازه زمانی هفت ســاله نیم میلیون تولد را 
از دســت داده ایم. از طرف دیگر در حال حاضر جمعیت بالای ۶۰ سال 
در کشــور 1۲ درصد )از هر 1۰ ایرانی یک نفر( است که این رقم تا سال 

14۲۸ به 3۲ درصد )از هر سه ایرانی یک نفر( می رسد.
وی در خصــوص پیامدهای این پدیده ادامه داد: با کم شــدن جمعیت 
جوان کشــور، نیروی کار کاهش پیدا می کند، رکود اقتصادی، خروج 
ارز و فشار بر سیستم بهداشت و درمان کشــور افزایش می یابد؛ به طور 
متوسط هزینه بهداشت و مراقبت یک سالمند 4.۵ تا ۵ برابر یک جوان 
گزارش شده است.قاســمی همچنین از چهار برابر شدن نرخ ناباروری 
در کشور طی 3۰ ســال گذشــته خبر داد و گفت: به طور کلی یکی از 
مگاترندهای دنیا، سالخوردگی جمعیت است و تمام کشورها موظفند 

موضوع جمعیت را اولویت قرار دهند.
پژوهشگر جمعیت در پایان با اشاره به اینکه سیاست جمعیتی هم باید 
بر پایه اقتصاد باشد و هم فرهنگ عنوان کرد: دانشمندان بر این موضوع 
اتفاق نظر دارند که رشــد جمعیت موتور محرک رشــد اقتصاد جهان 

است و به بیان دیگر پاشنه اقتصاد جهان بر روی جمعیت می چرخد.

در جلسه مسئولین هلال احمر و انستیتو پاستور مطرح شد
 تشکیل تیم های ویژه برای پیشگیری 

از بیماری های واگیر در اربعین
مدیر و اعضای هیأت علمی انســتیتو پاستور ایران آمادگی خود را برای 
تشکیل تیم های مشــترک برای پیشگیری و شناســایی بیماری های 

واگیر در عراق اعلام کردند.
 مدیر و اعضای هیأت علمی انستیتو پاستور ایران با حضور در ساختمان 
صلح جمعیت هلال احمــر و در دیدار با دکتر کولیونــد، آمادگی خود 
را برای تشــکیل تیم های مشــترک برای پیشــگیری و شناســایی 

بیماری های واگیر در عراق اعلام کردند.

پیرحســین کولیوند، رئیس جمعیت هلال احمــر در این دیدار ضمن 
تاکید بر همکاری با انســتیتو پاستور در خصوص پشــتیبانی مراسم 
اربعین در حوزه سلامت و بهداشــت گفت: مقرر شد تا در حوزه اربعین 
همکاری هــای لازم میــان جمعیت هلال احمر و انســتیتو پاســتور 
انجام تا مراســمی ایمن تر برگزار شــود.وی افزود: همکاری در حوزه 
واکسیناسیون، تشخیص بیماری ها و هم افزایی در حوزه نیروی انسانی 
متخصص می تواند نتایج مثبت و ملموسی در پی داشته باشد. بر همین 
اساس می توان در اربعین امســال از ظرفیت تشخیص بیماری انستیتو 

پاستور بهره گرفته تا مانع شیوع بیماری های واگیر شویم.
همچنین در این دیدار مدیر انستیتو پاستور با بیان این که هلال احمر 
ظرفیت های خوبی در حوزه بهداشت و درمان دارد، گفت: این ظرفیت 
وجود دارد تا تیم های مشــترک در شهرهای عراق مســتقر شده تا در 
حوزه واکسیناسیون، تشخیص بیماری و در صورت نیاز قرنطینه افراد 

مبتلا به بیماری های واگیر، اقدامات لازم انجام شود.
وی افــزود: پایــش زائرین در مســیر رفت و برگشــت و شناســایی 
بیماری های شــایع در کشــور عراق از جمله زمینه های دیگری است 
که جمعیت هلال احمر و انســتیتو پاســتور می توانند در رابطه با آن 

همکاری داشته باشند.
پس از اربعیــن نیز می تــوان در حوزه هــای پژوهشــی و تحقیقاتی 
پروژه هایی را تعریف کرد تا روند همکاری علمی فی ما بین تقویت شود.

سرهنگ راستی خبر داد
 پایان شرارت اراذل و اوباش در محله 

سر آسیاب تهران
رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس تهران از دستگیری اراذل 
و اوباش منطقه سر آســیاب تهران که با تهدید با ســلاح سرد اقدام به 

قدرت نمایی بین شهروندان کرده بود، خبر داد.
سرهنگ سعید راســتی رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات پلیس 
تهران گفت: در پــی دریافت خبری از مرکز فوریت های پلیســی 11۰ 
مبنی بر عربده کشی و ایجاد رعب و وحشــت با سلاح سرد، مزاحمت و 
اخلال در نظم عمومی توســط یک نفر از اوباش در منطقه سر آسیاب، 
مأموران عملیات این پلیس بدون درنگ برای بررســی موضوع به محل 
اعزام شدند.وی با اشاره به اینکه مأموران این پلیس با حضور به موقع در 
محل اعلام شده از سوی شــهروندان، موفق به شناسایی و دستگیری 
یک نفر از اوباش که عامل ایجاد نا امنی شــده بود، افزود: اقدام به موقع 
پلیس موجب دســتگیری و زمیــن گیر کردن متهم و ســبب رضایت 
شهروندان آن منطقه شده است.سرهنگ راستی با بیان اینکه مأموران 
در بازرســی از مخفیگاه متهم موفق به کشف تعداد 3 قبضه شمشیر، ۵ 
عدد قمه و 4 عدد نیمچه شدند.این مقام انتظامی تصریح کرد: این متهم 
که از اراذل و اوباش و دارای ســوابق متعدد از جمله چندین مورد نزاع و 
درگیری و قدرت نمایی با سلاح ســرد را در کارنامه خود دارد با تشکیل 

پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد.

دیوار

رئیس کل ســازمان نظــام پرســتاری، با اشــاره به 
جانفشانی های نیروهای پرســتاری در دوران سخت 
کرونا، از اخراج ۲۰ هزار نیــروی بالینی که 1۷ هزار نفر 

آنها پرستار هستند، به شدت انتقاد کرد.
 محمد میرزابیگی، در نشســت خبری که در ســالن 
کنفرانس سازمان نظام پرســتاری برگزار شد، گفت: 
جامعه پرستاری به اندازه ای که خدمت می کند، دیده 
نمی شــود.وی افزود: این روزها جامعه پرســتاری در 
آســتانه برگزاری انتخابات دوره ششم نظام پرستاری 
قرار دارد و انتظار می رود حال و هوای پرســتاری با این 

انتخابات تغییر کند.
میرزابیگی گفت: پیش بینی می شــود مشــارکت در 
انتخابات بیشــتر از دوره قبل باشد، حداقل در ثبت نام 
کاندیداها؛ به نظر می رســد شــاهد افزایش مشارکت 
باشیم.وی ادامه داد: البته هنوز تا جابجایی دوره جدید 

نظام پرســتاری، چند ماه فرصت باقی مانده 
و نمی بایســت از انجام وظایف سازمان غافل 

شد.
میرزابیگی با عنوان این مطلب که تا کنون ۸ 
قانون در حوزه پرستاری به تصویب مجلس 
شورای اسلامی رسیده اســت، گفت: قانون 
تعرفه گذاری، قانون ارتقــا بهره وری، قانون 

توســعه پرســتاری جامعه نگر، تصویب مبنای سرانه 
و…، در طول دوره های مختلف ســازمان به تصویب 
رسیده اســت.وی افزود: ما هنوز از روند اجرای قانون 
بهره وری، رضایــت نداریم. همچنــان از عدم اجرای 

کامل قانون تعرفه گذاری گلایه داریم.
میرزابیگی گفت: در دولت سیزدهم بیش از 1۵ دستور 
برای جامعه پرستاری صادر شده اما در مسیر اجرا دچار 
مشکل است.وی افزود: سازمان نظام پرستاری از روند 

اجرای کامل قانون تعرفه گــذاری خدمات 
پرســتاری کوتاه نمی آید، چون به نفع مردم 

و نظام سلامت است.
رئیس کل ســازمان نظام پرســتاری گفت: 
قانون تعرفه گذاری 4 بخــش دارد که اولین 

بخش آن، تعریف K پرستاری است.
وی ادامــه داد: بخــش دوم، ارزش نســبی 
خدمات پرســتاری اســت که بــر اســاس K تعریف 
می شود. بخش ســوم در قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری، ثبت خدمات است که باید، درست و اصولی 
صورت بگیرد. چهارمین بخش، بازتوزیع کارانه اســت 
که پرستار بر مبنای K و ارزش نسبی خدمات دریافت 

می کند.
میرزابیگی با طرح این ســوال که چرا وزارت بهداشت 
سیســتم های HIS را ارتقا نمی دهد، افــزود: مبنای 

عدالت در پرداخت ها بر اســاس خدماتی است که ارائه 
می شــود.وی گفت: اجرای کامل قانون تعرفه گذاری 
خدمــات پرســتاری، هزینه های ســلامت را کنترل 

می کند و پرداخت ها عادلانه می شود.
میرزابیگی به منابع مالــی قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری اشاره کرد و ادامه داد: منابع اجرای این قانون 

از محل سرانه تعیین می شود.
میرزابیگــی به اخــراج نیروهای طرحی بعــد از عبور 
از بحران کرونا اشــاره کرد و گفت: دولت قبل شــاهد 
است، وقتی کرونا در کشــور بیداد می کرد؛ پرستاران 

جانفشانی می کردند.
وی، تعــداد نیروهای بالینی که اخراج شــده اند را ۲۰ 
هزار هــزار نفر عنوان کــرد و گفت: 1۲ هــزار نفر آنها 
پرستار طرحی، ۵ هزار نفر پرستاران شرکتی و ۸9 روزه 

و مابقی سایر نیروهای بالینی هستند.

پرستاری

خریدار   رئیس مرکز مشــاوره و ســبک 
زندگی دانشگاه تهران مصرف دخانیات در 
دختران دانشجو را رو به افزایش اعلام کرد 
و گفت:  سن اعتیاد در دانشــجویان پایین 
آمده اســت و بیشترین آســیبی که در بدو 
ورود به دانشــگاه شاهد هستیم آسیب های 

ناشی از جدایی آنها از خانواده است.
 زهره عزیزی در نشست با خبرنگاران اظهار 
داشت: طبق بررســی ها حدود 3۰ درصد 
از دانشــجویان با مشــکلات روان شناسی 
و روان شــناختی وارد دانشــگاه می شوند و 
بیشتر آسیب هایی که آنان مواجه هستند، 

آسیب های ناشی از جدایی از خانواده است.
وی با بیــان اینکه دانشــجویان بیشــتر با 
افسردگی و اضطراب روبرو هستند، یادآور 
شــد: آمار اضطراب و افسردگی دانشجویان 
در دوران کرونا نســبت به قبل از کرونا روند 

افزایشی را نشان می دهد.
رئیس مرکز مشاوره و سبک زندگی دانشگاه 
تهران همچنین درباره بیشــترین آســیب 
هایی که دانشــجویان با آن روبرو هستند، 
گفت: اعتیاد دانشــجویان در کل جهان در 
حال افزایش است. مصرف دخانیات به ویژه 
در دختــران هم رو به افزایش اســت. طبق 
بررسی ها مصرف دخانیات و سن اعتیاد در 

دانشجویان پایین آمده است.
عزیزی با بیان اینکه دانشگاه تهران 1۰ هزار 
دانشجوی خوابگاهی دارد، خاطرنشان کرد: 
حمایت اجتماعی دانشجویان یکی از برنامه 
های مهم این دانشگاه است. فرزندی که در 
خانواده است از حمایت اجتماعی بیشتری 
برخوردار است تا فرزندی که از یک فرهنگ 
و مکان متفاوت آمده است و حال باید خود 
را در خوابگاه با چند نفر هماهنگ کند. این 
اقدام خود یک اســترس بزرگ است. یعنی 
جدا شــدن از خانواده و تطابــق پیدا کردن 
با چند نفــر با فرهنگ متفــاوت در ترم اول 

بسیار سخت است.
رئیس مرکــز مشــاوره و ســبک زندگی 
دانشگاه تهران افزود: دانشجویان از محیط 
مدرسه و تک جنسیتی در محیط بزرگ دو 
جنسیتی قرار می گیرند. حتی کسانی که از 
شهرســتان به تهران می آیند، همین مورد 
را در نظر بگیرید که اضطراب و اســترس به 
دنبال دارد. کنار آمدن با همه تکانه هایی که 
در یک زمان کوتاه با آن روبه رو می شــوند، 
خیلی زیاد اســت و بچه ها ایــن اضطراب و 
اســترس را اگر از خانه جایی که ســرمایه 
روانشــناختی آنها پر نباشد برای آنها بسیار 

سخت می شود.

مشکلات جوانان و جامعه با شتاب 
پیش می رود

عزیزی ادامه داد: کســانی کــه در خانواده 
های پرعشــق، محبت و با حمایت زندگی 
می کننــد ســرمایه روانشــناختی لازم را 
دارنــد، یعنی کارآمــدی و خوشــبینی و 
امید فــرد بالا مــی رود. دانشــجویی که با 
ســرمایه روانشــناختی بالا می آید، بالا و 
پایین های محیط را راحــت تر می گذراند. 
بنابرایــن اســترس و اضطــراب دو عاملی 
است که بیشــترین برخورد را با آن داریم و 
ما به عنوان متخصص ایــن دو مورد را مانند 
سرماخوردگی برای پزشــکان عمومی می 
دانیم یعنی برای ما آنقدر این داستان جدی 

نیست.
وی گفت: البتــه تعداد کمی هم دانشــجو 
داریم کــه واقعا پرخطر هســتند که ما باید 
آنها را در آغوش بگیریم، یعنــی باید از آنها 
مراقبت بســیار کنیم تا به خــود و دیگران 
آسیب نرســاند، به عنوان مثال دانشجویی 
که وســواس شــدید دارد کنار آمدن وی با 
دیگران بسیار ســخت اســت و دیگران را 

اذیت می کند.
رئیس مرکــز مشــاوره و ســبک زندگی 
دانشــگاه تهران تاکید کرد: مرکز مشــاوره 
دانشــگاه به عنــوان قدیمی تریــن مرکز 
مشــاوره کشــور در زمینه درمان در حوزه 
دانشجویی پیشگام بوده است. در دوره اول 

زندگی مراکز مشاوره بیشــتر روی درمان 
متمرکز بوده یعنی دانشجویی مشکلی پیدا 
می کرد به مرکز مشــاوره مراجعه و درمان 
های خاص خود را دریافــت می کرد. مرکز 
مشاوره کوچک بود و تعداد افراد و مشاورین 

و روانپزشکان هم تعداد محدودی بودند.
عزیزی ادامه داد: دانشــگاه تهــران همان 
طور که همیشــه پیشــگام و الگو است به 
مرور الگویی برای تشــکیل مراکز مشاوره 
دانشــجویی در دانشــگاه های کشور شد. 
وزارت علوم دانشگاه تهران را به عنوان یک 
الگو معرفی می کند و دانشــگاه های دیگر 
به فراخور حال خود مراکز مشــاوره خود را 

تاسیس می کنند.
وی با بیــان اینکه جهان به شــتاب در حال 
توسعه است و مشــکلات جوانان و جامعه 
هم به همان نســبت با شتاب پیش می رود، 
گفت: در کل جهان اختلالات روانی و آسیب 
های اجتماعی و بیماری های روانی توسعه 
پیدا می کند بهترین کار پیشــگیری است. 
پیشــگیری می تواند نســلی را از یکسری 
بیماری ها و اختــلالات نجات دهد بنابراین 
مراکز مشاوره دانشجویی به سمت پیگیری 

حرکت می کنند.

دانشگاه ها باید سلامت روان 
را ترویج کنند

رئیس مرکــز مشــاوره و ســبک زندگی 
دانشگاه تهران در ادامه اولین پایه پیگیری 
را آموزش عنوان کرد و افــزود: اگر آموزش 
سواد سلامت را داشته باشید و ارتقا سلامت 
روان را در جامعه و جهان داشــته باشید به 
تبع بیماری ها و اختــلالات پایین می آید 
بنابراین دانشگاه ها باید به سمتی بروند که 
سلامت روان را ترویج کنند، چرا که جدای 
از سلامت جسم، ســلامت روان نیز بسیار 

مهم است.
عزیزی ادامه داد: گذر زمان نشــان می دهد 
که دانشجویان به خاطر جدا شدن از خانواده 
و قرار گرفتن در محیط جدید، اســترس ها 
می تواند برخی مشــکلات را کــه در وجود 
وی نهفته اســت، بیدار کند ،بنابراین نقش 
دانشگاه آموزش تخصصی و پرورش نیروی 
کار برای جامعه است که ما این نیروی کار را 

باید حمایت کنیم.
وی تصریح کرد: در چندســالی که دانشجو 
در دانشــگاه تحصیل می کند دقیقا در سن 
بسیار پرمخاطره بسر می برد، به دلیل نبود 
پختگی کامل و قرار گرفتن در محیط های 
جدید و تجارب جدیدی که کسب می کند و 
بعضا به خاطر این که هنوز مهارت های لازم 
را برای تطابق بــا محیط جدید را یاد نگرفته 
و حل مســاله را بلد نیســت مرکز مشاوره 
دانشــگاه در واقع مثل چتر حمایتی است 
که این دانشجویان را حمایت می کند که از 
بحران هایی که ایجاد شده به سلامت عبور 

کنند.
این مسوول در دانشــگاه تهران خاطرنشان 
کرد: مدیر مرکز مشــاوره دانشگاه تهران به 

عنوان دبیر منطقه یک از سوی دفتر مشاوره 
و ســلامت و ســبک زندگــی وزارت علوم 
انتخاب شده اســت. با ۲۵ دانشگاه دولتی 
کار می کنیم که با مشــورت با هم مســایل 
و مشــکلات دانشــگاه های دیگر را بررسی 
می کنیم. به یکدیگر در ارتقا ســطح دانش 
ســلامت دانشــجویان کمک می کنیم. ما 
ماهیانه جلساتی را با مدیران مراکز مشاوره 
منطقه یک داریم که با هم فکری دستورات 
جلساتی مشخص می شــود و به تعاملاتی 

می رسیم.
عزیزی مهــم ترین اقدام در مرکز مشــاوره 
دانشگاه را ارایه خدمات درمانی و مشاوره ای 
بیان کرد و اظهار داشــت: همانطور که دنیا 
به سمت پیشــگیری حرکت می کند مرکز 
مشاوره هم بیشتر به ســمت پیشگیری در 
حال حرکت اســت تا دانشــجویان بتوانند 
گلیم خود را از آب بیرون بکشــند، یعنی به 
جای این که به دانشــجویان ماهی بدهیم، 
ماهیگیری را به آنها یاد مــی دهیم. اگر در 
جایی با بحرانی مواجه شدند به جای این که 
به مراکز مشاوره ما مراجعه کنند خودشان 
بتوانند حل مساله کنند و توانمندسازی در 

راس برنامه های ما قرار دارد.
وی با بیــان اینکه بخشــی از کار مــا ارایه 
خدمــات درمانی و مشــاوره اســت افزود: 
خدمات تخصصی مداخله در بحران داریم. 
مددکاران اجتماعی مرکز شبانه روزی هم 
در خوابگاه ها و هم در دفتــر مرکزی آماده 
هســتند. دانشــجویی نیاز تخصصی برای 
مداخله پیدا کند بنابرایــن اینجا ما نیروی 
های آماده پاســخگویی و گــوش به زنگ 
داریم، یعنی اگر دانشــجویی نیمه شــب با 
تلفن برای مشــکلی تماس می گیرد، تیم 
تخصصی ما کمک می کند کــه آن بحران 

برطرف شود.
رئیس مرکز مشاوره و سبک زندگی دانشگاه 
تهران ادامــه داد: به دنبــال آن پیگیری و 
مراقبت هــای اجتماعی انجام می شــود و 
حتی کمک های تخصصی به خانواده های 
دانشجویانی که در معرض خطر قرار گرفته 
اند، ارایه می شــود  یا به دانشجویانی که در 
ارتباط با این موضوع پرخطر قرار گرفته اند. 
دوره های گروه درمانی در خوابگاه ها برای 
دانشــجویان برگزار می کنیم که برای آنها 

بسیار جذاب بوده است.
عزیزی همچنین گفت: در بخش مددکاری 
اجتماعی هــم مرکز مشــاوره دانشــگاه 
طرحی به اســم پات طراحی کرده است که 
پیشــگیری از افت تحصیلی دانشــجویان 
را دنبال مــی کنیم. دانشــجویانی که وارد 
دانشــگاه تهران می شــوند دانشــجویان 
برتر کشــور هســتند و با معدل هــای بالا 
وارد دانشگاه می شــوند اما با گذشت زمان 
دانشجوی مشــروط یا دانشــجویی با افت 
تحصیلی را در این دانشــگاه می بینیم، این 
مرکز آنها را رصد می کند و دانشــجویی که 
بیش از یک نمره افت معدل داشــته باشد 
تا دانشــجویی که مشــروط یا محروم شده 

می تواند در ایــن طرح قــرار بگیرد، حتی 
دانشــجویی که نیامده و ثبت نــام نکرده 
اســت برای ما علامت سوال اســت که چرا 

دانشجوی ما نیامده و چه مشکلی دارد.
وی از دیگر اقدامــات این مرکز را کمک ها و 
حمایت های اقتصادی از دانشجویان عنوان 
کرد و یادآور شــد: بعضی از دانشــجویان 
نیازهای اقتصادی دارند که ما منابعی داریم 
که از طریق آن دانشــجویان را حمایت می 

کنیم.
عزیزی گفت: برای ســرویس دهی بهتر به 
دانشجویان مرکز مشاوره را بزرگتر کردیم 
یعنی مرکز مشــاوره دانشــگاه تنها به این 
ساختمان ختم نمی شود چرا که ما ده هزار 
دانشــجوی خوابگاهی داریم که بخشــی 
از آنها در کوی دانشــگاه مســتقر هستند و 
بخشــی خارج از کوی در خوابگاه شــهید 
چمران است. 19 ســاختمان در سطح شهر 
داریم که بیشــتر در اطراف دانشگاه تهران 
پراکنده اســت. غیر از این در خارج از تهران 

هم دانشجو داریم.
وی افزود: بــرای دانشــکدگان فارابی قم، 
در ورامیــن برای دانشــکدگان ابوریحان و 
در کرج برای دانشــکدگان کشاورزی و در 
گیلان برای دانشــکدگان فومن و کاسپین، 
در کیش برای دانشــجویان پردیس کیش 
هرکدام یک شــعبه داریم و بــرای پردیس 
ارس هم در جلفــا یک شــعبه در حال راه 
اندازی اســت یعنــی بدلیل گســتردگی 
دانشــگاه تهران وظیفه ما خدمت رسانی به 

آنها است.
رئیس مرکــز مشــاوره و ســبک زندگی 
دانشــگاه تهران ادامه داد: شــعب ما کاملا 
یک مدل کوچک مرکز اصلی اســت. یعنی 
یک مســوول مرکز به همراه کارشــناس و 
روانشــناس داریم که در آنجا پذیرش انجام 

می دهیم.
 ایــن امکانات را بردیــم در دل پردیس ها و 

دانشکدگان قرار دادیم.
عزیزی با بیان این که ۲۵ تا 3۰ دانشــکده 
و دانشــکدگان در تهران داریــم، گفت: در 
این دانشکده و دانشــکدگان دفاتری به نام 
مشــاوره و ارتقاء تحصیلی راه اندازی کرده 
ایم. در هرکدام از این دفاتر یک کارشــناس 
داریم که رشــته آن روانشناسی است، یک 
مشاور داریم که دانشجویان مشکلات خود 
را اول در آنجا مطرح می کننــد که اگر نیاز 
باشــد به دفتر مرکزی ارجاع داده می شود. 
همچنین طرح پات در هر دانشــکده انجام 
می شود و مسوول هر دانشکده دانشجویان 

خود را پیگیری می کند.
وی افزود: چندسالی اســت که طرحی در 
دانشــگاه تهران به عنوان اســتاد راهنمای 
تحصیلــی اجرا می شــود. از بین اســاتید 
دانشــکده ها یک استاد مشــاور تحصیلی 
انتخاب شــده که هر دانشــجویی که وارد 
دانشــگاه تهران می شــود از همان روز اول 
یک استاد راهنما دارد که هم تحصیلی و هم 
فرهنگی است. هر استاد راهنما 3۰ دانشجو 

را راهبری مــی کند و مرکز مشــاوره با این 
اساتید راهنما در ارتباط است.

رئیس مرکــز مشــاوره و ســبک زندگی 
دانشــگاه تهران اتصریــح کــرد: در تمام 
دانشگاه تهران 1۰ شعبه و 13 دفتر ارتقای 
تحصیلی داریم که فراخــور نیاز کوچک و 

بزرگ هستند.
عزیزی همچنین گفت: قرار اســت از سال 
جدیــد تحصیلی بــه عنوان یــک عضو در 
جلسات معاونین دانشجویی همه دانشکده 
ها حضــور داشــته باشــیم و در آنجا نحوه 
همکاری مرکز مشاوره را با اساتید دانشکده 

ها توضیح دهیم.
وی افــزود:در بخــش خدمــات درمانی و 
مشاوره خدمات مشاوره تلفنی داریم که تا 
هشت شب پاسخگوی دانشجویان هستند. 
مشاوره آنلاین نیز داریم که در دوران کرونا 
مشاوره آنلاین بیشتر بود با کم شدن کرونا 
دانشجویان تمایل دارند که بیشتر مشاوره 

حضوری داشته باشند.
رئیس مرکز مشاوره و سبک زندگی دانشگاه 
تهران ادامه داد: در مرکز بخش روانشناسی 
و روانســنجی داریم که در واقع نوروتراپی 
داریم که درمان های روانشــناختی است. 
یکسری درمان های غیرتهاجمی است که 
هم با تست و هم با دســتگاه این کار را انجام 
می دهیم. در بخش نوروتراپی دســتگاهی 
به نام نقشــه مغزی داریم که از فرد نقشــه 
مغزی آن گرفتــه می شــود و بخش های 
پرکار و کم کار مغز آن مشــخص می شــود 
و بعضی اختلالات و بیماری ها و مشکلاتی 
که باعث می شــود فرد تمرکز نکند در این 
نقشه مشخص می شــود و بعد از آن درمان 

شروع می شود.
عزیــزی در ادامــه بــه خدمــات درمان 
پیشگیرانه اشــاره کرد و گفت: این دانشگاه 
دارای سامانه هوشــمند دانشجویان است 
که در هیچ دانشــگاهی وجود ندارد، زمانی 
که دانشــجویان وارد دانشــگاه می شوند 
پرسشــنامه ای را به نام کارنامه ســلامت 
روان پر می کنند که این کارنامه به ســامانه 
هوشمند وصل اســت و با تعاریفی که ما از 
مشــکلات و خطرها و اولویت هــا برای این 
ســامانه تعریف کردیــم، بعــد از پرکردن 
کارنامه کار دفاتر ارتقای شــروع می شود. 
این سامانه در سه اولویت پرخطر، کم خطر 
و بی خطر و کســانی که مشکلات تحصیلی 
دارند سلامت روان دانشجویان را مشخص 

می کند.
وی افــزود: کار دفاتر ما رصد و شناســایی 
اولیه است که این دانشــجو چه مقدار نیاز 
به مراقبت دارد آیا خطر بالایی را که سامانه 
به ما نشان داده اســت واقعی است یا نه این 
دانشــجو الان این بحران را ندارد. بعد از آن 
این دانشجویان تحت پوشش مرکز قرار می 
گیرند. در طول یک ســال تحصیلی این کار 

انجام می شود.
رئیس مرکــز مشــاوره و ســبک زندگی 
دانشگاه تهران ادامه داد: زمانی که 1۲ هزار 
دانشــجوی جدیدالورود به دانشگاه تهران 
وارد می شوند، تیم های مشاوره ما به سراغ 
آنها در خوابگاه ها می رونــد و با دادن هدیه 
های فرهنگی کوچک به آنها خیرمقدم می 
گویند که حس خوبــی را در آنها ایجاد می 
کند. در طول ســال تحصیلی هم تیم های 
مشاوره ما به دانشجویان سر می زنند که این 
طرح به عنوان بازگویی فعال است و بعضی 
از مشــکلات را در این طرح شناســایی می 
کنیــم. در طول امتحانات هــم تیم های ما 
به دانشجویان ســر می زنند که اضطراب و 

نگرانی را کم کنند.
عزیــزی افــزود: کارگاه هــا و وبینارهای 
مختلف برگــزار مــی کنیــم. در کنار آن 
ســمینارهای تخصصی و دانشــجویی در 
حوزه ســلامت و روان و ســمپوزیوم های 
تخصصــی و بیــن المللی برگــزار کردیم. 
اولین همایش گرامیداشــت روز مشــاور و 
روانشــناس هم در دانشــگاه تهران برگزار 

کردیم.

پرستاران طرحی به جای استخدام اخراج شدند
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محمد حاتمی در تدارک یک گزارش مخدوش
محمد حاتمــی این روزها مشــغول تمریــن و آماده ســازی نمایش 

»شبیه خون« است.
این کارگردان تئاتر درباره تازه ترین تجربه نمایشی خود به ایسنا گفت: 
این نمایش یک تک گویی اســت به نویسندگی ســهراب حسینی و در 
ادامه تجربیات قبلی این نویسنده در نگارش نمایشنامه های تک گویی 
نگاشته شده است. درواقع من طرح داستان را به ایشان پیشنهاد کردم و 
او نیز این متن را نوشت.به گفته او، نمایش »شبیه خون« گزارشی است 

مخدوش از آنچه بر انسان تنها اما امیدوار گذشته است.
حاتمی درباره حال و هوای این نمایش توضیح داد: این نمایش فضایی 
بسیار ذهنی دارد و آدمی را نشــان می دهد که در اتاقی محبوس است و 
تمام اتفاقاتی را که بر او گذشــته مرور می کنــد. درواقع جنگ و جدلی 

است با تمام آنچه برای این مرد رخ داده.
این نمایش با بازی محمد حاتمی و صدف محسنی از هفته اول شهریور 

ماه در تالار قشقایی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه خواهد رفت.
محمد حاتمی زمستان سال گذشــته نمایش »اهل هوا« را در عمارت 

نوفل لوشاتو روی صحنه برد که خودش در این نمایش بازی نمی کرد.

در نشست »سینما پرتره« مطرح شد
»سفر سنگ« مسعود کیمیایی تحت تاثیر 

وسترن ایتالیایی ساخته شده است
 کارشناس سینما با اشــاره به تفاوت آثار آمریکایی و ایتالیایی و ارتباط 
آن با ســینمای ایران گفت: ملودرام و کمــدی ایتالیایی، حادثه ای ها و 
پلیســی ها تاثیر زیادی بر فیلم های ایرانی داشــتند. اما به دلیل اینکه 
شهرت ســینمای ایتالیا زیاد نبوده به این موضوع پرداخته نشده است 
و فیلمســازان آن را پنهان کردند، مثلا فیلم »ســفر سنگ« از وسترن 

ایتالیایی تاثیر پذیرفته است.
فیلم »جانگو و جانگو - ســرجو کوربوچی« به کارگردانــی لوکا رنا در 
دومین روز از رویداد »سینما پرتره« به نمایش درآمد و پس از اکران این 
فیلم، نشست نقد و بررســی و تحلیلی با حضور امیر قادری کارشناس و 

علی زادمهر میزبان در پردیس سینمایی ملت برگزار شد.
امیر قادری در ابتدای نشســت با تاکید بر اینکه قابــل مطالعه ترین و 
جدی ترین جریان ســینمای اصلی دنیا به جز سینمای هالیوود و هند 
سینمای ایتالیا در این دو دهه اســت بیان کرد: یکی از دلایلی که من از 
اقتصاد سینما دفاع می کنم این اســت که هر وقت می بینید که جریان 
سینمای اصلی در حال نفس کشــیدن و پیشرفت است اتفاقاً تجربیات 
بیشــتری شــکل می گیرد. همانطور که در آن دو دهه سینمای ایتالیا 

توانست فیلمسازان زیادی را تربیت کند.

او ادامه داد: از اوایل دهه شــصت میلادی ســاخت و نمایش فیلم های 
وسترن اســپاگتی شــروع می شــود و افراد جدیدی معرفی و معتبر 
می شوند اما تماشــاگرها اســتقبال چندانی از آن نمی کردند. سرجیو 
لئونه  امروز برای خود یک غول بزرگ اســت و می بینید که اسپیلبرگ 
درباره او صحبت می کند و بر مد و موســیقی تاثیر دارد و خود یک ژانر 

جدید ایجاد کرد اما در زمان خودش اصلا مورد توجه نبود.
متاسفانه به وسترن اسپاگتی بی توجهی شد و جدی گرفته نشدند

این کارشناس درباره ویژگی های ســبک ایتالیایی وسترن ها توضیح 
داد: فیلم های وسترن اسپاگتی می توانستند خشونت بیشتری داشته 
باشند و در آن زمان در ســینمای آمریکا خشونت کمتر بود و بی پردگی 

بیشتری نسبت به سینمای آمریکا داشت.
 سینمای کمدی رمانتیک ایتالیا هم نسبت به ژانرهای دیگر بی پردگی 
بیشــتری پیدا کردند. متاسفانه به وسترن اســپاگتی بی توجهی شد و 

جدی گرفته نشدند.
قادری با اشــاره به آثار تارانتینو معتقد اســت: تارانتینو را به این خاطر 
تحســین می کنم که فیلم های بازاری را می گیرد اما ســطح آنها را به 
شدت بالا می برد و ارتقا می دهد. او نه فقط به لحاظ اجرایی سطح را بالا 
می برد بلکه در سطح زیر متن هم ارتقاء می دهد و اینکار علاقه شخصی 
او بوده اســت. تارانتینو در این فیلم می گوید کوربوچی تغییر زیادی در 

دوران فیملسازی و در نهایت در فیلم هایش ایجاد می کند.
وی درباره حضور نداشــتن ســتاره های معروف دنیا در آثار ایتالیایی، 
بیان کرد: ســینمای ایتالیا بازاری بود برای آخــر دوران کاری خیلی از 
ستاره های مشهور آمریکا و البته مواردی برعکس آن هم داریم که هنوز 
بازیگران مشهوری نبودند. لئونه و دیگر کارگردانان ایتالیایی بازیگران 
معروفی را می خواســتند برای فیلم هایشــان اما آنها نمی آمدند. با این 
وجود در این بین کسی مثل کلینت ایستوود می آید و کارش را از اینجا 
شروع می کند. البته برای کوربوچی بازیگران معروف زیادی از اروپا کار 

می کنند.
این کارشناس ســینما با اشــاره به تفاوت آثار آمریکایی و ایتالیایی و 
ارتباط آن با ســینمای ایران گفت: ملودرام ایتالیایی، کمدی ایتالیایی، 
حادثه ای ها و پلیســی ها تاثیر زیادی بر فیلم های ایرانی داشتند. اما به 
دلیل اینکه شهرت ســینمای ایتالیا زیاد نبوده به این موضوع پرداخته 
نشده است و فیلمســازان آن را پنهان کردند و مثلا فیلم »سفر سنگ« 
به نظر می رسد بیشتر از آنکه از وســترن آمریکایی تاثیر گرفته باشد از 

وسترن ایتالیایی تاثیر پذیرفته است.
این کارشناس سینما در بخش دیگری درباره شناخته شدن و به وجود 
آمدن وســترن اســپاگتی بیان کرد: لئونه و کوربوچی با وســترن ها و 
ارزش های جان فورد بزرگ می شوند اما وســترن اسپاگتی کاملا از آن 

فاصله می گیرد.
بر اساس این گزارش این رویداد، به نمایش مستندهای جذاب و دیدنی 
درباره ی ســینماگران بزرگ تاریخ سینما اختصاص دارد و تا پنجشنبه 
از ســاعت 19 این مســتندها به نمایش در خواهند آمد. پس از نمایش 
فیلم، نشســت نقد و بررســی اثر، در کنارِ گفت وگو درباره ی چهره ی 

سینمایی مورد بحث برگزار می شود.
در این رویداد فیلم های مستندِ کمیابِ »فلینی هرگز پایان نمی یابد« 
به کارگردانی یوجینــو کاپوچو، مســتند »جانگو و جانگو - ســرجو 
کوربوچی« به کارگردانی لوکا رنا به نمایش درآمدند و در روزهای آینده 
مستند »روح پیتر ســلرز« به کارگردانی پیتر مداک، مستند »لینچ- 
اوز« به کارگردانی الکساندر او فیلیپ، مستند »فورمن در برابر فورمن« 
به کارگردانی هلنا ترشــتیکوا و یاکوب هینا و مستند »چشمان اورسن 
ولز« به کارگردانی مــارک کوزینز با زیرنویس فارســی، به نمایش در 

می آیند.
فریدون جیرانی، بهروز افخمی، احمد الســتی، فرزاد موتمن و علیرضا 
رئیسیان به عنوان کارشناسان مهمان در این نشست ها حضور خواهند 
یافت.این رویداد توســط گروه ســینمایی هنر و تجربــه و با همکاری 
مرکز گســترش ســینمای مســتند، تجربی و پویانمایی، جشــنواره 
سینماحقیقت، وبسایتِ کافه ســینما و پردیس سینمایی ملت برگزار 

می شود.

قاب

خریــدار   مجــری برنامه »شــب بخیر 
کوچولو« گفت: آدم ها عمدتا فکر می کنند 
من جوان و 4۰ ســاله هستم و نمی دانند که 
دوبرابر این ســن دارم؛ به همین خاطر اول 
تعجب می کنند اما بعد از تعداد ســال های 

کاری من متوجه مسن بودن من می شوند.
مریم نشیبا در توضیح شــروع فعالیت خود 
در برنامه »شــب بخیر کوچولو« که باعث 
شناخت نســل ها از او شــد، بیان کرد: این 
برنامه از 9 تیرماه ۶9 برای اولین بار شــروع 
شد؛ گویا تعدادی را برای اجرا انتخاب کرده 
بودند و اســتاد ســاعد باقری )شاعر بزرگ 
مملکت ما( آن زمان مسئولیت گروه کودک 
رادیو را داشــتند و همراه آقــای کاظم زاده 
و یکی دیگر از همکارانشان ســه نفر بودند 
که مسئولیت داشتند تا گوینده ای را برای 

برنامه »شب بخیر کوچولو« انتخاب کنند.
وی افزود: آن زمان لــوزه هایم را عمل کرده 
بودم و باید اســتراحت می کــردم اما با آن 
شرایط پای میکروفن رفتم و یک پاراگراف 
از قصه مادربــزرگ مهربان را کــه خواندم 
لطف کردند و گفتند که کافی است و ایشان 
همانی است که در ذهنمان هست؛ دو هفته 
طول کشید تا زخم های عملم خوب شود و 

پس از آن کار را شروع کردم.
این گوینــده رادیو تصریح کــرد: این گونه 
بود کــه مــن مشــغول کار شــدم و آقای 
مصطفی رحمان دوست نازنین شعر زیبای 
»گنجشک لالا مهتاب لالا« را سرودند و بعد 
از آن آقای محمود منتظم صدیقی )یادش 

بخیر( موزیک این کار را ساختند.
نشــیبا اظهار داشــت: گویا ابتدا با گروه کر 
رادیو و با صدای بزرگســالان اجرا شد و پی 
بردند که این صحیح نیســت و باید یک بچه 
آن را بخواند؛ پس پروشــات پیــروزکار که 
خواهرزاده آقای منتظم صدیق و ۸ ساله بود 
کار را اجرا کرد و با چه قدرتی »گنجشک لالا 
مهتاب لالا« را خواند.وی افزود: یادش بخیر 
ژاله صادقیان عزیز مــی گفت هرکاری می 
کنم نمی توانم آن ته اجــرا را انجام بدهم و 

این بچه آن زمان چه کرده است.
این مجــری پیشکســوت رادیو با اشــاره 
به توجهــی که از ابتدا به صدای او از ســوی 
مردم شده است، اظهار داشــت: زمانی که 
بعد از دانشــگاه در آمــوزش و پرورش دبیر 
شــدم مدیر ما که مدیر زمان تحصیل خود 

من هم بــود زنگ تفریح به مــن گفت تو در 
صدا و سیما هســتی؟ و من گفتم نه )چون 
هنوز نبــودم( اما گفت بچه هــا می گویند 
آن خانمی که صدا و ســیمایی هست را به 
کلاس ما بفرســتید. آن زمــان اصلا ذهنم 
نمی رسید که بخواهم گوینده بشوم تا سال 
13۵۶ که فراخوان دادند و من شرکت کردم 
و از بین ۲۰۰۰ نفر، ۲۰۰ و ســپس ۲۰ نفر و 
بعد 1۰ نفر و در نهایت ۵ نفر غربال شــدند و 

من یکی از آن ۵ نفر بودم.
نشــیبا تاکید کرد: »شــب بخیر کوچولو« 
پس از چند ماه که از پخش آن گذشــته بود 

شناخته و بسیار مطرح شد.
وی گفت: زمانی که دانــش آموزانم پی می 
بردند که اجرای »شــب بخیــر کوچولو« با 
من اســت یا عکس های مــن را در مجلات 
می دیدند خودم را بــه کوچه علی چپ می 
زدم چون نمی خواستم بچه ها از در دیگری 
وارد شــوند و آن زمان فکر مــی کردم اگر 
دانش آموزان این را بدانند از اعتبار معلمی 
من کاسته می شــود چون معلمی برایم در 
اولویت بود و نمی خواســتم ایــن کار من را 
کوچک کند امــا بعد دیدم ایــن کار آنقدر 

والاست که من را بالا می برد.
مجــری برنامه »شــب بخیــر کوچولو« با 
توضیــح چگونگی آمــوزش دیدنش برای 

اجــرای ایــن برنامــه تصریح کــرد: آقای 
محمدمهدی سدیفی از بزرگان موسیقی و 
تهیه کنندگان رادیو دو ماه با من کار کرد تا 
چیزهایی را به مــن بیاموزند؛ مثلا وقتی که 
من می گفتم »موشــه اومد« با صدا و لحن 
گفتاری ام به شــکلی بازی کنم که موش را 
کوچولو نشــان دهم و زمانی کــه می گویم 
»شیر آمد« شــیر را درشت نشــان دهم و 

بسیار تلاش کردم که از ایشان بیاموزم.
وی افزود: »شب بخیر کوچولو« برای سالها 
راس ســاعت ۲1 پخش می شــد و با تغییر 
زمان ۲۰:4۵ شــد و الان حدود 1۲ ســال 
است که )منهای پنجشنبه و جمعه( ۲1:3۵ 

از رادیو ایران پخش می شود.
نشیبا در پاســخ به این ســوال که کمیت 
و کیفیت بازخــورد مردمــی در مواجهه با 
ایشــان چگونه اســت، بیان کرد: بیشمار 
بازخــورد گرفتــم و همه جــا بازخورد می 
گیرم مثلا در تاکســی می گویم آقا »میدان 
انقلاب« و زمانی که ســوار که می شــوم و 
جملــه ای میگویم )مثــلا دوکوچه پایین 
تر( ناگهان به شــدت ترمز مــی زنند و می 
گویند تو مریــم نشــیبایی؟!وی ادامه داد: 
مردم روی گلبانگ من که ســاعت 3 پخش 
می شــود )رانندگان مخاطبــان عمده آن 
هستند( توجه ویژه ای نشــان می دهند و 

می گویند گوینــده این برنامه شــمایی؟! 
عمدتا فکر می کنند من جوان و 4۰ ســاله 
هستم و نمی دانند که دوبرابر این سن دارم. 
به همین خاطر اولش تعجــب می کنند اما 
بعد مــی فهمند )به دلیل ســالهایی که کار 
کردم( طبیعی است که مســن باشم. مریم 
نشَیبی یا مریم نشَــیبا )13۲۵(، آموزگار و 
گوینده رادیو و تلویزیون ایرانی اســت. وی 
لیســانس جغرافیای اقتصــادی دارد و از 
سال 13۵1 تا سال 13۷4 دبیر جغرافیا در 
دبیرســتان بوده و کار گویندگی در رادیو و 
تلویزیون را از ابتدای سال 13۵۷ آغاز کرده 
و صرف نظر از یک وقفه پنج ســاله، تاکنون 
ادامه داده اســت. نشــیبا از ســال 13۷4، 
پس از بازنشســتگی از آمــوزش و پرورش، 
عمده فعالیت خود را بر گویندگی معطوف 
ساخته اســت.وی، علاوه بر گویندگی خبر 
و همکاری با برنامه هــای روزانه و هفتگی، 
اجــرای برنامــه »شــب بخیر کوچولــو« 
را به صــورت شــبانه از ســال 13۶9 پــی 
گرفته است. »شــب بخیر کوچولو« عنوان 
یک برنامه رادیویی ویــژه کودکان در اواخر 
دهه ۶۰ بــود که برای تیتراژ ایــن برنامه به 
»مصطفی رحماندوســت« ســفارش شعر 
داده شد. وی با توجه به زمان پخش برنامه، 
۲ قطعه شــعرِ لالایی ســرود که در نهایت 

شعر لالایی »گنجشــک لالا« انتخاب شد. 
»محمــود منتظم صدیقی« پــس از پایان 
ســربازی در ســال 13۶9 اولین سفارش 
آهنگســازی را با شــعر ایــن اثــر از واحد 

موسیقی صدا و سیما دریافت کرد.
هم زمــان ۶ لالایی با شــعرهای متفاوت به 
۶ آهنگساز ســفارش داده شد که در نهایت 
لالایی )گنجشــک لالا( انتخــاب و قرار بر 
ضبط و اجرای آن با گروه کُر گذاشــته شد 
اما با اصرار آهنگساز، با اجرای یک خواننده 
کودک موافقت شد. محمود منتظم صدیقی 
خوانندگــی این قطعــه را به »پرُوشــات 
پیروزکار« خواهرزاده۸ ساله خود پیشنهاد 
داد و پس از تمرین، سرانجام با صدای او )به 
همراه گروه کر در ترجیع بند شــعر( ضبط 
شــد و به عنوان تیتراژ برنامه »شــب بخیر 

کوچولو« برگزیده شد.
این اثر همراه با برنامه»شب بخیر کوچولو« 
1۵ ســال هرشــب از شــبکه سراســری 
رادیو در ایران پخش می شــد )این اثر را از 
مشهورترین ترانه های شــناخته شده پس 
از انقلاب ســال 13۵۷ ایران دانسته اند که 
از اواخر دهه ۶۰ خورشــیدی، هرشــب در 
برنامه »شب بخیر کوچولو« از رادیو پخش 

می شد(.
تا آنکه در ســال 13۸4 بنا بر تصمیم مدیران 
وقت، متوقف شد. تعطیلی این برنامه تاسف 
بســیاری از جمله مریم نشــیبا را به دنبال 
داشــت. مجری و قصه گوی ایــن برنامه که 
ســال ها از طریق شــب بخیر کوچولو برای 
بچه های ایران قصه گفته بــود، غمگین بود 
و به گفته خودش مدتی هم به بستر بیماری 
افتاد. از ابتدای آبان ســال 13۸9 پخش این 
برنامــه از ســرگرفته شدنشَــیبا هم چنین 
مجری برنامه گلبانــگ )گلبانگ یک برنامه 
رادیویی اســت که هــر روز از رادیــو ایران 
پخش می شــود؛ این برنامه از اول فروردین 
13۷۸ تا به امــروز از رادیو ایــران به مدت 
ســی دقیقه با پخش ترانه های درخواستی 
مردم بــر روی آنتن میرود، اجــرا این برنامه 
برعهده مریم نشیبی اســت(. از رادیو ایران 
اســت و درزمینه کار تلویزیونــی نیز، ضمن 
گویندگــی در برنامه های مســتند علمی و 
آموزشی و برنامه های تلویزیونی سینما دو و 
سینما چهار، اجرای مجموعه های صداهای 

ماندگار و روز نوروز را برعهده داشته است.

فیلم ســینمایی »باربی« در چهارمیــن هفته پیاپی با 
رســاندن فروش خود به 1.1۸ میلیارد دلار، به دومین 

فیلم پرفروش تاریخ کمپانی برادران وارنر تبدیل شد.
 »باربی« تقریباً یک ماه پــس از اینکه برای اولین بار در 
صفحه نمایش بزرگ ظاهر شــد، به شکستن رکوردها 
ادامه مــی دهد و کمدی ســاخته »گرتــا گرویگ« با 
فروش 1.1۸ میلیــارد دلار در گیشــه جهانی، عنوان 
دومین اکران پرفروش تاریخ کمپانــی برادران وارنر را 

به نام خود ثبت کرد.
این فیلم در ادامه اکــران خــود 4۵.1 میلیون دلار از 

۷۵ بازار بین المللی به دســت آورد تا فروش 
خارجی خــود را بــه ۶۵۷.۶ میلیــون دلار 
برساند. . »مارگو رابی« و »رایان گاسلینگ« 
در این فیلم بــازی می کننــد، فیلمی که با 
پشت سر گذاشتن انیمیشــن »منجمد ۲« 
ســاخته »جنیفر لی«، رکورد پردرآمدترین 
فیلم یک فیلمساز زن در تمام اداوار را نیز به 

خود اختصاص داده است.
همچنین فیلم علمی تخیلی »مــگ ۲: گودال« 43.۷ 
میلیون دلار از محل اکران در ۷۵ کشور به دست آورد 

و مجموع فروش بین المللی خود را به ۲۰۲.۸ 
میلیون دلار رســاند. در این فیلم شخصیت 
»جوناس تیلور« )با بازی جیسون استاتهام( 
را به تصویر می کشــد در حال تحقیق روی 
نوعی کوسه منقرض شده است که با توجه به 
کمبود نسلش در اسارت نگهداری می شود. 
این کوســه نادر در مکانی بنــام درازگودال 
ماریانا پیدا شــده که بســیاری از افراد بدنبال کسب 

اطلاعات بیشتر در این زمینه هستند و...
بــه  »اوپنهایمــر«  فیلــم  دیگــر  ســوی  از   

کارگردانی»کریســتوفر نولان« همچنان در گیشــه 
جهانی تاثیرگذار اســت و 3۲ میلیــون دلار به فروش 
خود اضافه کرده و مجموع فروش بیــن المللی خود را 
به 3۸۵ میلیون دلار برســاند. این درام با درجه سنی 
»R« درباره »جی رابــرت اوپنهایمر« یکی از نیروهای 
محرکه ساخت بمب اتمی اســت که در سراسر جهان 
۶49 میلیون دلار به دســت آورده اســت. این فیلم با 
پیشی گرفتن از »نجات سرباز رایان« و »دانکرک«، هم 
اکنون پردرآمدترین فیلم تاریخ ســینما درباره جنگ 

جهانی دوم است.

باربی

تاج سر باربی باقی ماند

کارگردان نمایش جایی در میان خوک ها :

خوک استعاره ای از تابوهای منفی خودمان است
خریــدار  کارگردان نمایــش »جایی در 
میــان خوک ها« گفــت: در ایــن نمایش 
خوک ها را باید اســتعاره ای از همه افکار و 
تابوهای منفی خودمــان بدانیم که جلوی 

حرکت مان را گرفته است.
پدرام آزموده با یادآوری این که نمایشنامه 
این اثر را آثول  فوگارد نوشــته است، اظهار 
داشت: این نویســنده اصالتا اهل آفریقای 
جنوبی بــوده و متــن او در ایران توســط 
هوشنگ حسامی ترجمه شده است. من در 
فرایند انتخاب متن، بین همه متن ها به این 
متن رسیدم. چون احســاس کردم خیلی 

متن اعجاب برانگیزی است.
وی با تاکید بر این که فوگارد از یک داستان 
واقعی استفاده کرده اســت توضیح داد: در 
جنگ جهانی دوم اتفاقی می افتد که فوگارد 
آن را تبدیل به نمایشــنامه کرده است. در 
این نمایــش ســربازی روس به نــام پاول 
ناوروتسکی وجود دارد که شخصیت اصلی 
نمایش است. داســتان این سرباز از واقعیت 
الهام گرفته شده اســت. در سال 1943 در 
جنگی سه جانبه شــوروی به سمت آلمان 

پیشروی می کند. 
در لهســتان آلمان ها توقــف می کنند و در 
ورشو هم جنگ می شود. در زمستان 1943 
جنگ ســختی در می گیرد و تعــدادی از 
ســربازان روس و المانی و لهستانی کشته 

می شوند.
آزموده افزود: سرباز شــوروی از جنگ فرار 
می کند و در خوکدانی خانه اش مخفی می 
شود و 4۰ سال در این خوکدانی خودش را 

پنهان می کند. همســرش از او خبر دارد. تا 
اینجا داســتان ایــن نمایش فکــت واقعی 
داشته است. اما این که ســرباز از خوکدانی 
خارج می شــود یا نه من در واقعیت چیزی 
پیدا نکردم. در نمایشــنامه ذهن نویسنده 
تدابیری برای این موضوع اندیشیده است. 
چالش اصلی نمایشــنامه بیرون رفتن پاول 

ناوروتسکی از خوکدانی است.
وی با بیان این که حدود ۷۰ صفحه تحلیل 
راجع به نمایشنامه نوشتم گفت: زمانی که 
این متن را شــروع کردم، 4 ماه روی تحلیل 
آن کار کردم. بخشــی از تحلیل به ضرورت 

اجتماعی اثر برمی گردد.
موضوع که فوگارد نوشــته بسیار چند لایه 
اســت. لایه اول آن تابوهایی است که انسان 
ها برای خودشــان می ســازند و نگرانی از 
حرکت رو به جلو دارند. فوگارد این تابوها را 
به خوک تشبیه کرده است. در این داستان 
یک من درون بر سرباز فراری غلبه می کند 
و به او می گوید خوک هایــت را رها کن که 
بروند. چقدر به این ها وابسته هستی؟ سرباز 
می گوید گفتنش برای تو راحت اســت. من 
سی سال با این خوک ها زندگی کردم. برای 
من رهــا کردنش راحت نیســت. وقتی این 
خوک ها را آزاد می کنــد خودش به رهایی 
می رسد. همسرش می پرسد کار شجاعانه 
بعدی تو چیست؟ او می گوید می خواهم از 

خوکدانی بیرون بروم.
آزموده بــا بیان ایــن که خوک هــا را باید 
اســتعاره ای از همه افکار و تابوهای منفی 
خودمان بدانیــم که جلــوی حرکت مان 

را گرفته اســت توضیح داد: ایــن لایه اول 
اســت که فوگارد می خواهد بر خوک های 
افکارمان غلبه کنیم. ســهراب سپهری هم 
در شعر صدای پای آب می گوید رخت ها را 

بکنیم؛ آب در یک قدمی است.
این کارگــردان با اعــلام ایــن خبر که 
اجرای نمایش تا آخر مــرداد ادامه دارد، 
گفت: تمدید نمایش بســتگی به این دارد 
که با ســالن بتوانیم تفاهم داشته باشیم 

یا نه.
وی در پاسخ به این ســوال که تمرین های 
نمایــش از چه زمانی شــروع شــده ادامه 
داد: ســال 14۰۰ در یک پروســه آموزشی 
شــامل مدرســه بازیگری شــرکت کردم. 
از 14۰۰ تمرین هــا را شــروع و در یــک 
جشــنواره هم شــرکت کردیم که این کار 
را برگزیده انتخاب کردنــد. در مهر 14۰1 
قرار بود اجرا برویم که نشد. 4 ماه تمرینات 
را تعطیــل کردیم. از همه بچــه های گروه 
باید تشــکر کنم که رنج زیــادی را متحمل 
شــدند. زمان طولانی شــروع تا اجرا کار را 
فرسایشــی کرد. یک ســال و نیم از زمان 
شروع تمرینات می گذرد. تئاتر کار سختی 
است و ســخت ترین روزهایش به زمان اجرا 
مربوط می شود. یک ورزشکار برای 1۰ روز 
مسابقات یک ســال تمرین می کند. جنگ 
اصلی هنرمند تئاتر هم زمانی اســت که کار 

به اجرا می رسد.
آزموده با بیان این که ســعی کردیم این اثر 
به سمت لمپنیسم نرود و شــرافت صحنه 
تئاتر را حفظ کند اظهار داشت: درباره متن 

فوگارد ســاعت ها می شــود صحبت کرد. 
مردم با ایــن نمایش همــذات پنداری می 
کنند. چون می خواهد یک مفهوم عمیق را 
انتقال بدهد. من دوســت دارم مردم با تئاتر 
آشتی کنند. چون هنری است که برایشان 

چراغ و راهی را روشن می کند.
وی در پاسخ به سوالی درباره میزان استقبال 
گفت: تــا الان از اســتقبال مــردم ناراضی 
نیستیم. ما خیلی سابقه عجیب و غریبی در 
تئاتر این شهر نداشتیم. بزرگانی هستند به 
محض شروع همه بلیط هایشان خریده می 
شــود. برای این تئاتر در فضای مجازی از ما 
حمایت شــد. من قول می دهم که رضایت 

نسبی مخاطبان را جذب کنم.
نمایــش جایــی در میــان خوک هــا به 
نویسندگی آثول فوگارد با ترجمه هوشنگ 

حسامی به کارگردانی پدرام آزموده ساعت 
19 روز دوشــنبه ۲3 مرداد در تماشاخانه 
صحنه آبی میزبان عکاســان و خبرنگاران  

بود.
در خلاصه نمایش آمده است: »آخه چرا ما 
باید وسط بوران و ســرما می جنگیدیم، در 
حالی که خونه های گــرم و زنای جوونمون 
منتظرمون بــودن؟ یه صدایــی همش تو 
گوشــم می گفت برو خونه پاول برو خونه... 
وای مامــان گناه وحشــتناکی کــردم... 
نیمه مجنون از گرسنگی و سرما تسلیم اون 
وسوسه شدم تنها چیزی از خدا می خواستم 
این بود که یه شب دیگه با دمپایی هام کنار 

شومینه بخوابم...«
حبیب الله دانش و احســان فلاحت پیشــه 

مشاوران تولید این اثر نمایشی هستند.
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میدان

نایب رئیس فدراسیون والیبال جدایی »پاول متئوس 
وویســکی« از تیم ملی بــه دلیل اختلافــش با میلاد 
عبادی پور را رد کرد و گفــت: صحبت هایی که در این 

مورد مطرح می شود کاملًا غلط است.
وحید مرادی درباره دخالت میلاد عبادی پور در رابطه 
با جدایــی »پاول متئــوس وویســکی« مربی تمرین 
دهنده تیم ملی گفت: شــایعاتی در رابطه با پشت پرده 
جدایی پاول به خاطر صحبت  هــای میلاد عبادی پور 
مطرح شــده که من قویاً همه آن ها را تکذیب می کنم. 
میلاد عبادی پور یک بازیکن حرفه ای و هوشمند است. 
هر بازیکنی ممکن است نظراتی در مورد نحو تمرینات 
داشته باشــد، او به عنوان کاپیتان وقت تیم این مسائل 

را با سرمربی و مربی در میان بگذارند. میلاد 
عبادی پــور به عنوان یــک بازیکن قدیمی و 
باهوش هیــچ وقت با پاول در تضــاد و تقابل 

نبود.
وی ادامــه داد: او در یک جلســه نظراتش را 
مطرح کرد و پاول هم به آن پاسخ داد و توجیه 
کرد. بعد از آن به اتفاق ســایر دوستان بیرون 

رفتند. بنابرایــن صحبت هایی کــه در فضای مجازی 
مطرح می شــود کاملًا غلط است و مطرح کردن چنین 

مسائلی واقعاً جای تعجب دارد.
نایب رئیس فدراســیون والیبال در پاسخ به این سوال 
که فدراســیون می دانســت پــاول با تیم باشــگاهی 

قرارداد دارد، چرا بعد از لیــگ ملت ها با این 
مربی تمدید کــرد، گفت: قــرارداد پاول با 
فدراسیون والیبال ایران تا پایان لیگ ملت  ها 
بود. دوره ای که او به ایــران آمد کاملًا دلی و 
معرفتی بود، در واقع فدراسیون والیبال هیچ 
قراردادی با او نبســته بود. پاول مربی بسیار 
کاردان و باشخصیت و مؤثر در تیم ملی بود. 
اگر هم به والیبال ایران کمک کرده طبق قرارداد نبوده 

است.
مرادی تأکید کرد: عطایی و ســایر بازیکنان با او روابط 
بسیار حسنه ای داشتند. باشگاه پاول اجازه نداد او بعد 
از لیگ ملت ها با فدراسیون ایران قرارداد ببندد. برنامه 

فدراســیون این بود که او را برای بازی های آســیایی و 
انتخابی المپیک در کنار تیم داشــته باشد، اما اجازه او 
صادر نشد؛ بنابراین بعد از لیگ ملت ها فدراسیون با او 
هیچ قراردادی نبســت. پاول به دلیل ارتباط دوستانه 
با ســرمربی و بازیکنان تمایل داشت به تیم ملی کمک 
کند اما باشگاه لهستانی اش به او اعلام کرد باید برگردد 

و کارش را شروع کند.
وی در مورد جایگزین پاول در تیم ملی گفت: سرمربی 
دســتیارانش را انتخاب می کند بنابرایــن منتظر نظر 
نهایی عطایی هســتیم. البته دو گزینــه ایرانی مطرح 
است و پس از مشخص شــدن به اطلاع علاقمندان به 

والیبال می رسانیم.

بازیکن پیشکســوت پرســپولیس می گوید لیگ برتر 
شروع شده اما هنوز استادیوم نداریم که تماشاچی در 
آن حضور پیدا کند و این بــرای تیم های بزرگی چون 
اســتقلال و پرســپولیس که در آزادی بازی می کنند 

بی معناست.
مجتبی محرمی در ارزیابی از عملکرد تیم پرسپولیس 
در هفتــه اول رقابت هــای لیــگ برتر فوتبــال برابر 
آلومینیــوم، اظهار کرد: پرســپولیس در ایــن دیدار 
محکوم به برد بود و بایــد در هفتــه اول آلومینیوم را 
شکست می داد تا در کورس قهرمانی قرار بگیرد. البته 

فوتبالی که تماشاچی ندارد بی معنی است.
وی گفت: با وجود این کــه لیگ برتر فوتبال 
شروع شده اما از نظر زیرساخت دچار مشکل 
هستیم و یک استادیوم نداریم که تماشاچی 
در آن حضور پیدا کند و ایــن برای تیم های 
بزرگی چون استقلال و پرســپولیس که در 
آزادی بازی می کننــد معنی ندارد. واقعا چرا 

با این وضعیت بازی برگزار می کنند.
بازیکن پیشکسوت پرسپولیس در پاسخ به این پرسش 
که پرسپولیس در چه پســت هایی ضعف دارد، تصریح 

کرد: پرسپولیس در هیچ پستی ضعف ندارد 
و به جز جذب بازیکن در چند پست با همان 
ترکیب سال گذشــته در لیگ امسال حضور 
پیدا کرده اســت. در حال حاضر نیز با تفکر 
یحیی گل محمدی پرســپولیس تیم کاملی 

دارد و ضعیفی در هیچ پستی ندارد.
محرمی در پاســخ بــه این پرســش که آیا 
پرسپولیس در هفته اول لیگ برتر شروع خوبی داشت 
یا خیر؟ گفت: تیمی که اولیــن دیدار خود را با پیروزی 
شــروع کند پس عملکردش راضی کننده است و سعی 

دارد از کورس قهرمانی عقب نماند. البته در هفته های 
چهارم و پنجم بهتر می توان تیم پرسپولیس را ارزیابی 
کرد.وی با بیان این که پرســپولیس به قهرمانی عادت 
دارد، خاطرنشــان کرد: شاید امســال تیم های مدعی 
قهرمانی زیاد باشــند اما پرسپولیس به قهرمانی عادت 

دارد و تلاش می کند از کورس قهرمانی عقب نیفتد.
این بازیکن پیشکســوت در پایان گفت: پرسپولیس با 
داشتن دروازه بان خوب و حرفه ای چون بیرانوند نباید 
از هیچ تیمی گل بخورد و باید در بازی روز چهارشــنبه 
برابر تراکتور با نتیجه 3 بر صفر این تیم را شکست دهد.

والیبال

فوتبال

سپهر ســتاری  اســتقلال برای رعایت 
قانون ســقف بودجه با چالش بزرگی مواجه 

است.
 بدون شــک استقلال در تابســتان 14۰۲ 
یکی از عحیب ترین فصــول نقل و انتقالات 
خودش را سپری می کند و آبی های پایتخت 
در دو ماه اخیر با انواع و اقســام حاشیه های 
مختلف دســت و پنجــه نــرم کرده اند. از 
ماجراهــای درگیری در نخســیتن تمرین 
فصل اســتقلال گرفته تا حواشــی انتقال 
بیرانونــد، اســتعفای حجــت کریمــی و 
اختلافات جانشین او با جواد نکونام مسائلی 
بوده که در این مدت برای اســتقلال پیش 

آمده و شرایط این تیم را سخت کرده است.
آبی هــای پایتخت پس از برد دلچســب در 
هفته اول لیــگ مقابل نفت آبــادان حالا با 
یک مشــکل جدید مواجه هســتند. سقف 
بودجه 3۰۰ میلیاردی اســتقلال در حال 
حاضر پر شــده و این تیم نمی تواند قرارداد 
چند بازیکن جدید خــود مانند محمدرضا 
خالدآبادی، منتظر محمد، سامان تورانیان 
و آریــا برزگــر را ثبت کنــد و حتی مهدی 
هاشمی نسب و یوسو سســما هم وضعیت 
مشخصی ندارند. این درحالی است که جواد 
نکونام به دنبال اضافه شــدن چند بازیکن 
خارجــی و امضای قرارداد با ســعید مهری 
و یاســین ســلمانی هم بود ولی با توجه به 
وضعیت فعلی باشــگاه امکان اضافه شدن 

بازیکن جدید هم وجود ندارد.
مجموع قرارداد بازیکنان و مربیان استقلال 
برای لیگ بیســت و دوم 3۲1 میلیارد و ۸۵ 

میلیون تومان بود که در کنار آپشــن های 
بازیکنان به عدد سرســام آور 49۵ میلیارد 
و 13۰ میلیــون تومان رســید. موضوعی 
که نشــان می دهد علی خطیر کار بســیار 
دشــواری برای مدیریــت قراردادها دارد و 
با یک ماموریت بزرگ مواجه شــده اســت. 
قراردادهای نجومی مدیران قبلی استقلال 
در فصــل گذشــته تبدیل به یک دردســر 
بزرگ بــرای این تیم شــده و عرصــه را بر 

مدیران فعلی تنگ کرده است.
علی خطیر، سرپرست باشگاه استقلال هم 

از زمان حضور در این تیــم به دنبال کاهش 
هزینه ها و اصــلاح قراردادها بوده ولی هنوز 
موفق به انجام این کار نشــده و تنها قرارداد 
جواد نکونــام، مهرداد محمــدی و آرمین 
ســهرابیان اصلاح شــده اســت تا مجموع 

قراردادها به 3۰۲ میلیارد برسد.
در حال حاضر نفراتی چون امید حامدی فر، 
علیرضا رضایی و سینا سعیدی فر سه گزینه 
اصلی برای خروج از اســتقلال هســتند تا 
علاوه بر حل شــدن مشکل ســقف بودجه، 
لیســت آبی ها هم خالــی شــود و بتوانند 

قرارداد بقیه نفرات را ثبــت کنند. از طرفی 
گفته می شــود منتظر محمد، خرید عراقی 
اســتقلال هم به صورت قرضــی این تیم را 
ترک خواهد کــرد. در حال حاضر ســعید 
مهری هم پس از فســخ قراردادش شرایط 
مشخصی ندارد. با وجود درخواست نکونام 
بــرای امضای قــرارداد با مهــری، مدیران 
اســتقلال به دنبال کاهش مبلغ قرارداد او 
هستند ولی هافبک آبی ها می خواهد همان 
قرارداد قبلی را دوبــاره ثبت کند. امروز قرار 
است جلســه ای بین خطیر و مهری برگزار 

شود و حتی احتمال جدایی هافبک شماره 
هشت اســتقلال و انتقالش به سپاهان هم 

وجود دارد.
در شــرایط فعلی که اســتقلال با مشکلات 
زیــادی مواجه شــده، رابطــه مدیریت و 
کادر فنی این باشــگاه هم چنــدان جالب 
نیســت. جواد نکونام به شدت از عدم خرید 
گزینه های مورد نظرش عصبانی است و در 
این مدت چند مصاحبه تند هم انجام داده. 
نکونام به دنبال چند ســتاره خارجی است 
کــه در راه قهرمانی به او کمــک کنند ولی 
خطیر اعتقاد دارد شــرایط مالی استقلال و 
موضوع سقف بودجه اجازه جذب بازیکنان 
خارجی را نمی دهد. نکونام اما معتقد است 
بحث ســقف بودجه تنها در استقلال وجود 
دارد و دیگر تیم ها اصلا این قانون را رعایت 
نکرده اند و تنها خطیر اســت که می خواهد 
از قانون تکمین کند. ســرمربی استقلال به 
خوبی می داند که تیمش علی رغم پیروزی 
پرگل مقابل نفت آبادان فصلی سختی را در 
پیش دارد و برای رقابت  بــا تیم های مدعی 
باید تقویت شــود.هدف اصلــی خطیر در 
روزهای باقیمانده تا پایــان نقل و انتقالات 
این اســت که با خروج چند بازیکن و اصلاح 
قرارداد بقیه نفرات بتواند مشــکل ســقف 
بودجه را حل کند. اتفاقی کــه اگر رخ دهد 
می توانــد مقدمات جذب یکــی دو بازیکن 
جدید و تقویت تیم را هم فراهم کند. در غیر 
این صورت اما نکونام باید بــا ترکیب فعلی 
لیگ را ادامه دهد که آن موقع چالش بزرگی 

در بازی های حساس فصل خواهد داشت.

دلایل رفتن مربی تیم ملی والیبال

مجتبی محرمی: فوتبالی که تماشاگر ندارد بی معناست

بعد از گذشت حدود یک ماه

معاینه ۳۸۳ مسافر بازی های آسیایی 
خریدار  معاینات پزشکی اعضای کاروان 
اعزامــی به بازی هــای آســیایی در حالی 
پیگیری می شود که تاکنون 3۸3 ورزشکار 
و مربی در هر دو بخش مردان و بانوان تحت 

معاینه قرار گرفته اند.
فدراسیون پزشکی ورزشــی همچون ادوار 
گذشــته بازی هــای آســیایی و المپیک، 
تشکیل پرونده سلامت برای اعضای کاروان 
اعزامی به بازی های آســیایی هانگژو را در 

برنامه دارد.
در همین راســتا معاینه پزشــکی اعضای 
کاروان اعزامی به این بــازی ها از ۲۵ تیر در 
محل ستاد پزشکی ورزشی آزادی آغاز شد 
و به صورت مســتمر تا به امروز ادامه داشته 
اســت طوریکه تاکنون 3۸3 نفر از اعضای 
کاروان ورزش ایران شامل ورزشکار و مربی 
تحت معاینات کامل پزشــکی ورزشی قرار 
گرفته اند. از این تعــداد ۲4۷ نفر در بخش 

مردان و 13۶ نفر در بخش بانوان بوده اند.
کشــتی )آزاد و فرنگی(، کاراتــه، تکواندو، 
والیبال، هندبال، قایقرانی، شــنا، شیرجه، 

واترپلو، کوراش، جوجیتســو، وزنه برداری، 
اســکیت، شــطرنج، دوچرخه ســواری، 
تیرانــدازی،  تیروکمــان،  دوومیدانــی، 
ژیمناســتیک، شمشــیربازی، بدمینتون، 
تنیس روی میز و ووشو رشته هایی هستند 
که ورزشــکار و مربیان آنها تحــت معاینه 

پزشکی قرار گرفته اند.
ارزیابی های آزمایشگاهی، داخلی، بینایی 
ســنجی، قلب و عروق، ارتوپدی و پزشکی 
ورزشی و ارائه مشاوره روانشناسی، تغذیه و 
آنتی دوپینگ از جمله ایستگاه هایی است 
که فدراسیون پزشکی ورزشی برای کاروان 
اعزامی به هانگژو در نظــر گرفته و طی یک 
ماه گذشــته خدمات آنها را به ورزشکاران و 

مربیان ارائه داده است.
غلامرضــا نــوروزی رئیس فدراســیون 
پزشــکی ورزشــی در گفتگو بــا خبرنگار 
مهر ضمن اشــاره به این آمار گفت: تقریبا 
تمام رشــته هایی که نماینــده اعزامی به 
بازی های آســیایی دارند تــا امروز تحت 
معاینات پزشکی ورزشــی قرار گرفته اند. 

دو ســه رشــته باقی مانده که ورزشکاران 
شان به خاطر اردوی خارج از کشور یا دیگر 
برنامه هــای تمرینی موفق بــه حضور در 
ستاد پزشکی ورزشی آزادی نشده اند. کار 
معاینه پزشکی ورزشــی آنها تا پایان هفته 

انجام می شود.
وی تصریح کرد: افرادی که تا به امروز تحت 
معاینه پزشکی ورزشی قرار گرفته اند لزوما 
در ترکیب نهایی کاروان قــرار ندارند. بعضا 
فدراسیون ها تعداد ورزشــکار بیشتری به 
ما معرفــی کردند. اما همه آنها از فهرســت 
اولیه و طولانی که کمیتــه ملی المپیک به 
برگزارکنندگان بازی ها اعــلام کرده بود، 

بودند.
رئیس فدراسیون پزشکی ورزشی در پاسخ 
به این پرســش که »در روند معاینات انجام 
شــده، با مورد پزشــکی خاصی هم مواجه 
شــدید؟«، تصریح کرد: با مشکل حادی که 
قابل پیگیری باشــد مواجه نشــدیم. فقط 
یکی از ورزشکاران رشــته هندبال مشکل 
قلبی داشــت که موضــوع را با مســئولان 

فدراسیون در میان گذاشــتیم. کار درمانی 
این ورزشکار هم در حال پیگیری است.

نوروزی در مورد اینکه »این ورزشــکار جزو 
ترکیب اصلــی تیم ملی هندبال اســت؟«، 
اظهار بی اطلاعی کرد و گفت: با هماهنگی 
فدراسیون هندبال مشــکل این ورزشکار را 
حل می کنیم. مشــکلاتی که در مورد دیگر 
ورزشــکاران یا بعضا مربیان مشــاهده شد 

خیلی مضمن و بعضا طبیعی بود.
وی در مورد کنترل دوپینگ کاروان اعزامی 
به بازی های آســیایی نیز گفت: تا به امروز 

یک مرحلــه از ورزشــکاران رشــته های 
حساسِ شرکت کننده در این بازی ها نمونه 
گیری شده و برای آزمایشــگاه های طرف 
قرارداد ارسال کرده ایم. منتظر اعلام نتایج 
هستیم. آموزش هم که همواره مورد تاکید 

بوده و پیگیر آن هستیم.
رئیس فدراسیون پزشکی ورزی همچنین 
در مــورد کاروان اعزامــی به بــازی های 
پاراآســیایی گفت کــه معاینه پزشــکی 
ورزشــی اعضای این کاروان بــه طور کامل 

انجام شده است.

خریــدار  داوران تهرانــی فوتســال با 
محرومیتی ســه هفته ای از ســوی کمیته 

داوران مواجه شدند.
 کمیتــه داوران فوتســال پیش از شــروع 
لیگ برتر، داوران تهرانــی را با محرومیتی 

ســه هفته ای جریمه کردند که این موضوع 
باعث ناراحتی شدید این داوران شد.

ماجــرای ایــن محرومیــت از کلاس های 
آموزشــی پیش فصل داوران شــروع شد. 
با شــروع کلاس ها، داوران سراســر کشور 

در هتل المپیک مستقر شــدند اما کمیته 
داوران بــه 1۰ داور تهرانی اعــلام کرد که 
آن ها نمی توانند در هتل المپیک اســکان 

داشته باشند.
در ادامه کمیته داوران فوتســال کشورمان 

در اقدامی عجیــب، ۶ صبــح را به عنوان 
زمان برگزاری کلاس عملی دوره آموزشی 
اعلام کردند و این در حالــی بود که درهای 
محل برگزاری کلاس از ســاعت ۷ صبح باز 

می شد.

داوران تهرانی نیز در نهایت نتوانستند خود 
را به کلاس برسانند و از همین رو مسوولان 
کمیته داوران تصمیم گرفتند به دلیل این 
غیبت، داوران تهرانی را با محرومیتی ســه 

هفته ای جریمه کنند.

یک پیشکسوت مطرح کرد
ضعف های استقلال دردسرساز می شود

کارشــناس و پیشکسوت فوتبال با بیان این که اســتقلال در هفته اول 
ضعف هایی داشــت که باید برای ادامه لیگ برطرف شود گفت: مدیران 
باشگاه باید به جای اقدام خودســرانه طبق نظر سرمربی بازیکن جذب 

کنند.
مرتضی یکه با اشــاره به عملکرد اســتقلال در هفته اول لیگ برتر ابراز 
امیدواری کرد این تیم بتوانــد در ادامه رقابتهای لیگ هم روند پیروزی 
و کسب امتیاز را دنبال کند و شرایطش در لیگ امسال را از همین ابتدا 

مطلوب نگه دارد.
این کارشناس فوتبال در خصوص دیدار هفته دوم استقلال برابر ملوان 
بندر انزلی گفت: استقلال باید پیروزی برابر نفت را فراموش کند چرا که 
بازی سختی در پیش خواهد داشت. درست است که استقلال توانست 
نفت را با سه گل شکســت دهد اما این تیم ضعف هایی دارد که می تواند 

در ادامه راه برای استقلال دردسر ساز شود.
پیشکسوت آبی پوشان ادامه داد: بطور حتم جواد نکونام به این موضوع 
آگاه اســت و فیلم دیدار برابر نفت را چندین بار خواهد دید تا بیشتر به 
ضعف های تیمش آگاهی پیدا کند. اســتقلال نیاز به تقویت دارد و باید 

در چند پست نفراتی جذب شوند که بتوانند به تیم کمک کنند.
کارشــناس فوتبال در ادامه با اشــاره به روزهای پیش رو در لیگ برتر 
گفت: همه تیم ها اشتباه نمی کنند و استقلال هنوز به دیدارهای سخت 
نرسیده بنابراین حتما تیم نیاز به تقویت دارد تا در ادامه راه بتواند نتایج 

قابل قبولی کسب کند.
یکه تاکید کرد : مدیران اســتقلال نباید نکونام را تنهــا بگذارند ، لیگ 
شروع شده و بازیهای ســخت در راه است آنها باید نفراتی را جذب کنند 
که کادر فنی می خواهد نه اینکه خودشان بدون هماهنگی با کادر فنی 
و ســرمربی بازیکن به کادر معرفی کنند. این دخالت در کار کادر فنی 
است و می تواند تیم را بیشتر از گذشته به حاشیه ببرد و اجازه ندهد تیم 
موفق شود. اســتقلال در حال حاضر به تمرکز برای موفقیت نیاز دارد. 
تیمی که برخی ها دوســت دارند زمین بخورد باید با وحدت و همدلی 

انسجام خود را حفظ کند تا به هدفی که دنبال آن است دست پیدا کند.
کارشــناس فوتبال در پایان خاطر نشان کرد: درســت است که بدلیل 
بازسازی ورزشــگاه هواداران نمی توانند تیم محبوبشــان را از نزدیک 
تشویق و حمایت کنند اما باید تحت هر شرایطی از کادر فنی و بازیکنان 
حمایت کنند تا آنها هم با شــرایط روحی مطلوب مقابل حریفان حاضر 
شوند و با ارایه بازیهای خوب و قابل قبول نتایج خوبی هم کسب کنند تا 

در کورس بالای جدول باقی بمانند.

مشکل سربازی سرلک حل شد
هافبک تیم فوتبال پرسپولیس همراه ســایر ملی پوشان ایران با حضور 

در سفارت بلغارستان برای اخذ ویزا اقدام کرد.
 اعضای تیم ملی فوتبال ایران با حضور در سفارت بلغارستان برای اخذ 
ویزای این کشور، کارهای اداری را انجام دادند و نکته جالب در این میان 

حضور میلاد سرلک بود.

در هفته های اخیر که میلاد سرلک مشمول خدمت سربازی شده است، 
قرار بر این بود که اگر در فیفا دی شهریور به تیم ملی دعوت شود، بتواند 
از قانون به تعویق انداختن سربازی ملی پوشــان استفاده کند و حالا با 
حضور این بازیکن برای اخذ ویزای بلغارســتان مشــخص شد که او در 

اردوی پیش روی تیم ملی حضور خواهد داشت.

ستار همدانی عنوان کرد
مهدی هاشمی نسب در نقش کریم باقری!

پیشکسوت استقلال می گوید آبی پوشان به نیمکت قوی نیاز داشتند و 
حالا حضور مهدی هاشمی نسب نقش »کریم باقری« را در استقلال ایفا 

می کند و بسیار کمک حال تیم خواهد بود.
ستار همدانی، درباره عملکرد اســتقلال در هفته اول لیگ برتر اظهار 
کرد: اســتقلال پر از حاشــیه بود و نتیجه ای دور از انتظار کسب کرد. 
نکونام فراتر از یک سرمربی کار  می کند و به تیم کمک کرده است. بازی 
استقلال و صنعت نفت دو نیمه متفاوت داشــت. در نیمه اول استقلال 
ضعیف و بی برنامه بود و چند علت داشت. حاشیه های چند وقت اخیر، 

گرمای هوا و ناهماهنگی جزو این دلایل بود.

او ادامه داد: با ایــن حال کار خــوب آرش رضاوند و گلش باعث شــد 
اســتقلال از این وضعیت خارج شــود. گل او جزو زیباترین گل ها بود. 
صنعت نفت بسیار خوب بازی را شروع  کرد و گردش توپ، حفظ توپ و 
جابه جایی بسیار خوبی در زمین داشــتند اما با گل زودهنگام نیمه دوم 
شیرازه صنعت نفت را از هم پاشید. همین مســاله باعث شد بازیکنان 
استقلال به بازی مسلط شوند و نبض بازی را به دست بگیرند. نیمه دوم 

متعلق به استقلال بود.
بازیکن سابق استقلال اضافه کرد: انتظارات همیشه از استقلال بالاست 
و این تیم نیاز دارد تقویت شود چون هواداران بی شماری دارد. استقلال 
نیاز به بازیکن خارجی دارد. طبیعتا نکونام باید نقاط ضعف را شناسایی 
کند و حتما این کار را انجام داده است. حضور مهدی هاشمی نسب نیز 
بســیار به تیم می تواند کمک کند. من پارســال فینال جام حذفی را از 
نزدیک دیدم و احســاس کردم در آن بازی به نیمکت ضعیف باختیم. 
نیمکت ما باید تقویت می شــد و حالا مهدی هاشمی نسب نقش کریم 

باقری را در استقلال ایفا می کند.  

مشکلات مدیریتی بحث امروز و دیروز نیست
مدافع سال های دور اســتقلال درباره وضعیت مدیریتی استقلال بیان 
کرد: مشــکل مدیریتی بحث امروز و دیروز نیست و چند سال است که 
گریبان تیم را گرفته اســت. تغییرات باعث می شــود ثبات مدیریتی 
ایجاد نشود و مشکلات ریشــه ای نمی گذارد تیم در وضعیت خوبی قرار 
بگیرد. خطیر تازه آمده و مشکلات انباشــته شده است. ما استقلالی ها 
به عنوان یک هوادار آرزویمان این اســت که از این مجموعه ســربلند 
بیرون بیایند و همبســتگی و هماهنگی در شــاکله مدیریتی به وجود 

بیاید. امیدوارم آن کسی که تیم را نجات می دهد، خطیر باشد.

ومیت داوران تهرانی در لیگ برتر فوتسال؛ لجبازی یا بی انضباطی؟ ماجرای محر



اهواز –محمد مجدم  رئیس کتابخانه 
های عمومی اهواز با اشــاره به طرح کسب 
و کارهای کوچک بیان کــرد: در کتابخانه 
حجربن عدی منطقه ام الطمیر کلاسهای 
فرهنگــی از جملــه گلــدوزی، خیاطی، 
تعمیر برق خانگی،تعمیر موبایل و پوشاک 
در قالب این طرح از شــهریور مــاه برگزار 

خواهد شد.
خدیجه مرادی جانکی شــامگاه یکشنبه 
در نشست هم اندیشی با خبرنگاران اظهار 
کــرد: اداره کتابخانه های خوزســتان از 
سال ۸۴ از اداره ارشاد جدا و به عنوان نهاد 

نوپایی شروع به فعالیت کرد.
وی افزود: زمانی که کتابخانه ها را تحویل 
گرفتیم، حدود ۱۳ باب کتابخانه در اهواز 
وجود داشــت که اکنون بــا کتابخانههای 
مشارکتی تعداد آن ها به ۳۰ باب می رسد؛ 
همچنین ۲۰ باب کتابخانه نهادی در اهواز 

وجود دارد.

رئیــس کتابخانه هــای عمومــی اهواز 
گفت: برای اینکه نــوآوری و آینده پایدار 
را در کتابخانههــا ترویــج دهیــم نیاز به 
توانمندســازی زنان، مــردان، کودکان و 
نوجوانان داریم؛ از طرفــی برای اینکه این 
اتحاد و پایداری حفظ شــود به یک تحول 
فرهنگی نیاز داریم که این تحول فرهنگی 

به کمک خبرنگاران اتفاق خواهد افتاد.
مرادی جانکــی بیان کــرد: در حال حاضر 
خوزستان شاخص سوم امانت کتاب را کسب 
کرده که پیش از این در رده هفتم یا هشــتم 
بوده اســت؛ اکنون بیش از هشت هزار نفر 
در کتابخانه های اهواز عضو هستند و ۱۴ تا 

۱۵ هزار کتاب امانت داده شده است.
به گفته وی؛امانت کتاب در ســال ۱۴۰۲ 
در ۲۰ کتابخانه اهواز به ۳۶ هزار رســیده 
است و با کتابخانه مرکزی تعداد آنها به ۵۶ 

هزار می رسد.
وی بــا بیان اینکــه در چهار ماه نخســت 

ســالجاری ۱۶۰ فعالیــت فرهنگــی در 
کتابخانه های اهواز برگزار شــده اســت، 
تصریح کرد: براساس ســند راهبردی که 
نهــاد کتابخانههای اســتان معرفی کرد 
نقشــه راه ما در این حوزه تعیین شــد که 
طبــق آن برنامه هــا را به مناســبت های 

مختلف اجرا می کنیم.
رئیس کتابخانه های عمومــی اهواز گفت: 
در طول هفتــه و ماه بازدیدهــای میدانی از 
کتابخانه هــا صورت می گیرد تا نســبت به 
ترفیع کتابخانه های اقدامات لازم انجام شود.

مرادی جانکی اظهار کــرد: در حال حاضر 
نقطه نظر ما بیشتر روی خردسال، کودک 
و نوجوان اســت که در این زمینه کارهایی 
انجام شده اســت. به طور مثال طرح طعم 
کتاب با روستا را در روستای جسانیه اهواز 
برگزار کرده اسم که در این برنامه از شیوخ 
دعوت شــد تا کودکان و نوجوانــان را به 

کتابخوانی تشویق کنند.

وی ادامــه داد: از زمــان اجــرای طرح، 
عضوگیری در کتابخانه روســتا بهتر شده 
اســت، به طوری که پیــش از انجام طرح 
۱۳۰ نفر عضــو بودند و اکنــون با افزایش 

حدود ۱.۵ برابر به ۴۰۰ عضو رسیده است.
رئیــس کتابخانه هــای عمومی اهــواز با 

اشــاره به طرح کســب و کارهای کوچک 
بیــان کــرد: در کتابخانــه حجربن عدی 
منطقــه ام الطمیر کلاســهای فرهنگی 
از جمله گلــدوزی، خیاطــی، تعمیر برق 
خانگی،تعمیر موبایل و پوشــاک در قالب 

این طرح از شهریور ماه برگزار خواهد شد.

بوشــهر – هادی مینایی پور  مدیر کانون های 
خدمت رضوی استان بوشــهر گفت: با پیگیری های 
انجام شــده در این مدیریت، ۳۵۰ میلیــارد اعتبار 

اشتغالزایی به مددجویان این استان اختصاص یافت.
مهران خورده بین مقدم در جمع خبرنگاران افزود: از 
این میزان ســهم هر مددجو حدود یک میلیارد ریال 

است که پس از تعیین بانک عامل پرداخت می شود.
وی بیــان کــرد: تســهیلات اشــتغالزایی ویژه 
مددجویــان در بخش هــای مختلفــی همچون 
خیاطــی، آشــپزی، گلخانــه و مکانیــک هزینه 

می شود.
مدیر کانون های خدمت رضوی اســتان بوشهر ادامه 
داد: در ســال جاری نیز ۲ هزار قطعه جهیزیه شامل 
یخچال، ماشین لباسشویی، تلویزیون، وسایل خنک 

کننده و جارو برقی به ۲۰۰ زوج جوان اهدا شد.
خورده بیــن ادامــه داد: اعتبــار اقــلام اهدایی با 
مشــارکت بنیاد کرامت رضوی و خیران بوشهری 

تامین و به زوج های جوان اهداء شده است.
وی اضافه کرد: در ســال گذشــته نیز به ۱۳۵ زوج 
جوان وام ۱۰ میلیونی بدون بهــره با عاملیت بانک 

رسالت به زوج های جوان پرداخت شد.

خورده بین مقدم در بخــش دیگری از صحبت های 
خود عنوان کرد: براســاس آخرین آمــار تاکنون 
۲ هزار نفر بوشــهر عضو کانون های خدمت و ۲۵۰ 
نیز یــاور رضوی )بعد از ۶ مــاه ظرفیت عضویت در 
کانون هــای رضوی قــادر به گرفتن شــیفت ارائه 

خدمت در حرم امام رضا پیدا می کنند( هستند.
وی افــزود: ظرفیت لازم برای نام نویســی در طرح 
خادمیاران وجود دارد و در مشهد مقس نیز شرایط 

موردنیاز این طرح فراهم شده است.
خورده بین مقدم یادآور شــد: تاکنون بالغ بر ۱۵۸ 
کانون عمومی در استان بوشهر ثبت شده که انتظار 
داریم این شمار در پایان سال جاری به ۵۰۰ کانون 

افزایش پیدا کند.

 خرم آباد-فرزانه هداوند مدیرعامل شــرکت 
آب و فاضلاب لرستان گفت: ۶۰ درصد از جمعیت 
شهری استان تحت پوشش شــبکه فاضلاب قرار 

دارد.
یاســر اکبریان با بیان این که چهــار تصفیه خانه 
فاضلاب در لرســتان در مدار بهره برداری اســت، 
اظهار داشــت: ۶۰ درصد از جمعیت شهری استان 

لرستان تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارد.
وی اضافه کرد: فاضلاب ها یکــی از عوامل آلودگی 
محیط زیست هستند که آنها را به طریق بهداشتی 
جمع آوری، تصفیه و مجدداً به طبیعت بازگردانده 

شود.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب لرستان، گفت: 
تصفیه خانه های شــهر خرم آباد با ظرفیت ۸۴ هزار 
مترمکعــب در روز، بروجرد با ظرفیــت ۲۶ هزار، 
الیگــودرز ۱۵ هــزار مترمکعــب در روز و پلدختر 
با ظرفیــت دو هــزار و ۵۰۰ مترمکعــب در مدار 

بهره برداری هستند.
اکبریــان، عنوان کرد: ســاخت پنــج تصفیه خانه 
فاضلاب در شــهرهای ازنــا با ظرفیــت ۱۱ هزار 
مترمکعــب در روز، دورود بــا ظرفیــت ۱۸ هزار، 

کوهدشــت با ظرفیت ۲۶ هزار، نورآباد با ظرفیت 
۱۶ هزار و الشــتر شــش هزار مترمکعــب در روز 
در دســت اجرا اســت.وی در خصوص تأسیسات 
فاضلاب روستایی لرستان، گفت: همچنین تکمیل 
تأسیســات فاضلاب پنج روســتای »کندمینه« 
الیگــودرز، »کفــراج« نورآبــاد، »چغابــدار« و 
»سیاهکل« دورود، »بدر آباد علیا« و »ده محسن« 

خرم آباد جز خدمات دهی این شرکت است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب لرستان، افزود: 
۲۹۵ هزار مشترک تحت پوشش خدمات فاضلاب 
در اســتان لرســتان بوده و طول خطوط شــبکه 
فاضلاب شــهرهای اســتان هزار و ۵۰۰ کیلومتر 

است.

بوشهر لرستان
مدیر کانون های خدمت رضوی استان خبرداد :

اختصاص  350میلیارد ریال اعتبار اشتغالزایی
 به مددجویان بوشهر

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان :
۶۰ درصد از جمعیت شهری لرستان 
تحت پوشش شبکه فاضلاب هستند

رئیس کتابخانه های عمومی اهواز خبر داد:

اجرای کسب و کارهای کوچک در کتابخانه ها
مدیر منطقه ایلام خبر داد:

استقرار اولین جایگاه سیار عرضه نفتگاز 
و۴ در پایانه مرزی مهران یور

ایلام –حسن بیگی  مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه ایلام از استقرار و نصب اولین جایگاه سیار عرضه نفتگاز یورو۴ 
در پنج کیلومتــری پایانه مرزی مهران خبــر داد. پرویز ایدون اظهار 
داشــت: با توجه به در پیش رو بودن اربعین حسینی و به منظور رفاه 
حال زائران و تسهیل در سوخت رسانی، این جایگاه سیار دارای ۲ نازل 
در محل مذکور نصب شد. وی ضمن اشاره به اینکه فعالیت جایگاه یاد 
شده تا برگشت کامل زوار از کشــور عراق ادامه خواهد داشت، افزود: 
جایگاه  نصب شــده با هدف کاهش ترافیک در محدوده داخل شــهر 
مهران جهت اتوبوس های درون شــهری به منظور انتقال زوار است. 
مدیر منطقه ایلام اظهار کرد: برنامه ریزی و افزایش نصب جایگاه های 
ســیار در منطقه برای   سوخت رســانی به ناوگان حمل و نقل درون 

شهری و برون شهری در ایام اربعین در دست اقدام است.

 

۳۳۸ آزاده در استان ایلام وجود 
ایلام –حســن بیگی  مدیــرکل بنیاد شــهید ایــلام از وجود 
۳۳۸ آزاده در اســتان خبــر داد و گفت: از این تعداد ۹۸ نفر شــاغل 
و یا بازنشســته ادارات هستند. جمال اســدی در سومین جلسه ستاد 
گرامیداشت ســالروز ورود آزادگان که با حضور معاون توسعه مدیریت و 
منابع انسانی استانداری استان برگزار شد، اظهار داشت: بنیاد شهید و امور 
ایثارگران به عنوان نهاد متولی نقش مهمی در ترویج و گسترش فرهنگ 
ایثار و شهادت را بر عهده دارد. وی افزود: سالروز ورود آزادگان، فرصت 
مغتنمی اســت تا از مقام و منزلت این عزیزان به عنوان نمونه های از 
ایثار، صبر و پایداری تجلیل شود تا فرهنگ آزادگی در جامعه نهادینه 
شود. مدیرکل بنیاد شهید ایلام تاکید کرد: در راستای تکریم، دستگاه 
های اجرایی موظف هستند آیین گرامیداشت ســالروز ورود آزادگان به 

میهن اسلامی را به نحو احسن برگزار و از آزادگان شاغل تجلیل کنند.

معاون ارشاد استان اعلام کرد:
حضور۲ شهر فارس در مرحله نهایی 

داوری پایتخت کتاب ایران
شیراز- چراغی  معــاون فرهنگی رســانه  ای اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان فارس گفت: امسال شــهرهای »اوَِز« و صدرا« 
از این استان جزء شــهرهای برگزیده مرحله نهایی انتخاب پایتخت 
کتاب ایران قرار گرفتند. غلامرضــا خوش اقبال با یادآوری اینکه ۱۵ 
مرداد نتیجه انتخاب پایتخت کتاب ایران، مشخص شده است، گفت: 
در فهرســت انتخابی، از بین ۱۰۵ شهر کاندید، شــهرهای »اوَِز« با 
کسب ۵۰ و »صدرا« با کســب ۳۲ امتیاز جزء ۱۲ شهر برگزیده قرار 
گرفتند. او با یادآوری اینکه »اوز« در صدر این فهرســت قرار گرفته 
اســت، گفت: انتخاب پایتخت کتاب ایران یک رویــداد ملی با هدف 
ترویج کتابخوانی اســت که براســاس کارنامه و برنامه های شهرها 
در زمینــه اهتمام به تقویــت بســترهای توجه به کتــاب و ارائه 

برنامه های خلاقانه و اثرگذار برای رونق کتابخوانی، انجام می شود.
خوش اقبال افــزود: دی مــاه ۱۴۰۱ اقدامات اولیه بــرای برگزاری 
هشــتمین دوره انتخــاب پایتخت کتاب توســط دفتــر مجامع و 
تشــکل های فرهنگی بنا به سیاســت های معاونت فرهنگی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد بــه ادارات کل ابــلاغ و بر همین اســاس اقدامات 
زیربنایی اولیه، جلســات با دســتگاه های مرتبط با حــوزه کتاب و 

کتابخوانی برگزار شد.

برق  مصرف  رکود 
شد شکسته  گلستان  در 

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق 
گلستان گفت: در شبانه روز گذشته با عبور از یکهزار و پانصد و شصت 

مگاوات، رکود مصرف برق در این استان شکسته شد.
ســید احمد موســوی با اعلام این خبر افزود: این مقــدار مصرف در 
مقایسه با زمان مشابه پارســال ۹۰ مگاوات بیشتر است. وی با اشاره 
به تداوم گرما در اســتان، حجم بالای مصرف و احتمال آسیب دیدن 

شبکه های برق، از مشترکان خواست مصرف خود را مدیریت کنند.
اســتفاده نکردن همزمان از وســایل برقی پرمصرف، تنظیم درجه 
سیستم سرمایشی روی ۲۴ به بالا، استفاده متناوب از پنکه و کولر در 
ساعت های اوج مصرف و خاموش کردن لامپ های اضافی و خاموش 
کردن وسایل سرمایشی ادارت در ســاعات غیر اداری، توصیه مدیر 

عامل شرکت توزیع نیروی برق استان به مشترکان است.
رکود مصرف برق در گلستان شکسته شدرکود مصرف برق در گلستان 
شکسته شدرکود مصرف برق در گلستان شکسته شدرکود مصرف برق 

در گلستان شکسته شدرکود مصرف برق در گلستان شکسته شد
بر اساس پیش بینی هواشناسی گلستان؛ الگوی تابستان تا آخر هفته 
در استان حاکم خواهد بود. بر این اساس؛ آسمان استان در این مدت، 
صاف تا کمی ابری اســت و دمای هوا به تدریج، ۲ تا ۴ درجه ســانتی 
گراد کاهش خواهد یافت. در مناطق مســتعد نیز، وزش باد نســبتاً 

شدید به همراه گرد و غبار، دور از انتظار نخواهد بود

مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران:
ح ضربتی تولید  تسریع اجرای طر

وزی گاز مستلزم تلاش شبانه ر
کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرعامــل شــرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران در بازدید دوره ای از  رونــد اجرایی طرح ضربتی تولید 
گاز ، برنامه ریزی علمی ، کارجهادی و تلاشهای شبانه روزی  را زمینه 

ساز تحقق این امر دانست.
 مهندس مهدی حیدری ، با حضور در منطقه عملیاتــی آغار و دالان در 
جریان روند اجرایی طرح ضربتی تولید میادین دی و آغارقرار گرفت و با 
تقدیر از تلاش شبانه روزی همکاران ستادی و عملیاتی برای طرح ضربتی 
و تحقق تولید تکلیفی ، خواستار تداوم این روند و تسریع در اجرای أمور 
شــد.   وی با اشــاره به تعدد پروژه های در دســت اقدام شرکت نفت 
مناطق مرکزی ایران در گســتره ۱٧ اســتان به خصوص در استان 
فارس که در حوزه فعالیت شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی 
است ،  خاطرنشان کرد:  پیشرفت پروژه ها در راستای افزایش تولید، توان 
ظرفیت ذخیره سازی و کمک به تداوم تولید شرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران، بایستی به صورت مستمر مورد بررسی قرار گرفته و  درجهت رفع 

موانع و تنگناهای موجود اقدامات لازم انجام شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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آذربایجان غربی

ومیه بهره برداری از سامانه پایش واحد های آلاینده در ار
ارومیه-رحیــم جباردخت ســامانه پایــش واحد هــای آلاینده و 
مرکزآموزش بین کارگاهی در شــهرک فناوری الکترونیک وصنایع غذایی 
ارومیه به بهره برداری رســید.همزمان بــا روز حمایــت از صنایع کوچک 
ســامانه پایش واحد های آلاینده مستقر در شــهرک فناوری الکترونیک و 

صنایع غذایی ارومیه رونمایی شــد.مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی 
آذربایجان غربی در مراسم بهره برداری از این ســامانه گفت: سامانه پایش 
واحد هــای آلاینده با همــکاری محیط زیســت، شــهرک های صنعتی و 
دادستانی برای شناســایی و رصد واحد های آلاینده مستقر در شهرک های 

صنعتی راه اندازی شده است. امیر شهســوار افزود: راه اندازی این سامانه در 
مدت دو ماه توسط کارشناسان صورت گرفته است.

وی از راه اندازی مرکز آموزش بین کارگاهی کلینیک توسعه کسب و کار  در 
این شهرک به مناسبت روز صنایع کوچک  نیز خبرداد.

قزوین-مریم نقدی  طی مراســمی باشــکوه بازدیــد از پروژه های 
شــهرداری و تجلیل ازخبرنگاران توســط شورای شهر و شــهردار در 

تالارشهر قزوین برگزار شد.
مهدی صباغی شهردار قزوین در این مراســم بیان کرد: شهرداری ها با 
بیش از ۶۴۰ نوع خدمات متنوع در همه شــئون شهروندان تاثیرگذارند 
و بدون تردید همکاری خبرنــگاران مانند یک بــازوی اجرایی برای ما 
اهمیت دارد و بایستی از این ظرفیت بخوبی اســتفاده کنیم تا به اهداف 

خود دست یابیم.
صباغی تصریح کرد: طرح های مهمی در دو ســال گذشته آغاز شده که 
برخی در سال جاری افتتاح خواهد شــد و مردم از خدمات آن بهره مند 

می شوند.
شــهردار قزوین گفت: طرح کمربندی ســبز قزوین که تردد شهروندان 
در یک مسیر ۱۲ کیلومتری از جنوب غرب تا شمال شرق را بدون توقف 

ممکن می کند با حضور مسئولان کشوری افتتاح خواهد.
وی اضافه کرد: در دو ســال گذشته بدهی بانک شــهر تسویه شد و طرح 
کمربندی حنوب غرب به شــمال شــرق در حال اجراســت و بزودی با 
حضور مقامات کشوری افتتاح خواهد شد که این کار بزرگ و مهم نقش 

مهمی در تسهیل ترافیک داخل شهر خواهد داشت.

شــهردار قزوین تصریح کرد: با افتتاح این کمربندی ســبز از میدان تره 
بار تا میدان شورا به مسافت ۱۲ کیلومتر را شــهروندان می توانند بدون 
توقف و تقاطع و چراغ راهنمایی طی کنند و داخل آن نیز چند طرح دیگر 
مانند مسیر دوچرخه سواری، جاده سلامت، اتاق مادر و کودک، دریاچه 
مصنوعی و سپتیک برای باغستان پیش بینی شده که عملیاتی می شود.

صباغی یادآورشــد: همچنین دو دریاچه ذخیره آب در باراجین درحال 
احداث است که ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد تا آبهای سطحی جمع 

آوری شده و برای آبیاری فضای سبز استفاده شود.
وی اظهارداشــت: توجه به امور فرهنگی نیز با رویکرد شورا مورد توجه 
بــوده و ایجاد فرهنگســرا در مناطق کــم برخوردار مانند هــادی آباد، 
چوبیندر و نصرت آباد، عملیاتی شده و تجلیل از شخصیت های فرهنگی، 
ورزشــکاران، هنرمندان، خبرنگاران و مدال آوران و تیم شمس آذر نیز 
مورد توجه است.شهردارقزوین تصریح کرد: امیدواریم در کنار همراهی 
شــورا و تعامل خبرنگاران و رســانه ها بتوانیم شــهری زیبا و آرام برای 

زندگی شهروندان مهیا کنیم.
علی فرمانی رئیس شورای اسلامی شــهرقزوین در این مراسم با تبریک 
روز خبرنگار اظهارداشت: روشــنگری جامعه مدیون تلاش خبرنگارانی 
است که با جسارت و قلم خود در مسیر اطلاع رســانی گام برداشته اند و 

در این راه ثابت قدمند.
وی بیان کرد: خبرنگاران بعنوان پل ارتباطی بین مردم و مســئولان می 
توانند با شناسایی چالش ها و مشــکلات، مطالبات را به مدیران منتقل 

کرده و در گره گشایی از امور تسریع کنند.

با حضور مسئولان کشوری؛

شود می  افتتاح  ودی   ز به  وین  قز شهر  سبز  کمربندی 

وین قز

اصفهان

اصفهان-مریم مومنی معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان 
اصفهان از به کارگیری مددجویان مستعد اشتغال این نهاد در صنایع کوچک 
این استان خبر داد. احمد رضایی معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد 
امام خمینی)ره( استان اصفهان، همزمان با سالروز حمایت از صنایع کوچک 
با اعلام این خبر، اظهار داشــت: از ســال گذشــته تاکنون ۲۹۰ مددجوی 
مستعد اشــتغال به کارفرمایان صنایع کوچک و بنگاه های اقتصادی استان 

معرفی و مشغول به کار شدند.
احمد رضایی، توانمندســازی اقتصــادی و ایجاد اشــتغال پایدار برای 

خانوارهای تحــت حمایــت و پنج دهک پاییــن درآمــدی جامعه را از 
اهــداف اصلی معرفــی مددجویــان به صنایــع کوچک خوانــد و ادامه 
داد: کارفرمایــان صنایع کوچــک و بنگاه های اقتصادی بــا به کارگیری 
مددجویان، تســهیلاتی بالغ بر ۴۳ میلیارد و ۶۴۰ میلیون تومان دریافت 

کرده اند.
وی ضمن اعلام آمادگی این نهاد در ســطح اســتان برای معرفی کارجویان 
تحت پوشــش به کارفرمایان بنگاه های اقتصادی جهت تامین نیروی کار، 
افزود: بیشــترین آمار بکارگیری مددجویان در صنایع کوچک اســتان، در 

شهرســتان دهاقان بوده که با معرفی ۵٧ مددجوی مستعد اشتغال و با ارائه 
تســهیلاتی بالغ بر ۶ میلیارد و ۱٧۰ میلیون تومان بــه کارفرمایان صورت 

گرفته است.
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد اســتان اصفهان، با اشاره به برنامه 
های این نهاد برای اشتغال پایدار و رسیدن مددجویان به مرحله خودکفایی، 
گفت: امسال ارائه آموزش منجر به اشــتغال برای ۳۵۰ مددجوی متقاضی، 
همچنین معرفی هزار و ۱٧۰ مددجوی مســتعد اشتغال به مراکز کاریابی از 

جمله برنامه هایی است که در راس فعالیت های این حوزه قرار دارد.

معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد استان :
۲۹۰ مددجوی اصفهانی در صنایع کوچک بکار گرفته شدند
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تجمیع کارت های بانکی به کجا رسید؟
به دنبال مطرح شــدن موضوع تجمیع کارت های بانکی شهروندان در 
کارت  ملی هوشمند اخیرا تفاهم نامه ای میان یک بانک و سازمان ثبت 
احوال امضا شده است که شــهروندان از این طریق بتوانند به زودی از 

کارت ملی خود به عنوان کارت بانکی نیز استفاده کنند.
کارت ملی هوشمند، مجموعه ای از اطلاعات فردی، هویتی و زیستی را 
در خود دارد و به علت تدابیر امنیتی ویژه، به راحتی قابل جعل نیســت. 
همچنین کارت  شناســایی ملی )از نوع الکترونیکی( مزایای بسیاری از 
جمله فراهم شــدن امکان امضای دیجیتالی و همچنین تصدیق هویت 

افراد به شکلی مطمئن تر را به همراه دارد.  
کارت های هوشــمند ملی می تواند به عنوان یک کلید ورود مناســب 
برای کاربردهایی مانند هدفمند کردن یارانه ها، سلامت الکترونیکی و 
کاربردهای انتخابات و سایر خدمات شهروندی مورد استفاده قرار گیرد 
و با ارائه ســه کاربرد اصلی »شناســایی«، »تصدیق هویت« و »امضای 
دیجیتال« این امکان را فراهم می کند تــا بتوان از آن به عنوان یک ابزار 

چندکاره استفاده کرد.
برای همین چند سالی است که موضوع تجمیع سایر کارت ها در کارت 
ملی هوشمند مطرح شده اســت؛ درواقع مســئولان بر این باور بودند 
که ارائه کارت های هوشــمند متعدد توسط دســتگاه ها به مردم باعث 
هدررفت بودجه کشور می شــود و حتی در برخی موارد یک نهاد چند 
کارت هوشمند صادر می کند و قدرت تجمیع خدمات را در خود ندارد 
و درنهایت نتیجه این اقدام سردرگمی بیشتر مردم در مراجعات اداری 

است.
کارشناســان حوزه بانکداری الکترونیکی در ایــن زمینه معتقدند این 
اتفاق در دو قالب امکان تکنولوژیکی و امکان اجرایی قابل بررسی است 
که به لحاظ تکنولوژیکی این امکان وجــود دارد که یک کارت هم برای 
احراز هویت و هم برای دیگر مسائل بانکی یا خدماتی مورد استفاده قرار 
بگیرد. در واقع می توان تمام کارت های فعلی که در دســت مردم است 
اعم از کارت های مغناطیســی و هوشمند را در تنها یک کارت هوشمند 

تجمیع کرد.
آنها تأکید کردند اما به لحاظ اجرایی واقعیت این اســت که هر کدام از 
این کارت های موجود در دست مردم، متعلق به یک سازمان یا شرکت 
خاص است و در حال حاضر مدیریت یکپارچه ای که بتوان از طریق آن 

تجمیع کارت ها را انجام داد، فعلا در کشور وجود ندارد. 
هنگامی که همه کارت ها در یک کارت تجمیع شــوند، زمانی مشــکل 
به وجود می آید که صاحب کارت، کارتش را گم کند. او برای ســوزاندن 
و صدور دوبــاره کارت باید با تک  تک ســازمان هایی کــه در آن کارت 
خدماتی ارائه می دهند، تمــاس برقرار کرده، مراحــل اداری را طی و 

تاییدیه بگیرد.
اما در عین حال یک پیشــخوان واحد می تواند این مساله را حل کند، به 
این صورت که به همه ارگان ها اعلام کند که فلان شهروند کارتش را گم 

کرده و درخواست صدور دوباره کارت را انجام دهد.
برخی دیگر هم معتقدند کارت های هوشــمند ملی بــه لحاظ فنی در 
سطحی هستند که بتوانند همه کارت ها را در خود جای دهند، اما برای 
تجمیع کارت ها این کافی نیســت، چرا که از نظر عملی هر ســازمان یا 
بانکی از فرآیندهایی برای صدور و احراز هویت کاربران خود اســتفاده 

می کند که روند طولانی را برای خود دارد.
 اما نکته منفی آن همانگونه که پیشــتر به آن اشاره شد، از دست رفتن 
یکباره اطلاعات هنگام مفقود شــدن کارت شهروند است که باید برای 
دریافت مجوز روند اداری طولانی ســازمان های مختلف صادرکننده 

کارت ها را طی کند.

بانک مرکزی هر از چند گاهی نســبت به اجاره حســاب یا کارت های 
بانکی به افراد غیر هشــدار می دهد؛ رییس پلیــس فتای پایتخت هم 
هشــدار داده که به هیچ عنوان کارت خــود را در اختیار افراد دیگری 
قرار ندهند و توجه داشته باشند که در صورت اجاره کارت بانکی خود 
در جرائم مجرمانه ای که با آن کارت انجام شــود، سهیم خواهند بود. 
بر این اســاس پلیس هم در کنار هشدار نســبت به اجاره کارت های 
بانکی، راهــکاری را برای مقابله با این اقدام ارائــه و اعلام کرده بود که 
نظام بانکی و صدور کارت های بانکی باید به سمت وسویی برود که در 
نهایت هر فردی بتواند با کارت ملــی خود به عنوان کارت بانکی خرید 

کند.
در نتیجــه کارت ملــی می توانــد کار کارت بانکی را انجــام دهد. این 
پیشنهاد به نظام بانکی و جزو مطالباتی بوده است تا موضوع کارت های 

بانکی سر و سامان داده شود و بخشی از بستر جرم از بین برود.
درنهایت با همه اما و اگرهایی که درباره این موضوع وجود داشت اخیرا 
با امضای تفاهم نامه همکاری مشترک میان سازمان ثبت احوال کشور 
و بانک ملی جمهوری اســلامی ایران تجمیع کارت هــای خدماتی در 
کارت ملی هوشــمند کلید خورد. از موضوعات این تفاهم نامه می توان 
به تبادل اطلاعات برای عملیاتی شــدن کارت هوشــمند ملی به جای 
کارت بانکی و طراحی و تولید ســلول های متناظر از جمله ســرویس 
تطبیق اثر انگشــت کارت ملی، بهره برداری بانک از ســامانه استعلام 
الکترونیکی هویت انفرادی، استعلام نشانی افراد و سامانه پایگاه سببی 
و نسبی و تدوین و ارائه کسب و کار مبتنی بر احراز هویت غیر حضوری 

اشاره کرد.
در این راستا از سوی بانک طرف تفاهم نامه اعلام شده بحث کارت ملی 
هوشمند یکی از دغدغه های سال های گذشــته بوده با تدبیر سازمان 
ثبت احوال چاپخانه بانــک ملی چاپ کارت های ملی هوشــمند را در 
دســتور کار قرار داده تا به عنوان دســتگاه همکار ایــن خدمات را به 

شهروندان ارائه کند. 
همچنین ســرمایه گذاری در پروژه های آتی و مشــترک در بحث های 
هویتی و سببی نسبی به صورت مشترک با ســازمان ثبت احوال انجام 
خواهد شــد تا در جهت تحقق دولت الکترونیک گام موثری را برداشته 

شود.
بنابراین با ایــن اقدام و امضــای تفاهم نامه همکاری مشــترک میان 
ســازمان ثبت احوال و بانک ملی جمهوری اسلامی ایران و آغاز تجمیع 
کارت های خدماتی در کارت ملی هوشــمند این انتظار وجود دارد که 
شــهروندان از این طریق بتوانند از کارت ملی خــود در آینده به عنوان 

کارت بانکی استفاده کنند.

وزیر نفت:
 تولید نفت ایران به ۳ میلیون و ۱۹۰ هزار

 بشکه رسید
وزیر نفت با بیان اینکه امروز تولید نفت ایــران به 3 میلیون و 19۰ هزار 
بشکه در روز رســیده اســت، گفت: 3۶ میلیارد دلار پروژه در شورای 
اقتصاد بــرای بهینه ســازی در بخش هــای مختلف داریــم و اگر در 
بهینه ســازی مصرف خوب کار کنیم بخش اعظمــی از ناترازی انرژی 

جبران می شود.
جواد اوجــی در آیین گشــایش کنفرانــس و نمایشــگاه بین المللی 
بهینه ســازی مصرف و بهره وری انرژی ایران، با اشــاره به اینکه امروز 
صنعت نفت یکی از مهم ترین صنایع کشــور است، افزود: تأمین امنیت 
انرژی کشــور برعهده این وزارتخانه اســت و 9۵ درصد انرژی کشور از 
نفت تأمین می شــود.وی ادامه داد: موضوع ناترازی گاز و فرآورده های 
نفتی مقوله مهمی است که شــامل افزایش تولید و بهینه سازی مصرف 
می شــود. در دولت ســیزدهم با همراهی مجلس شــورای اســلامی 

برنامه ریزی خوبی برای افزایش تولید نفت و گاز شده است.
وزیر نفت با اشــاره به اینکه امروز به عدد 3 میلیون و 19۰ هزار بشــکه 
تولید نفت رســیدیم و یک میلیــارد مترمکعب گاز در کشــور تولید 
می شــود، گفت: البته ظرفیت تولید نفت 3 میلیون و ۸۵۰ هزار بشکه 

در روز است.
اوجی با تأکید بــر بهره بــرداری از 1۵ میلیارد دلار پــروژه نیمه تمام 
نفتی پارســال افزود: امســال نیــز 1۲ میلیارد دلار پــروژه نیمه تمام 
به بهره برداری می رســد که افزایــش تولید گاز، نفــت و فرآورده های 
نفتی را رقم خواهــد زد.وی ادامه داد: از جمله ایــن طرح ها می توان به 
بهره برداری از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی اشاره کرد که ۵۰ میلیون 

مترمکعب به ظرفیت فرآورش گار کشور اضافه کرد.
وزیر نفت به بهره برداری از فاز ۲ طرح توســعه پالایشــگاه آبادان اشاره 
کرد و گفت: با بهره بــرداری از این طرح، ۲1۰ هزار بشــکه به ظرفیت 
پالایشــگاه آبادان و ظرفیت پالایش نفت کشــور افزوده شد. در زمینه 
جمع آوری گازهای مشــعل نیز پروژه ان جی ال 3۲۰۰ به بهره برداری 
رســید.اوجی افزود: این روزها نیز آماده بهره بــرداری از فاز 11 پارس 
جنوبی هستیم که ۲۰ سال روی کاغذ مانده بود و در آینده ای نزدیک با 
حضور رئیس جمهوری به بهره برداری می رسد. پروژه های دیگری نیز 

در دستور کار است.
وی تأکید کرد: با وجود افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز در کشــور، اما 

در بخش مصرف نیز باید بهینه سازی انجام شود.
وزیر نفت با اشــاره به اینکه در این دولت و مجلــس انقلابی طرح های 
خوبی داشــتیم، گفت: مــاده 1۲ از ســال 9۲ به تصویب رســید، اما 
انگیزه ای برای ســرمایه گذار ایجاد نمی کرد. در این زمینه نشست های 
زیادی در مجلس شــورای اســلامی برگزار شــد و بــا بهره گیری از 

دیدگاه های مجموعه صنعت نفت تغییراتی در این قانون به وجود آمد.
اوجی با بیان اینکه اگر در بهینه ســازی مصرف خــوب کار کنیم بخش 
اعظمی از این ناترازی انرژی جبران می شــود، اظهار کرد: 3۶ میلیارد 
دلار پروژه در شــورای اقتصاد برای بهینه سازی در بخش های مختلف 

داریم.

وی گفت: همچنین در قانون بودجه ســال 14۰۲ حساب بهینه سازی 
شکل گرفت که از محل صرفه جویی سوخت یا همان سوخت یا معادل 
آن به قیمت فوب خلیج فارس را به ســرمایه گذار تحویل دهیم و برای 

سرمایه گذار انگیزه ایجاد کنیم.

افغانستان اجازه بازدید از سد کجکی را به تیم 
فنی ایرانی نداد

متأســفانه مقامات افغانســتان اجازه بازدید از مخزن سد کجکی را که 
در تصاویر ماهواره ای مشخص اســت ذخایر آبی مناسبی دارد، به تیم 
فنی ایران ندادند.محمدجوانبخت معاون وزیر نیرو در نشســت خبری 
با اصحاب رسانه گفت: شــرایط آبی کشــور خاص و از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است هم از منظر منابع آبی که کشــور خشکی هستیم و هم 
تغییر اقلیم که در سال های اخیر باعث اتفاقات جدی شده است که ما را 

با محدودیت منابع آبی مواجه کرده است.
وی ادامه داد توسعه مصرف آب به همراه این محدودیت اتفاق افتاد که 

در حال مدیریت آن هستیم.
جوانبخت خاطر نشــان کرد: هر ســاله با صدها نقطه تنش آبی مواجه 
می شویم و سال گذشته تمام شدن آب ســد اکباتان همدان سد نهبند 
در تبریز خالی شــده که همکاران توانستند یک متر مکعب در آن جای 
گذاری کنند.وی ادامه داد: ما با دو مســئله مواجه هســتیم، یکی زیر 
ساخت ها که به معنای آن اســت که در جایی که باشــد به معنای آب 

رسانی نیست زیرا به زیر ساخت ها برای انتقال، پمپاژ و..... نیاز دارد.

به گفته این مقام مســئول ســد دوســتی که ســد مشــترک ایران و 
ترکمنستان است و این سد تأمین کننده آب مشهد است و برای اولین 

بار آب وارد این سد نشد.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا در رابطه با اخبار منتشــر شده مبنی 
بر بازدید هیئت ایرانــی از هیرمند گفت: با کمــک وزارت امور خارجه 
بالاخره اجازه بازدید از ایســتگاه آب سنجی بالادســت سد کجکی به 
تیم فنی ایران داده شد و تیم فنی ایران در این بازدید، مشاهده کرد که 

جریان آب به سمت سد کجکی برقرار است و آب در جریان است.
جوانبخت ادامه داد: در معاهده بین ایران و افغانســتان مشخص شده 
که سالانه ۸۲۰ میلیون متر مکعب سهم ایران است و در چند سال اخیر 
آبی به سمت ایران رها سازی نشد که استدلال طرف مذکور خشکسالی 
است.به گفته این مقام مسئول اگر چه این بازدید صورت گرفت اما این 
بازدید در هر زمانی نمی تواند تأمین کننده نظر ما باشد زیرا در ماه های 

مختلف بارش متفاوت است و سطح آب فرق دارد.
وی با اشاره به اینکه ایران درخواست بازدید از سدکجکی را داد اما با آن 
موافقت نشد، ادامه داد: متأسفانه در این سفر، مقامات افغانستان اجازه 
بازدید از مخزن ســد کجکی را که در تصاویر ماهواره ای مشخص است 

ذخایر آبی مناسبی دارد، به تیم فنی ایران ندادند.

صفحه 8
سه شنبه      2۴ مرداد 1۴02    شماره 1387

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

از کاهش کارت سوخت در جایگاه ها تا تعیین سقف برای خرید بنزین

صفر تا صد تصمیمات جدید بنزینی

خریدار  نه تنهــا وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
بلکه وزیر نفت در کنار سایر مقامات دولتی بر این 
نکته تاکید دارند که برنامه ای برای افزایش قینت 

بنزین در دستور کار نیست.
 در فاصله ای بســیار کوتاه از اعلام نظر وزیر نفت و 
خاندوزی، وزیر امــور اقتصادی و دارایی درباره ی 
اینکه برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداریم، 
خبرهایی در خصوص محدودیــت عرضه بنزین 

منتشر شد.
حالا روشن می شود سیاســت دولت در این حوزه 
بسنده کردن به تکذیب اســت و با اعلام بخشی از 
واقعیت تلاش دارند نسبت به مدیریت فضا اقدام 
کنند. در حقیقــت در روزهایی که این دو مقام در 
جمع خبرنگاران از نبود برنامه برای بنزین سخن 
می گفتند، طرح جدید بنزین اجرایی شــده بود و 
سقف عرضه بنزین در اســتان های مختلف ابلاغ 
گردیده بود. اجرای سیاســت های اعلام نشــده 

برای افکار عمومی البته سابقه ای دیرینه دارد.
همه می پرسیدند دلیل شــلوغی پمپ بنزین ها 
چیســت و چرا برخی جایگاه ها تعطیل شده اند. 
تنها کسانی از ماجرا مطلع می شدند که خود برای 
سوختگیری به جایگاها مراجعه کنند و آن زمان 
در می یافتند که سقفی برای سوختگیری حتی با 

کارت های شخصی تعیین شده است.

جزییاتی از طرح جدید
 ســخنگوی صنف جایگاهداران ســوخت گفت: 
از 1۲ روز پیــش با هــدف مدیریت بهتــر توزیع 
ســوخت و عمل به مصوبه قانونی مجلس، سقف 
سوخت گیری با کارت ســوخت شخصی و کارت 

اضطراری جایگاه تغییر کرد.
رضا نــواز با بیــان اینکــه ســال 14۰۲ را با دو 
ابرچالش آغاز کردیــم، افزایش بــالای مصرف 
و مصوبه مجلــس در خصوص الزام اســتفاده از 
کارت سوخت شخصی، این دو چالش بود، اظهار 
کرد: هرچه جلوتر آمدیم اســتفاده مردم از کارت 
سوخت بیشتر شد اما با افزایش مصرف نیز مواجه 

بودیم.وی افزود: در نهایت تصمیم گیران 1۲ روز 
است که محدودیت سقف ســوخت گیری در هر 
بار را در جایگاه های ســوخت پیاده سازی کردند، 
بدین شکل که به چهار مدل 1۵ لیتر، ۲۰ لیتر، 3۰ 
لیتر و 4۰ لیتر برای کارت آزاد جایگاه ها در هر بار 

سوخت گیری در کشور مواجه هستیم.
ســخنگوی صنف جایگاهداران ســوخت با بیان 
اینکــه برای کارت های شــخصی نیــز 3۰ لیتر، 
4۰ لیتر و ۶۰ لیتر را مواجه هســتیم که در هر بار 
مراجعه می توان از آن اســتفاده کرد، گفت: برای 
خودروهای شــخصی زمانی که خودرو یکبار ۶۰ 
لیتر را دریافت می کند، ۶۰ لیتر دوم را بین ســه 
تا هشــت ســاعت زمان لازم دارد تا مجدد بتواند 

دریافت کند.
نواز ادامــه داد: اگر فرد از اســتان خارج شــود، 
می تواند بلافاصله سوخت گیری کند و ممانعتی 
در این باره وجــود ندارد، در تهــران نیز صرفا در 
کارت آزاد جایگاه از ۶۰ لیتر بــه 4۰ لیتر کاهش 
پیدا کرده، در کارت سوخت شــخصی، ۶۰ لیتر 
است اما با فاصله های چند ساعته مردم می توانند 

استفاده کنند.

کارت شخصی بیاورید
پیش از این نیز همین سیاســت از ســوی دولت 
آزموده شد. درست در میانه تایید و تکذیب ها در 
خصوص نبود طرح تازه برای بنزین، فروش بنزین 
با کارت جایگاه ها منع شده بود. وقتی خبر پیچید 
که کارت جایگاه ها جمع آوری شــده است، دور 
جدیدی از تایید و تکذیب ها آغاز شد. ابتدا گفتند 
تغییری اتفاق نیفتــاده در نهایت تاکید کردند که 
سوختگیری با کارت شــخصی در دستور کار باید 

قرار گیرد.
در نهایت علی اکبر نژادعلی، مدیرعامل شــرکت 
ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایــران گفت:بر 
اســاس تبصره 14 قانون بودجــه 14۰۲ وزارت 
نفت و شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی 
مکلف شد در نیمه اول ســال 14۰۲ ساماندهی 

کارت هــای هوشــمند ســوخت در جایگاه ها و 
اســتفاده از کارت سوخت هوشــمند شخصی را 
انجام دهد.بــه گفته او، 9۰ درصــد خودروهای 
بنزین سوز و 9۵ درصد خودروهای نفت گاز سوز 

باید از کارت های سوخت خود استفاده کنند.
معاون وزیر نفت گفت: از ابتدای ســال براساس 
ابلاغیــه همیــن بنــد قانونــی، آمدیــم بعد از 
اطلاع رســانی های مناســبی که در حوزه های 
شهرســتان های مختلــف انجام شــد، تمامی 
کارت های ســوختی را که مردم درخواست کرده 
بودنــد چه به صــورت کارت هــای المثنی و چه 
به واسطه خودروهای نو شــماره و نوپلاکی را که 
شــماره گذاری می شــد پس از آماده سازی در 

اختیار مردم قراردادند.
نژادعلــی گفت:کارت های هوشــمند ســوخت 
شخصی مردم، هم سهمیه نرخ اول 1۵۰۰ تومانی 
هســت و هم ســهمیه اعتباری نرخ دوم سه هزار 
تومانی، اعداد ســهمیه هم تغییری نکرده همان 
ســهمیه هایی که از قبــل مردم می توانســتند 
استفاده بکنند، همان ســهمیه ها هم روی کارت 
سوختشــان هســت، حالا این بهبود نظام توزیع 
بنزین به خاطر این هست که ما وقتی که شخصی 
با کارت شخصی خودش ســوختگیری می کند 
عملا براســاس فرآیندهای داده ای و بررسی های 
داده ای، می توانیــم متوجه بشــویم کــه در چه 
گروه های خودرویــی، ما باید چــه تمهیداتی را 

ببینیم برای این که مردم راحت تر باشند.
در عمــل امــا بــه تدریــج حتــی جایگاه های 
ســوخت گیری بین راهی نیز از فروش بنزین در 
ساعات روز منع شــده و مراجعان حتی در صورت 
نداشتن کارت بنزین شخصی مجبور می شدند تا 
ساعت دوازده شــب معطل سوختگیری بمانند تا 

بتوانند از کارت جایگاه استفاده کنند.
به نظر می رسد برنامه دولت برای مدیریت بنزین، 
برنامه ای طراحی شــده و چراغ خاموش اســت و 
تصمیمات بدون اعلام قبلی جامــه ی اجرا بر تن 

می کنند.

خریــدار  مدیر عامل شــرکت صنعتــی مپنا 
گفت:کل ســرمایه گذاری انجام شــده توســط 
این شرکت شــش و نیم میلیارد یورو بوده که در 
نیروگاه، انرژی های تجدید پذیــر، حمل و نقل و 

صنایع انجام شده است.
 محمد اولیا مدیر عامل شــرکت صنعتی مپنا در 
نشست خبری با اصحاب رسانه گفت: کل سرمایه 
گذاری انجام شــده توسط این شــرکت شش و 
نیم میلیارد یورو بوده کــه در نیروگاه، انرژی های 
تجدید پذیر، حمــل و نقل و صنایع انجام شــده 
اســت.وی ادامه داد: مجمــوع فعالیت های مپنا 
با کشــورهای همســایه برای احداث نیروگاه و 
تعمیرات و ســرویس دهی از پروژه های شاخص 
این شرکت به شــمار می آید و بیشترین همکاری 

را با کشور عراق دارد.
مدیرعامل مپنــا اضافه کرد: گــروه مپنا علاوه بر 
پروژه های بین المللی با کشــورهای همسایه در 
کشورهای عمان، اندونزی و پاکستان هم طرح ها 

و پروژه های تعمیرات و نگهداری هم دارد.
وی ادامــه داد: طرح هــای برای تأمیــن برق در 
سوریه نیز داشــته ایم و در بخش توربین تاکنون 

3۵ توربین بزرگ صادر کرده ایم.
به گفته مدیرعامل مپنا چهار سال اخیر در بخش 
احداث نیــروگاه در کشــورها ۸۰۰ میلیون یورو 

سرمایه گذاری انجام شده است.
اولیا گفت: این گروه طرح های برقی متعددی در 
عراق در حال انجام دارد که بخش نیروگاه سازی 
و سایر بخش های برق این کشــور است. تا کنون 

ســه هزار و ۵۰۰ مگاوات قــرارداد برقی در عراق 
انجام شــده که رضایت عراق را به همراه داشــته 
است.وی ابراز امیدواری کرد: با تأمین مالی سایر 
طرح ها از ســوی عراق ســرعت اجرای پروژه ها 

افزایش می یابد.
مدیرعامــل مپنا اضافــه کرد: صــادرات برق در 
اختیار وزارت نیرو اســت، اما مپنا هم نقش خود 
را ایفا کرده اســت.وی در رابطه با ظرفیت تبدیل 
ایران به قطب برق منطقه ادامــه داد: این کار نیاز 
به زیرســاخت های زیادی دارد، امــا طرح های 

بین المللی مپنا نشان داده می شود.
مدیرعامــل مپنا در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
وضعیت فعالیت های هوایی گفــت: این گروه به 
بخش ساخت موتورهای هواپیما ورود پیدا کرده 
و طرح هایی هــم در این بخش وجــود دارد در به 
خصوص در زمینــه موتور هواپیمای مســافری 
داریم.اولیا ادامه داد: قــرارداد تعمیر و نگهداری 
توربو کمپرســور بــه نتیجه رســیده و به زودی 
اجرایی می شود. این قرارداد سه ساله است که در 

پارس جنوبی اجرایی می شود.
وی در باره فعالیــت مپنا در بخــش حمل و نقل 
ریلی هم گفت: از اواخر دهه ۸۰ فعالیت در بخش 
حمل و نقل ریلی شروع شده و طرح های مختلفی 
اجرا شده است مدیرعامل گروه مپنا از تلاش این 
شــرکت برای برقی ســازی بخش حمل و نقل و 
توسعه آن خبر داد و گفت: ســاخت نیروگاه های 

کلاس )F( با قوت ادامه خواهند یافت.
وی در باره طرح برقی سازی تهران ادامه داد: این 
طرح با همکاری وزارت صمت، شهرداری تهران و 

مپنا اجرایی خواهد شد.
مدیرعامــل مپنا خاطرنشــان کــرد: مپنا برای 
اجرای این طرح شــروع به احداث ایستگاه های 
شارژ خودرو کرده و نیز قرارداد برقی سازی ۵۰۰ 
دســتگاه اتوبوس را با شــهرداری تهران منعقد 

کرده اســت.اولیا افزود: مبلغ این قــرار داد هفت 
هزار و 3۰۰ میلیارد تومان اســت و تاکنون هفت 
نقطه ایستگاه شارژی نصب شده است. مقرر شده 
تا ســال آینده پنج هزار دستگاه شــارژ در تهران 

نصب شود و زیر ساخت ها توسعه داده شود.
وی با اشــاره بــه تــردد 13۰ هــزار موتوربرقی 
در تهــران در مدت ۵ ســال آینــده، اضافه کرد: 
تأمین برق مــورد نیاز این موتورها توســط مپنا 
انجــام می شــود و بالای هــزار میلیــارد تومان 

سرمایه گذاری در این زمینه خواهد شد.
اولیا خاطر نشــان کــرد: تــلاش و اقداماتی در 

راستای رفع ناترازی برق انجام گرفته است.
به گفته مدیر عامــل گروه صنعتــی هم زمان با 
روی کار آمدن دولت سیزدهم تلاش خود را رفع 
ناترازی برق را انجــام داد به گونه ای که یک هزار و 
۲۰۰ مگاوات نیروگاه در ســال 14۰۰ وارد مدار 
کرد.وی ادامه داد: ســال 14۰1 هم حدود ســه 
هزار مگاوات نیروگاه و امســال نیز دو هزار و ۵۰۰ 
مگاوات نیروگاه وارد مدار خواهد شد. تعدادی از 
واحدهای نیروگاهی از ابتدای امســال راه اندازی 
شده اند و نیروگاه ســبلان واحد بخار آن به زودی 

به بهره برداری می رسد.
این مقام مســئول اضافــه کرد: واحــد نیروگاه 
موبایلی در تهران به بهره برداری خواهد رســید 
و نیروگاه المهدی هم در مــدار بهره برداری قرار 
خواهد گرفت.به گفتــه اولیا اگر ایــن مطالبات 
کمک شوند وضعیت طرح های مپنا بهتر خواهد 

شد.
اولیا میزان مطالبات را حــدود 1۷۰ هزار میلیارد 
تومان اعلام کرد که بخش عمده ای از آن از بخش 

دولتی و بقیه از سایر کارفرمایان است.
وی از فعالیت های این گــروه در بخش نفت و گاز 
خبر داد و گفت: به زودی پروژه شــوریجه با رفع 

موانع مالی به بهره برداری خواهد رسید.

وشعبه نیر  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:
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 تلفن و  نمابر: ۶۶4۵9۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶4۶1۷۷۰
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

مدیر عامل شرکت صنعتی مپنا:

وگاه همکاری با عراق برای ساخت و تعمیرات نیر


